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Na včerajšnji seji vlade potrjeno stališče 
o ponovni predložitvi zakonskega dekreta

Parlament bo vseeno do ponedeljka nadaljeval z razpravo - Nejasnosti 
glede nekaterih določil v zvezi s potnimi listi in šoferskimi dovoljenji

Nfl SLAVNOSTNI SEJI DNS IN SREBRNEM JUBILEJU ZNJ

Uredniški skupini Primorskega dnevnika 
izrečeno priznanje s Tomšičevo nagrado

Posebna priznanja ustanoviteljem Društva novinarjev Slovenije 
in časnikarjem za 25-letno delo ■ Obrazložitev nagrade našim 
urednikom • Jubilejni nagovor predsednika DNS Milana Pogačnika

IM, 23. — Danes so je sestala vlada, ki je razpravljala od 
fari U*e pa .vs.e.^? ure- Po sestanku je zakladni minister Fer- 

I51'* Priti "^radi izjavil, da obžaluje način opozicije do katerega je 
la konit-'j par*amen*u 'n ^ar onemo9°<:a, da bi se odobril vladni za
je li ‘Ki dekret o konjunkturi in o reformah.

15 »£
i pf^ |lr°a vztraja na svojem stališču, 
arcK®* da je soglasno mnenja, glede 
aii ® j n', ukrepov za ureditev gospo- 
Se ]1' in socialnih odnosov ter

s ttrf jj^Pov, ki jih vsebuje dekret od 
je ^ te L*v®u*1a- Vlada je sklenila, da

DOnnvnn coctala karlar + r>

ja>: *
vp^ 
najief 
) J«, 
Ved* 
r

htev*

fot “
l,_r®*>n° v skladu s potekom par- 

sntarne razprave.

'liSMlIliui

na sedanji seji ponovila svoj de
kret od 27. avgusta, do česar pa 
ni prišlo iz povsem logičnega raz
loga, saj se mora prej zaključiti 
parlamentarna razprava, ki pa je 
postala zaradi obstrukcije psiupov- 
cev in misovcev brezpredmetna in 
bo lahko vlada šele v ponedeljek 
ponovila svoj zakonski dekret.
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NA JUBILEJNEM ZASEDANJU OZN

Nixon o odnosih 
med ZDA in SZOlili

kV J!EW YORK, 23. Na jubilej- V tem okviru je Nixon predlagal 
jmoč nerazvitim državam, 
instrumentov OZN za ohra- 

0» xn'Aon, ki .je uurav-, nuev miru in za mimo rešitev
ekst I ^‘ Predvsem vprašanje odnosov | sporov, globalno sodelovanje za za- 

in SZ. Pozval je SZ, naj i ščito naravnega okolja, za miro- 
lela^1^2' ZDA v »miroljubnsm ] ]jubno izkoriščanje morja in za 
- vanju» za napredek miru in načrtovanje družine. Dalje je pred

lagal sklenitev mednarodne pogod-fMakoti, boleznim in člove-

%*°n ’e dejal, da obstajajo šte
ta ^razlogi, zaradi katerih mora- 

■ e supersili stopiti na pot mi-stnw ipii,,/ “upersni stopiti na pot mi- 
ek $ tekmovanja. Ne kaže
i sfcvT/^vati nesoglasij med Mo- 
jjjltffl j^0 in Washingtonom. vendar je 
vij° "* ki bj e hiše navedel štiri točke, 
p / SoviS ,'ahko pomenile temelje za 
bival1 $2 ; ' ameriško sodelovanje,
ina 2’ tawn .ZDA hi morale skupaj: 1. 
eddfi lar«60*^ jedrski spopad, ki bi ter- 

desetine milijonov žrtev: 2. 
Hja a1 ti ogromne stroške oboroževa
njih usmeriti v delovanje za 
hfJt • napredek: 3. razširiti trgo- 
bo^e hi druge odnose: 4. medse- 

tekmovati za gospodarski in 
razvoj.

be o omejitvi proizvodnje mamil, 
ki naj služi izključno znanstvenim 
ir. zdravstvenim namenom, medna
rodna jamstva proti preusmerjeva- 
nju letal in ugrabitvi diplomatov 
ter človečansko ravnanje z vsemi 
vojnimi ujetniki.

Nixon je samo bežno omenil krizi 
na Bližnjem vzhodu in v Indokini: 
na Bližnjem vzhodu bodo morale 
SZ in ZDA delovati skupaj za na
daljevanje premirja in za ustvar
janje ozračja zaupanja, v kate
rem bi bilo mogoče nadaljevati 
prizadevanja za mir. Glede Viet
nama pa bi se morali supersili spo
razumeti o uvedbi premirja in o 
začetku mirovnih pogajanj.

V bistvu pa gre za zelo resen 
sklep. Vlada v parlamentu ni pre
jela zaupnice, istočasno pa ponav
lja svoj dekret, ki bo torej ohranil 
polno veljavo, vzporedno s tem pa 
postajajo nekatera vprašanja zelo 
zapletena, kot npr., če bo treba v 
ponedeljek ali v torek, že imeti 
plačano višjo takso za «patentin» 
ali za potne liste. Tu gre za prvi 
dekret, oziroma za navodila finanč
nega ministra, ki izhaja iz prvega 
dekreta. Nobenih dvomov pa ni za 
resnejše stvari in bo seveda cena 
bencina in vse ostalo ostala na že 
sedaj uveljavljeni višji ravni.

Še zlasti pa je resno vprašanje 
vladne strukture notranjih odnosov 
ter odnosov z opozicijo. Vendar pa 
so komentatorji soglasni, da ne bo 
prišlo do vladne krize zlasti zaradi 
zadržanja močne skupine komuni
stičnih poslancev, ki v tem trenut
ku vladne krize nočejo, saj bi po
menila padec zakona o razporoki, 
prekinitev pričetka izvrševanja re
form o zdravstvu in o stanovanjih 
ter zaostritev odnosov s sindikalni
mi organizacijami, ki bodo prav v 
prihodnjih dneh naredile pomem
ben korak k prvemu poskusu enot
ne organizacijske oblike.

Po sestanku vlade so se sestali 
načelniki skupin poslanske zborni
ce, katerim je predsedoval posla
nec Pertini. Sklenili so, da se bo 
splošna razprava o vladnem dekre
tu nadaljevala. Sestanek je bil ze
lo kratek in so po njem liberalci 
ter misovci izjavili, da so zahteva
li, da v poslanski zbornici obraz
ložijo svoje stališče glede vladne
ga sklepa o dekretu, da pa so jim 
to preprečili ter da so z velikim 
začudenjem ugotovili, da gre dejan
sko za sporazum med vlado in ko
munisti, ki nočejo, da se o tem 
govori.

Seja poslanske zbornice je danes 
trajala do 18. ure, ko so jo pre
kinili zaradi neučinkovitosti razgo
vorov v komisiji devetih. Dopol
dne je o tem poročal poslanec Vi- 
centini, ki je dejal, da se niso mo
gli dogovoriti o oblikah, ki naj bi 
omogočile, da se premosti sedanji

način obstrukcije. Vicentini je na
to govoril o nekaterih konkretnih 
vprašanjih, ki so bila na dnevnem 
redu komisije devetih.

Stavka šoferjev avtobusov
RIM, 23. — Danes se je pričela 

vsedržavna 72-uma stavka šoferjev 
avtobusnih prog, ki so jo progla
sile sindikalne organizacije CGIL, 
CISL in UIL. Stavka se bo kon
čala v nedeljo zvečer in so jo 
proglasili, ker ni bila obnovljena 
delovna pogodba.'

Brandt o gospodarstvu 
Zahodne Nemčije

BONN, 23. — Kancler Brandt je 
imel danes skupno z zunanjim mi
nistrom Scheelom tiskovno konfe

renco, na kateri je poudaril, da je 
zahodnonemško gospodarstvo danes 
boli zdravo kot pred letom dni, 
ko sta socialdemokratska in libe
ralna stranka prevzeli oblast in bolj 
trdno kot pred štirimi leti, ko je 
bil predsednik vlade Erhard.

Kljub velikemu naraščanju cen v 
skoraj vseh državah na svetu, je 
dejal Brandt, je bilo povišanje cen 
v Zahodni Nemčiji zadržano v znos
nih mejah zaradi pogumne revalva- 
dje marke in drugih ukrepov za 
stabilizacijo. Zahodnonemškj kan
cler je poudaril, da je danes mar
ka, poleg švicarskega franka, naj
bolj trdna valuta na svetu.

Glede zunanje politike je Brandt 
obtožil demokristjane, da vodijo ne
objektivno opozicijo in dejal, da si 
bo opozicija prevzela zelo veliko 
odgovornost, če bo skušala še bolj 
ovirati težko nalogo vlade in njena 
prizadevanja za popuščanje napeto
sti in utrditve miru.

Letošnji Tomšičevi nagrajenci (od leve proti desni): Ivo Marinčič, Milan Bolčič, Jože Koren, Sandi 
Čolnik, Stanislav Renko, Franc Kavs in Franc Šetinc
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JUGOSLOVANSKI PREDSEDNIK OBISKAL PARIZ

Srečanje Tito-Pompidou
Predsednika sta izmenjala misli o mednarodnih in dvostranskih vprašanjih

PARIZ, 23. — Predsednik Jugo-, val v Elizejsko palačo kjer ga je
slavije Tito je danes dopoldne s 
soprogo v spremstvu državnega taj
nika za zunanje zadeve Mirka Te- 
pavca po tridnevnem uradnem obi
sku na Nizozemskem dopotoval iz 
Amsterdama v Pariz. Ostali člani 
predsednikovega spremstva so od
potovali tfrektno v Beograd- Na le
tališču Orly v Parizu, kamor je 
predsednik Tito prispel ob 10.30, so 
jugoslovanskega predsednika in ni - 
govo soprogo pozdravili predsednik 
vlade Chaban Delmas in drugi vi
soki zastopniki vlade, zunanjega 
ministrstva in francoske armade. 
Po pozdravih in izkazanju najvišjih 
časti je Tito v spremstvu franco
skega vladnega predsednika odpoto-
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BREZ SLOVENSKEGA NAPISA OB ČUDNIH OKOLIŠČINAH

^ nedeljo bodo uredili dostojen grob 
trinajstim partizanom v Sv. Lenartu

v
Žalna maša in zadušnica v slovenščini - Predsednik ANPI:
«Ti borci so med prvimi padlimi za svobodo v Evropi»

S ^ Bož$ posebnega dopisnika), r CFn sa Posebnega dopisnika! 
>Vj bfjjjjj-AD, 23. — Ta trenutek
,.r ' Čn TO Tlphio « Viri mil nlnS-

[ie.

jjev( v Vidmu ploš-
fj te vsedržavno parti-

% K° združenje ANPI naro
di t^nart soglasju z občino Sv. 

i > ‘Hm*. in 710 kateri je med 
rfi1 Sl)ohn? napis: «V borbi za13 “odo je padi0 m3 ieta 

J *anonZTlanifl slovenskih parti- 
v*1; ^ ,Q’ ki so tu pokopani.)) 

jriu’ Wo4g . AJVP/ Udine. S te
bodo zbrusili navedeni 

*aiV‘L,n io bodo tako zni- 
,0. \ % centimetra ter na

in { italijanščini o nekih
“e d vojakih brez omem- 

* Wo|g?roženja partizanov. Na

/ ^rn0^°stayili bronaste črke

VI
t

rdeČQ, bo zvezda. Bo morda 
^non f° zadnjih vesteh bo 

brezbarvna.
Ja m .^uštvu «Ivan Trinko 
ie SM„iStar partizan dejal, da
6 (,nekaSiCer suot,oda’ da pa

-,ldito^® —
t?e. nJeP° uredila pokopali- 
yna„ob 13 slovenskih par- 
»!?o so prestavili, sedaj

H
p.
i
A
%
*

^bti7n kepava)).
iLSv- Lenart je Iz-

Ve,6 ,«pokopani kot psi». 
'.fr. “Jejo ?eo pod pokopališko 

r*sti ’< *®Wor so jih vrgli na- 
u/ tyer se je znani žup-

> v? Po»t„}^a «drznil», da jim 
ti.1 le(ia? i skromen lesen križ. 
: V /ilartj. Te to dnstolen arob
* V h gfbl s
^ ( 6 na bližnjo dolino,

to dostojen grob 
slovenskim fantom,

so padli.
J S ^i. župnik Adolf Dor- 

te prosil, da bi lahko 
'jLf *^Or) slovenski pevski
J 10sn™! bi pel v nedeljo

ko je predvidena 
eri ,, rao2 . a za padle in ko na-

l slovenščini najprej
.4 c eri' kter ima on oblast

' * r Zaeni predstavnik, mo- 
tfteejg slovenske partizane,

-a Po na pokopališču po
frhtJu občine, ki odgo- 

jr> gbijzffnj. N a izrecno vpra- 
j. 5 ? Se^Zega dopisnika j dejal,
ft’ l t) . “ »zelo hudo zdi, da 
it te:

vzelo hudo zdi, 
rt bi *„anjem času, v toli- 
h? hetSu Po vojni, dogaja, 

v Srnejo imeti žrtve na- 
svojem jeziku».

Pri starem partizanu Ivanu 
Baptistu smo se oglasili, na
šli smo ga, ko je bil ravno 
poln dela in ko je postavljal 
kopalnico k svoji stari hiši. 
Večkrat so ga Nemci, fašisti 
in kasneje tudi trikoloristi ob
sodili na smrt. Vedno se je 
rešil. Poln je življenja, duho
vitosti, šal in želel nam je, da 
bi se (maša borba nadaljevala 
in da bi šla vedno na bolje».

Zupana Giuseppa Sidarja 
smo našli, ko je varil železno 
mrežo za nova vhodna vrata, 
saj je po starem kovač, po 
«novem)) pa strokovnjak, za 
vse kar se potrebuje v vasi. 
Bil je v zadregi. Skliceval 
se je na sejo občinskega sveta, 
nato pa je dejal, da so nare
dili najbolje, da so zelo lepo 
pripravili pokopališče. Prosla
va se bo začela ob 10.30, «Jaz 
pa ne bom mogel iti tja. Lah
ko se pa zahvalim za sred
stva, ki nam jih je nakazala 
deželna uprava, pokrajinska 
uprava in prefektura)). (Tudi 
ta razgovor, kot vsi razgovori, 
z izjemo predsednika videm
ske ANPI, je bil v sloveiiš- 
čini).

Uradno vabilo za nedeljsko 
proslavo sta podpisala župan 
in kavalir Vinicio Toffali, ki 
predseduje odboru za proslave 
25-letnice odporniškega giba
nja in v nedeljski uradni pro
slavi je predvideno najprej ob 
9.30 zasedanje na občini St. 
Lenart, nato povorka, ob 10.30 
žalna maša in ob 11. uri 
pozdrav župana ter uradni 
govor.

Uradni govor bo imel pred
sednik ANPI videmske pokra
jine Federico Vincentini, s 
katerim smo imeli daljši raz
govor in ki nam je izjavil:

«Teh trinajst članov odpor
niškega gibanja je padlo v 
Evropi med prvimi proti na- 
cifašistični agresiji. To so bili 
prvoborci velike bitke, ki so 
jo vodili evropski narodi za 
svobodo, za nacionalno osve
ščenost in za novo družbo 
svobodnih ljudi v ozračju

miru in sožitja. Padli so maja 
1943. leta. Oboroženi boj ita
lijanskega ljudstva se je pri
čel 8. septembra 1943, toda 
odporništvo italijanskega ljud
stva se je pričelo mnogo prej, 
se je začelo že 1923. leta. Tu 
moramo omeniti Matteottija, 
Gramscija, don Manzonija, 
brate Rosselli, Slovence To
mažiča, Miloša, Valenčiča, Ma
rušiča in Bidovca, ki so žrtvo
vali svoje življenje za svobod
no in demokratično družbo. 
Najvišji predstavniki italijan
ske družbe, izhajajo iz odpor
ništva. kot sta to predsednik 
republike Saragat in predsed
nik poslanske zbornice Pertini.

«šel sem s kolesom, bil 
sem italijanski vojak v itali
janski uniformi)) — nam je 
začel svojo pripoved star par
tizan kateremu je pomagala 
njegova žena s spomini, mla
da simpatična hčerka pa se 
je zanimala predvsem, kako 
je z njeno šolo, bi lahko pri
šla v Trst, kako je v Sloven
skem dijaškem domu in po
dobno. Partizan pa je nadalje
val svojo pripoved: ((Srečal 
sem jih, bilo jih sedemnajst 
in že sem mislil, da je po 
meni. Po slovensko so me 
vprašali, od kot sem in ko
misar mi je dejal, «saj bo 
kmalu svoboda». Nato so mi 
odvzeli orožje ter me poslali 
domov. Nato sem premišljal 
in ko je prišlo do razpada 
fašizma sem odšel v partizan
sko edinico, v kateri sem se 
boril vse do konca vojne.))

Italijanski vojak — kasnej
ši partizan — se je srečal s 
skupino slovenskih partizanov 
30. maja 1943. 31. maja pa so 
jih pobili: 13 jih je padlo 
takol, partizanko so kasneje 
na licu mesta ustrelili, 4 so 
odpeljali v Videm, od katerih 
so eno dekle (ta je še sedaj 
živa) poslali v taborišče, 3 
pa ustrelili. Grob, ki ga bodo 
na dostojen način počastili 
v nedeljo ni več povsem ne
znan, saj so do sedaj menda 
ugotovili že osem imen padlih

slovenskih partizanov in med 
njimi tudi nekaj imen sloven
skih domačinov iz občine št. 
Lenart.

Deželni svetovalec dr. Drago 
Štoka nam je včeraj sporočil, 
da je bil pri šentlenartskem 
županu in da mu je izrazil 
svojo zaprepaščenost v zvezi 
z dogodki okrog odkritja spo
minske plošče padlim parti
zanom. BOGO SAMSA

« • *

VIDEM, 23. — Italijanska pol
uradna agencija Ansa je objavila 
naslednjo vest: »Izkopali in poko
pali v skupni grob so trupla trinaj
stih slovenskih partizanov, ki jih 
nikoli niso identificirali in ki so 
padli na področju Nadiških dolin 
1943. leta. Pokopali so jih na po
kopališču pri Sv. Lenartu (Čedad). 
V spomin njih žrtve bodo v nede
ljo na pokopališču odkrili ploščo».

pn vhodu pozdravil oredsedrik 
francoske republike Georges Pom- 
pidou.

Neposredno po prihodu sta pred
sednika v enem izmed salonov pa
lače pričela razgovore, katerim sta 
se kasneje pridružila tudi Chaban 
Delmas in državni tajnik Mirko 
Tepavac. V razgovoru, ki je trajal 
nad dve uri, sta predsednika iz
menjala misli o aktualnih medna
rodnih vprašanjih m nekaterih dvo
stranskih vprašanjih. Predsednika 
se bosta ponovno srečala nocoj na 
večerji, ki jo bo Georges Pompi- 
čtou priredil v čast jugoslovanskega 
predsednika in njegove soproge. 
Predsednik Tito s soprogo po ve
čerji odide v Beograd.

V popoldanskih urah se je pred
sednik Tito na rezidenci jugoslo
vanskega veleposlanika v Parizu 
sestal z gospo Ngujen Thi Binh, 
zunanjo ministrico in načelnico de
legacije južnovletnamske začasne 
revolucionarne vlade. Razgovor je 
trajal poldrugo uro.

Sile FNO uničile 
rečno oporišče ZDA

SAJGON, 23. — Ameriški vojaški 
glasnik v Sajgonu je povedal, da 
so osvobodilne enote napadle ln 
uničile ameriško rečno oporišče v 
pokrajini Canmu na skrajnem juž
nem koncu Južnega Vietnama. Pri 
napadu, do katerega je prišlo še 
v torek, je en vojak ZDA zgubil 
življenje, 55 pa jih je bilo ranjenih.

PARIZ, 23. — Načelnik severno- 
vietnamske delegacije na pogajanjih 
o Vietnamu Xuan Thuy je danes 
odpotoval iz Pariza v Budimpešto, 
kjer bo ostal na obisku nekaj dni 
na povabilo madžarske vlade.

MOSKVA, 23. — Agencija TASS 
poroča, da so včeraj v Moskvi pod
pisali nov sporazum o sovjetski 
vojaški, gospodarski ln finančni po
moči Severnemu Vietnamu. Pod
pisu pogodbe je prisostvoval tudi 
predsednik sovjetske vlade Ko6igin.

Schiller odpotoval v nedeljo v 
Budimpešto, kjer bo podpisal dol
goročni gospodarski sporazum med 
ZRN in Madžarsko. Minister bo 
ostal na Madžarskem tri dni ter 
bo imel vrsto razgovorov z viso
kimi predstavniki madžarske vlade.

Predsednik Tito

BONN, 23. — V Bonnu so urad
no sporočili, da bo zahodnonem- 
ški minister za gospodarstvo Karl Predsednik Pompidou
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EDVARD KARDEU OB 25. OBLETNICI ZDRUŽENIH NARODOV

Brez OZN bi na svetu vladala 
neomejena pravica močnejšega
Prizadevanja Jugoslavije usmerjena h krepitvi mednarodne vloge svetovne organizacije

Objavljamo v nekoliko skrajšani obliki govor, ki ga je 
imel sinoči tov. Edvard Kardelj na ljubljanski televiziji ob 25. 
obletnici Organizacije združenih narodov.

Ustanovitev Organizacije združe
nih narodov je bila eden najbolj 
pomembnih zgodovinskih korakov v 
stremljenju in naporih človeštva, 
da bi vojna prenehala biti sredstvo 
v reševanju konfliktov med narodi 
in s tem tudi korak dalje v demo
kratizaciji odnosov med narodi vse
ga svete. Rodile so jo težke izkuš
nje in nauki druge svetovne vojne, 
ki so močno okrepili zavest o med
sebojni odgovornosti slehernega na
roda glede vseh vprašanj in kon
fliktov, ki lahko ustvarjajo pogoje

za nove vojne in za mednarodno 
nasilje sploh. Zato so narodi vsega 
sveta ustanovitev te organizacije do
čakali z velikimi upi in s široko 
razprostranjenim prepričanjem, da 
bo lahko učinkovito vplivala na utr
jevanje miru in kolektivne varno
sti v svetu.

Če danes po 25 letih ustanovitve 
te organizacije poskušamo odgovo
riti na vprašanje, koliko so se ti 
upi dejansko uresničili, potem je 
odgovor odvisen od tega, kaj je kdo

pričakoval in pričakuje od take or
ganizacije.

Z drugimi besedami, če bi pripi
sovali OZN naloge, ki presegajo 
meje realnih možnosti današnjega 
sveta, bi živeli v iluzijah. Iluzijam 
pa slede razočaranja. In po navadi 
se zgodi, da razočaranci za svoj po
raz ne dolže lastnih iluzij, marveč 
realen svet okoli sebe.

Tudi delo OZN marsikdo po sve
tu ocenjuje s stališča takega razo
čaranja ali pa vnaprejšnjega oma
lovaževanja. Res je, da v svetu

(Nadaljevanje na 6. strani)

LJUBLJANA, 23. — Društvo no
vinarjev Slovenije je včeraj na slav
nostni seji v Klubu poslancev v 
prisotnosti sekretarja CK KPS Fran
ca Popita, predsednika Socialistič
ne zveze delovnega ljudstva Slove
nije Janeza Vipotnika, sekretarja za 
informacije izvršnega sveta SR Slo
venije Boštjana Barboriča in dru
gih predstavnikov javnega življe
nja, v počastitev 25-letnice ustano
vitve Zveze novinarjev Jugoslavije 
podelilo zahvalnice ustanoviteljem 
Društva novinarjev Slovenije in Zve
ze novinarjev Jugoslavije ter pla
kete ZNJ vsem članom, ki že četrt 
stoletja delajo kot časnikarji. Ob 
tej priložnosti je komisija za pode
litev nagrad Toneta Tomšiča, ki jih 
podeljuje vsako leto za posebne za
sluge v časnikarskem delu, pode
lila tudi Tomšičeve nagrade iz skla
da Toneta Tomšiča za leto 1970.

Po soglasnem sklepu je komisi
ja, ki je prejela v pretres 41 pred
logov, podelila Tomšičevo nagrado 
(diplomo in denarno nagrado):

1. uredniški skupini Primorskega 
dnevnika (Stanetu Renku, Milanu 
Bolčiču, Francu Kavsu, Jožetu Ko
renu in Ivu Marinčiču), 2. letos u- 
mrlemu Jožetu Keršmancu, komen
tatorju Dnevnika, čigar delu je 
s tem izrekla posmrtno priznanje, 
3. Francu Šetincu, odgovornemu u- 
redniku slovenske izdaje Komuni
sta, 4. Sandiju Čolniku, redaktorju 
televizije Ljubljana.

Diplome in denarne nagrade iz 
sklada Toneta Tomšiča pa so pre
jeli: Mirko Čepič, Marjan Drobež, 
Mojca Drčar - Murko, Vlado Jarc, 
Božo Kos, Marjan Kos, Andrej No
vak, Ciril Stani in Pavle Zrimšek.

Med petimi odlikovanci z diplomo 
iz vrst ustanoviteljev DNS je bil 
tudi Dušan Hreščak, bivši odgovor
ni urednik in dolgoletni resorni u- 
rednik Primorskega dnevnika, di 
plome za neprekinjeno 25-letno čas
nikarsko delo pa je prejelo 82 čla
nov. DNS.

V utemeljitvi za podelitev Tom
šičeve nagrade uredniški skupini 
Primorskega dnevnika, ki jo je 
prebral predsednik komisije za po
delitev nagrad Toneta Tomšiča, Du
šan Benko, je rečeno:

«Primorski dnevnik, glasilo pri
morskih Slovencev, je letos prazno
val 25-letnico izhajanja. Nedvomno 
je danes, ko tudi Zveza novinarjev 
Jugoslavije slavi svoj srebrni jubi
lej, najprimernejši trenutek, da se 
naše društvo spomni tistih zamej
skih slovenskih novinarjev, ki so si 
s svojim dolgoletnim požrtvovalnim 
delom pridobili posebne zasluge za 
razvoj slovenskega novinarstva na
sploh in v zamejstvu še posebej.

Gotovo ni potrebno posebej doka
zovati, kaj je pomenil in kaj po
meni Primorski dnevnik za našo 
narodno skupnost v republiki Itali
ji in ne podrobno naštevati, kaj vse 
so za rast, raven in ugled tega 
časnika storili njegovi sodelavci. Za
dostovalo bo, če v naši obrazložitvi 
ponovimo samo tisto, kar je ob 
25. jubileju Primorskega dnevnika 
izrazil v svojem voščilu predsednik 
republiške konference SZDL Slove
nije tovariš Janez Vipotnik: »Par
tizanski dnevnik v času oborožene
ga narodnoosvobodilnega boja in 
Primorski dnevnik v vseh povojnih 
letih, sta izraz zgodovinskega tre
nutka, ki ga je preživljal in ki ga 
preživlja slovenski narod na svoji 
zahodni meji tostran in onstran dr
žavnih meja, ko se je boril za 
demokratično reševanje bistvenih 
življenjskih vprašanj, predvsem 
vprašanj svojega obstoja, danes pa 
svojega nemotenega razvoja. Pri
morski dnevnik je v svoji današnji 
obliki izraz skupnih teženj sloven
ske narodnostne manjšine v sosedni 
republiki Italiji, ki naj v miru, de
mokraciji, enakopravnosti in strp
nosti dobi pravo mesto kot enako
praven član italijanske družbe, kot 
pomemben faktor svojega lastnega 
narodnostnega, političnega, družbe
nega in kulturnega razvoja, isto
časno pa kot ena izmed komponent 
vsestranskega razvoja družbe in 
skupnosti, v kateri živi. Primorski 
dnevnik je bil v svoji 25-letni zgo

dovini zelo pomemben nosilec teženj 
slovenske narodnostne manjšine v 
Italiji za ureditev njenih lastnih 
vprašanj, pomenil pa je tudi most 
sporazumevanja med obema narodo
ma in obema širšima državnostnima 
skupnostma.»

Takšen Primorski dnevnik f ne
pretrgoma, že polnih 25 let \odijo 
in soustvarjajo tovariši Bolčič, 
Kavs, Koren, Marinčič in Renko. 
S svojo novinarsko zavzetostjo in 
soustvarjalnostjo so med prvimi, ki 
so zaslužni za to, da je Primorski 
dnevnik postal glasnik skupnih te
ženj narodne skupnosti onstran 
meje, da je dosegel tisto visoko 
raven, na katero je kolektiv tega 
časnika lahko upravičeno ponosen, 
in opravil delo, za katero mara 
izreči priznanje in zahvalo vsa slo
venska skupnost. Tudi požrtvovalno 
časnikarsko delo nagrajenih tovari
šev je prispevalo k temu, da so 
slovenski ljudje v Italiji lahko pre
šli iz obdobja boja za obstoj v čas, 
ko so se odprle možnosti za reše
vanje njihovih perečih problemov in 
za njihov celotni razvoj v republiki 
Italiji.»

V uvodnem delu slavnostne seje 
je ob srebrnem jubileju Zveze no
vinarjev Jugoslavije spregovori 
predsednik Društva novinarjev Slo
venije Milan Pogačnik. Dejal je 
med drugim:

»Te dni se izteka petindvajset 
let, kar so delegati približno 300 
novinarjev, tol/ko jih ie bilo ta
krat v Jugoslaviji, na ustanovni 
skupščini v Beogradu 28. in 29. 
oktobra leta 1945 postavili temelje 
Zveze novinarjev Jugoslavije. Zna
čilnost delegacije slovenskih novi
narjev na ustanovni skupščini ie 
bila, da je zastopala poklicno or
ganizacijo slovenskih časnikarjev, 
ki je imela takrat za seboj že 
dobro leto trdega dela. Slovenski 
časnikarji bomo zmerai ponosni, 
ker se je Društvo novinarjev Slo
venije ustanovilo že ’44, torej takrat, 
ko je morala naša revolucija zma
govat1' še hude preizkušnje, v času 
ko se je fašizem še divje upiral. 
Zasluga za ustanovitev gre vodstvu 
narodnoosvobodilnega boia na Slo
venskem, ki se je zavedalo oome- 
na časnikarstva in publicistike, ki 
je temu področju dela zmeraj pri
pisovalo izjemen pomen, k) je pou
darjalo, da mora biti vsak politik 
tudi časnikar in da mora vsak čas
nikar biti tudi politik. M;mo lahko 
rečemo, da ie bilo slovensko časni
karstvo, rojeno v narodnoosvobodil
nem boju, od začetka sestavni del 
najnaprednejših sil slovenske druž
be in da se je v letih, ki so za 
nami, pošteno trudilo, da to mesto 
v naši družbi zadrži in še bolj 
okrepi.»

Kar velja za slovenske časnikarje 
— je dejal Milan Pogačnik — ve
lja tudd za časnikarje ’ vse Jugosla
vije, namreč, da se njihovo delo 
ni začelo z ustanovitvijo Zveze no
vinarjev Jugoslavije, da je bilo in 
je nadaljevanje svetlih tradicij pred
vojnega naprednega časnikarstva, 
predvsem časnikarstva in publici
stičnega dela komunistične partije 
Jugoslavije, da je bilo bistvena se
stavna naše revolucije.

Naše časnikarstvo ie — to vsi 
vemo — po vojni preživljalo vzpo
ne in padce, drznem pa si reči. 
da se je trudilo biti aktiven de
javnik razvoja humane socialistič
ne skupnost1, v kateri ima delovni 
človek poglavitno mesto, da si je 
prizadevalo za čimbolj objektivno 
in čimbolj vsestransko informira
nje delovnih ljudi, da se ie bo
rilo za načelno, javno polemiko 
in družbeno kritžko, da ie bilo ved
no na strani tistih, ki so se bp- 
rili za razvoj in krepitev delavske
ga in družbenega samoupravljanja, 
za krepitev in za poglabljanje sa
moupravne socialistične demokra
cije.

V nadaljevanju svojega govora 
se je Milan Pogačnik dotaknil vpra
šanja čim popolnejše integracije 
časnikarstva z načeli in delova
njem samoupravnega sistema, ter 
vprašanja »objektivnosti in celovi
tosti tistih informacij, ki jih po
sredujejo pooblaščeni viri informa-

(Nadaljevanje na 6. strani)
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ODLOČNA STALIŠČA PROTI NAČRTOM U|wl",il"ci54 ?“* meii*
ZA PREUREDITEV POMORSKIH PROG
Župan zagotovil, da bo občinska uprava vložila vse napore za ohranitev pomorskih prog

Na sinočnji seji tržaškega občin-1 Zahteva po ohranitvi in izpopakiit-
skega sveta so govorili v glavnem —--------- •"■
o vprašanju ureditve plovnih družb
z državno udeležbo, ki je zdaj naj
bolj pereče in živo zanima ne sa
mo osebje Tržaškega Lloyda in sin
dikalne organizacije, ampak sploh 
tržaško javnost.

Župan Spaccini je namreč odgo
voril na vprašanja, ki so mu jih v 
zvezi s tem problemom postavili 
svetovalci Pittoni, Rinaldi, Fragia- 
camo, Moofalcon, Cuffaro, Hrevatin, 
Rossetti .Supancich, Cesare, Marche- 
sich, Taddeo in Morpurgo. V svojem 
odgovoru je župan zavzel odločno 
stališče in zagotovil, da bo občin
ska uprava storila vse, kar je v 
njeni moči, da se preprečijo načr
ti, ki bi hudo prizadeli tržaško plov
no družbo in tržaško gospodarstvo. 
Pripomnil je, da niso še znane po
drobnosti načrta o preureditvi po
morskih družb z državno udelež
bo, da pa je že osebno posredoval 
pri ministru za državno udeležbo, 
pri ministru za trgovsko mornari
co in pri ministru za proračun in 
načrtovanje, predstavniki strank pa 
so posredovali pri osrednjih vod
stvih svojih strank, pri vladi in 
parlamentarcih. Tudi sindikati so 
tako v pokrajinskem kot v vsedr
žavnem merilu že zavzeli odločno 
stališče, ki naj bi prišlo do izraza 
v enotni vsedržavni konferenci, na 
kateri bi razpravljali o tem vpraša
nju in o drugih vprašanjih pomor
ske politike. Odločno je treba na
daljevati z napori, da se bistveno 
spremeni usmeritev, na kateri slo
nijo načrti glede preureditve plov
nih družb PIN. Z znižanjem inve
sticij ne bo mogoče doseči učinko
vito produktivnost italijanskega po
morstva in večji ekonomski donos. 
Možnosti nadaljnjega razvoja jav
nega pomorstva so osnovni pogoji 
za okrepitev italijanskega ladjev
ja. Ne gre za vprašanje razvoja ne 
kega mesta na škodo drugega, aLi 
za konkurenco, ampak se znajde
mo pred zgrešenimi predpostavkami 
zelo važnega načrta. Trst, je še 
dejal župan, katerega gospodarstvo 
je bilo že močno prizadejo, ne sme 
utrpeti še druge škode, ki bi po
razno vplivala na njegovo gospo
darstvo. Zato bo občinska uprava 
odločno branila interese našega me 
sta. Ob zaključku je župan pripom
nil, da nas čaka še oster boj, da 
pa je pozitiven znak stališče vla
de, da se na politični ravni proučijo 
napovedani načrti Finmare ter da 
se vpraša za mnenje krajevne u- 
stanove in sindikalne organizacije 
pred kakršnim koli sklepom o tej 
zadevi.

Po odgovoru župana so spregovo
rili svetovalci Morpurgo, Cuffaro, 
Monfalcon, Rinaldi, Pittoni, Cesare, 
Taddeo in Fragiacomo. Morpurgo je 
dejal, da taki načrti dokazujejo, ka
ko je popolnoma zgrešena pomorska 
politika vlade in kako so bili ne
utemeljeni sklepi CIPE glede ladje
delnice Sv. Marka. Cuffaro je pod
črtal zgrešenost politike leve sre
dine in neutemeljenost ter škodlji
ve posledice sklepov CIPE ter je 
navedel podatke in napovedi o ve
likem porastu ladjedelništva po 
vsem svetu. Če bi se uresničili na
črti o preureditvi pomorskih prog, 
bi bil Trst dvakrat prizadet, zato 
je treba vprašanje reševati global
no in ga vključiti v širši problem 
pomorskega prometa ter ladjedelni
štva. Če ima večina dobre name
ne, mora zahtevati od vlade, da 
sploh pregleda in spremeni svojo 
pomorsko politiko. Tudi Monfalcon 
je poudaril, da bodo šle stvari na
prej po starem, če večina ne bo 
odločno nastopila. Rinaldi je pri
pomnil, da okrepitev tržaškega po
morskega prometa pomeni ne samo 
krepitev tržaškega, ampak sploh 
vsedržavnega gospodarstva, in da 
je treba rešiti to vprašanje v šir
šem vsedržavnem okviru. Pittoni je 
na očitke svetovalca Cuffara pri
pomnil, da PSI ni dolžna delati av- 
tokritike, ker je vedno poudarjala 
nujnost skupnega reševanja proble
mov ladjedelništva in pomorstva. 
Zagotovil je, da dežela ne bo od
stopila od svoje pristojnosti in da 
je predsednik Berzanti že posredo
val v Rimu. Uspeh bomo dosegli, 
če bomo skupno s sindikalnimi si
lami načeli globalno diskusijo o vlo
gi in važnosti državnega ladjevja. Za
to PSI odločno poudarja nujnost di
skusije na vseh ravneh o perspekti
vah družb PIN in zahteva, da se 
objavijo v oeloti načrti Finmare.

vi pomorskih prog temelji na nujno
sti ohranitve delovnih mest in o- 
hranitve rednega obratovanja prog.

Ob koncu svojega govora je Pitto
ni izrazil solidarnost PSI z delav
ci pomorskih družb Firanare, Tr
žaškega Lloyda, Italie, Adriatice in 
ladje »Cristoforo Colombo*, ki bo
do stavkali v ponedeljek. Cesare 
je med drugim omenil, da je bilo 
zelo zgrešeno graditi velike ladje 
kot »Michelangelo* in »Raffaello* 
ter je izrazil upanje, da bo Fin
mare poskrbela za okrepitev lad
jevja.

Ko se je končala diskusija o tem 
perečem problemu je župan kome- 
moriral pokojnega kiparja Attilia 
Selvo, nato je občinski svet odobril 
razne sklepe. Med drugim so z ve
čino glasov odobrili najem posojila 
740 milijonov in 2

milijonov lir za kritje občinskega

s svojimi nerešenimi vprašanji
Zahteva po uresničenju pregibne lestvi
ce s prilagoditvijo pokojnin draginji

Včeraj je skupina upokojencev od takrat, ko je začel veljati ome
socialnega zavarovanja hodila po

primanjkljaja v proračunu za leto deUla .^^nom letake,
1969. Prihodnja seja bo v torek.

Obvestilo obrtnikom
Jutri bodo v naši deželi volitve 

predstavnikov obrtnikov v pokra
jinske komisije za obrt in delega
tov za pokrajinske občne zbore za 
izvolitev vodilnih organov pokrajin
skih bolniških blagajn obrtnikov. 
Obrtniki, ki niso prejeli volilne
ga potrdila nai se obrnejo na volil
ni urad svoje občine, da prevza
mejo potrdilo. Če potrdilo izgubijo, 
ali pokvarijo, lahko dobe duplikat 
pri pokrajinskih komisijah za obrt, 
ki imajo svoj sedež na trgovinskih

da bi jih seznanila s svojim polo
žajem. V letakih pravijo, da so 
mnogi meščani mnenja, da so la
ni z zakonom štev. 153 ugodno re
šili položaj upokojencev, tako da 
se to vprašanje več let ne bo poja
vilo v sindikalni kroniki. Toda to 
mnenje je zgrešeno. Okrog 4 milijo
ne upokojencev INPS še vedno do
biva od 23.000 25.000 lir pokojnine 
na mesec. Dva milijona avtonom
nih upokojencev dobiva po 18.000 
lir. Okrog en milijon upokojencev 
dobiva 12.000 lir tako imenovane 
socialne pokojnine. Nadaljnja dva 
milijona upokojencev dobivata od 
26.000 do 50.000 lir pokojnine.

Letak pravi, naj vsi razmišljajo 
o pomenu teh številk, tako bodozbornicah. Obdnski volilni uradi in

uradi pokrajinskih komisij bodo od-1 videli kako nizka je življenjska ra- 
milijardi 218' prti tudi v nedeljo od 7. do 22. ure. I ven upokojencev. Poleg tega se je
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NA VČERAJŠNJI SEJI DEŽELNEGA SVETA

Zaključena razprava o zakonu 
za gradnjo ljudskih stanovanj

njeni zakon, draginjska doklada zvi
šala za 12 točk, zaradi česar so 
kljub vsem pomanjkljivostim delav
ci prejeli od 4.000 do 5.000 lir mez
de več. Za upokojence pa naj bi 
začela pregibna lestvica delovati še
le s 1. januarjem 1971. leta, kar 
pomeni, da so bili prikrajšani v 
zadnjih petnajstih mesecih soraz
merno s svojimi pokojninami od 15 
do 40 odst. Spričo tega upokojenci 
upravičeno zahtevajo, da se jim 
zviša draginjska doklada od 1. ja
nuarja letos za 500 lir za vsak od
stotek poviška življenjskih stroškov. 
Nadalje zahtevajo zvišanje minimal
nih pokojnin na dostojno višino ter 
avtomatično periodično prilagajanje 
pokojnin gibanju plač in mezd. Po 
mnenju upokojencev njihove zahte
ve torej niso pretirane. Zato pozi
vajo vse prebivalce, naj moralno 
podprejo njihove zahteve.

Silvij Kobal prejel 
Borštnikovo nagrado

V ponedeljek razprava o posameznih členih • Delav
cem stanovanja proti najemnini pod 20.000 lir?

Deželni svet je na včerajšnji seji 
ponovno razpravljal o zakonskem o- 
snutku, ki se nanaša na gradnjo 
ljudskih hiš v Furlaniji - Julijski 
krajini. Po nastopu predstavnika 
manjšine Bosarija (KPI) in večine 
Romana (KD), sta o tem vprašanju 
spregovorila odbornik za urbanisti
ko De Carli in njegov kolega za 
javna dela Masutto.

Bosari je v svojem nastopu po
udaril, da zakonski osnutek pred
videva v glavnem le podeljevanje 
finančne pomoči za gradnjo ljud
skih oziroma cenenih •** lovanj v 
deželi, kar pa ni dovolj za to, da 
se to pereče vprašanje reši na za
dovoljiv način. Dosedanja izkustva 
na tem področju potrjujejo, da 
takšni posegi ne zadostujejo, ter da 
puščajo za seboj odprta številna 
pomembna vprašanja. Dokaz za to 
je tudi deželni zakon štev. 15, je 
nadaljeval govornik, ki je doživel 
neuspeh in ki se zato zdaj skuša 
popraviti prav z novim zakonskim 
osnutkom za gradnjo ljudskih sta
novanj. Na področju gradbeništva 
je res potreben deželni zakon, ven
dar ta naj bi poleg finančnih po
segov vnašal v materijo tudi pri
memo politiko obravnavanja grad
benih zemljišč, ter primerne fi
nančne in industrijske prijeme. Kar 
zadeva pristojnosti v zvezi z izva
janjem zakona pa je govornik de
jal, da bi morala dežela zaupati 
finančna sredstva, določena za ljud
ske gradnje, občinam in drugim jav
nim upravam, medtem ko naj bi 
igrali zavodi za ljudske gradnje 
(IACP, itd.) vlogo operativnega or
gana.

Svetovalec Romano je priznal, da 
je zakonski osnutek, o katerem te- 
virajo njegove morebitne pomanjklji- 
glede na pričakovanja prizadete
ga prebivalstva, vendar pa da iz
virajo njegove morebitne pomanklji- 
vosti iz dejstva, da deželna upra
va nima izvirne pristojnosti pri za 
kavskem urejevanju področja ljud
skih gradrnj. Glede znanega zako
na štev. 167 je govornik naglasil, 
da je v bistvu koristen ukrep ter 
da ga je treba zato obnoviti, pa 
čeprav s primernimi popravki in 
dopolnili. Dežela Furlanija - Ju
lijska krajina in njena levosredin
ska vlada nameravata vsekakor vo
diti tudi v naprej politiko cenenih 
stanovanj, politiko proti špekula
cijam s parcelami in proti neupra
vičenemu navijanju cen pri ljud
skih gradnjah. Deželna vlada se v 
tem pogledu ravna po glavnih smer
nicah osrednjih organov v Rimu, ki 
so tudi med nedavno razpravo o 
protiikonjunktumem dekretu nagla
sili prednost vprašanja ljudskih 
gradenj ter namenili tej specifič
ni dejavnosti vrsto davčnih in fi
nančnih olajšav ter nakazali, tudi 
v zvezi z izvajanjem zakona štev. 
167, 100 milijard lir za to področje. 
Na koncu svojega nastopa je Ro

mano navedel, da je deželna vlada j dih za ljudske gradnje v naši de-
z dosedanjimi posegi v korist ljud
skih stanovanj in s posegi, ki jih 
predvideva novi zakonski osnutek, 
pripravila »tla* za grgdnjo 8.000 sta
novanjskih enot, ter da je v tej 
zvezi prevzela za 79 milijard lic 
finančnih obveznosti.

Odbornik za urbanistiko De Car
li je nato povedal, kako napreduje 
delo pri sestavljanju deželnega ur
banističnega načrta. O njegovih o- 
snovah teče zdaj že peti teden raz
prava pred medodbomiško komisijo 
za urbanistiko, tako da, če ne bo
do nastopile posebne težave, bo na
črt dokončno sestavljen še pred kon
cem letošnjega leta. O njem ne bo 
stekla razprava pred deželnim sve
tom, ker gre za upravni akt de
želnega odbora, pač pa se bodo pri
stojni deželni organi o njem posve
tovali s sindikati, prizadetimi sta
novskimi organizacijami ni drugi
mi zainteresiranimi organi. Govor
nik pa je v tej 2vezi zavrnil tr
ditve nekaterih svetovalcev, češ da 
pomanjkanje deželnega urbanistič
nega načrta 2avira celotno področ
je ljudskih gradenj ter naglasil, da 
kar 80 od sto vseh občin v naši de
želi že ima ali pa bo v najkrajšem 
času sprejelo občinske regulacijske 
načrte, tako da se Furlanija - Ju
lijska krajina v tem pogledu uvršča 
na prvo mesto med vsemi deželami 
v Italiji.

Odbornik Masutto je v svojem 
nastopu navedel, da so deželni or
gani prišli na osnovi posebne anke
te pri denarnih zavodih in zavo-

žil do prepričanja, da bo mogoče s 
posegi na osnovi tega zakonskega 
osnutka nuditi delavcem primerna 
stanovanja proti najemnini pod 
20.000 lir na mesec, splošni stroški 
in morda tudi stroški za ogreva
nje vključeni. Kar zadeva odnose 
z Zavodom za ljudske gradnje IACP 
pa je govornik naglasil, da name
rava dežela izvajati prek njega tu
di primemo stanovanjsko politiko v 
Furlaniji - Julijski krajini, ter da 
nikakor ne misli omejevati svoje 
pristojnosti na to, da bd leto za 
letom odobravala obračune zavoda.

Sledila je razprava o nekaterih 
vprašanjih v zvezi z interpelacijami 
in resolucijami, ki so jih med raz
pravo o zakonskem osnutku vnesli 
nekateri svetovalci. Tako je sloven
ski svetovalec dr. Štoka izročil re
solucijo, v kateri se zavzema za 
to, da bi dežela prispevala ne le 
za gradnjo novih stanovanjskih blo
kov in ljudskih hiš, ampak tudi za 
obnavljanje že obstoječih hiš, kar 
velja zlasti za okolico. Kras, Be
neško Slovenijo, itd. Dr. Štoki je 
odbornik Masutto zagotovil, da bo 
deželna uprava upoštevala njegov 
upravičeni predlog v prihodnje.

Stavka v Lucky Shoe
Včeraj je bila celodnevna stavka 

delavcev in delavk v tovarni Lucky 
Shoe v tržaškem pristanišču, in si
cer v okviru stavke delavcev to
varn čevljev. Stavka ie bila po
polna.
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SESTANEK VODSTVA FI0M-CGIL

Odločno stališče proti 
preureditvi plovnih družb
Zahteva po izvajanju nove učinkovite pomorske politike 
za razvoj prometa, pristaniške dejavnosti in ladjedelstva

Te dni .je pokrajinski odbor sin- 
clkata FIOM-CGIL, ki se .je sestal 
skupno s sindikalnimi predstavniki 
iz raznih podjetij, med drugim prou
čil tudi vprašanje o preureditvi 
plovnih družb PIN. Spričo različ
nih vesta o tej preureditvi, o raz 
premi ladij ali njihovi premestitvi 
v druga pristanišča zavračajo ko
vinarji vsakršen ukrep te vrste. 
Kovinarji so imeli zaradi raznih 
preureditev, kot .je na primer preu
reditev ladjedelstva. že veliko ško
do in se .je tudi zelo skrčilo šte
vilo nj;hovih delovnih mest. Zato 
ne morejo dopuščati preureditve 
Finmare, kajti to bi pomenilo še 
večje skrčenje zaposlitve.

Spričo naglega porasta pomorske
ga prometa predvidevajo, da se bo

Stavka uslužbencev avtobusnih podjetij

Včeraj se je začela tridnevna 

stavka uslužbencev zasebnih avto
busnih podjetij, ki se že dolgo ča

sa borijo za uresničenje svojih zah
tev, katere delodajalci zavračajo.
Prvič, odkar stavkajo ti uslužben

ci, so prevažali potnike z voja
škimi kamioni, za katere pa vidi
mo, kot kaže slika, da se le bolj 
prazni. Stavka se nadaljuje.

čez deset let tonaža ladij podvoji
la. Zaradi tega .je nujno, da se 
italijanska mornarica modernizira 
in okrepi, zlasti pa plovne družbe 
PIN. Zato zahteva vodstveni odbor 
FIOM, naj se čimpre.i skliče enot
na vsedržavna konferenca o po
morstvu, ki bo omogočila, da sprej
mejo sindikati pomorščakov, prista
niških delavcev in kovinarjev enot
no stališče proti stališču IRI in 
vlade. Podlaga tega mora biti zah
teva po okrepitvi ladjevja ter usta
novitvi novih pomorskih prog, na 
katerih bodo plule nagle ladje, ki 
bodo ustrezale sedanirm zahtevam 
pomorskega prometa. Skratka, po
stavlja se zahteva po novi učinko
viti pomorski politiki za ta važni 
pomorski sektor, ki bo popravila 
napake preteklosti ter zajamčita 
trajnost in razvoj prometa, prista
niške dejavnosti in ladiedelske in
dustrije, kar pomeni večjo zapo
slitev delavcev in prisotnost itali 
janskih ladij na vseh morjih.

Prometna nesreča 
plavalca Pangara
Znani plavalec, 20-letiii Roberto 

Pangaro iz Milj, je včeraj proti 
večeru med vožnjo z miniminorjem 
po cesti čampore - Milje na ovin
ku, ki je posut s peskom, zašel 
na levo in silovito treščil nedaleč 
od karabinjerske postaje v zid. Pan
garo, 16-letna Ariella Furlan iz Ul. 
Bonomea v Trstu ki 17-letni Floria- 
no Mercandel iz Zidnisa v Miljah, 
ki sta bila s plavalcem v avtu, so 
se pri nesreči ranili, zaradi česar 
so jih morali z rešilnim avtom od
peljati v tržaško bolnišnico.

Pangaro, ki se je udaril po glavi, 
se ranil po komolcu leve roke in 
si zlomil stegnenico leve noge se 
bo moral zdraviti na ortopedskem 
oddelku dva meseca, Furlanovo, ki 
se je podolida po glavi, so pridr
žali s prognozo okrevanja v 6 dneh 
na nevrokirurškem oddelku, med
tem ko so Mercandela zaradi ste* 
vilnih udarcev in odrgnin ter ran 
po raznih delih telesa poslali na I. 
kirurški oddelek, kjer bo verjetno 
ostal dva tedna.

(Po telefonu)
Ob zaključku Borštnikovih gleda, 

bških srečanj v Mariboru, na ka
terih so nastopila vsa poklicna slo. 
venska gledališča, so podelili na
grade za najboljše vloge, režijo itd.

Najvišje priznanje — Borštnikov 
prstan — je prejela odlična slo
venska gledališka umetnica ELVI 
RA KRALJEVA.

Velikega priznanja Borštnikove 
nagrade je bil deležen član Sloven
skega gledališča iz Trsta SILVIJ 
KOBAL za glavno vlogo v Štokovi 
komediji »Moč uniforme*.

Za vlogo v isti komediji je pre
jel BORIS CAVAZZA nagrado ted 
nlka »ANTENA*.

Članu SG Silviju Kobalu naše 
iskrene čestitke k tako pomembne
mu priznanju.

Dr. M. Deveglia novi glavni 
ravnatelj Tržaškega Lloyda

Včeraj se je v našem mestu se
stal upravni svet Tržaškega Lloyda, 
ki je med drugim imenoval za 
glavnega ravnatelja ustanove dr. 
Maria Deveglio. Dr. Deveglia, ki 
se je rodil leta 1912 v Trstu in 
ki je pri Lloydu od leta 1934, je 
bil doslej podravnatelj ustanove.

Obnovitev pristajališča 
za ladje pod Skednjem

Odsek in pri Višjem svetu za 
javna deda je sprejel varianto k 
splošnemu regulacijskemu načrtu tr
žaške luke, na osnovi katere naj 
bi se naprava za razplinjevanje pe
trolejskih ladij postavila na območ
ju miljske ladjedelnice »Sv. Rok*. 
Isti organ je odobril tudi obnovi
tev pristajališča za ladje v okviru 
lesnega skladišča pod Skednjem.

Zaradi kolere v Turčiji 
preusmerjene ladje

Pomorska družba »Adriatica*, ki 
vzdržuje redne zveze tudi med na
šim pristaniščem in Turčijo, je za
radi razsajanja kolere v tisti drža
vi sklenila preusmeriti svoje ladje 
iz turških luk Istanbul in Izmir. Za
časno ne bodo torej ladje omenje
ne družbe (pa tudi drugih ladjar
jev) pristajale v turških pristani
ščih, ladje pa, ki prihajajo te dni 
v Trst iz Turčije, morajo opraviti 
pred luko predvideno karanteno. 
Pristaniško delavstvo je bilo te dni 
cepljeno proti koleri.

Skupščina zdravnikov
Zdravniška zbornica tržaške po

krajine sklicuje skupaj s sindikati 
zdravnikov izredno skupščino, ki 
bo jutri ob 10. uri v konferenčni 
dvorani glavne bolnišnice v Ul. 
Stuparich St. 1. S tem se pridru
žuje dnevu vsedržavnega protesta, 
ker niso uveljavili delovnih pogodb, 
ki so jih že podpisali pristojni 
ministri.

• Občinska zdravstvena služba je 
sporočila, da so zabeležili v tednu 
med 12. in 18. oktobrom nasled
nje bolezni: 4 primere škrlatlnke, 
1 primer tifusne mrzlice (izven ob
čine), 5 primerov noric, 3 prime
re vnetja priušesne slinavke, 1 pri
mer srbečice, 4 primere infekcij
skega vnetja jeter in 1 primer rev
matizma.

0 Z županovim ukazom so dolo
čiti enosmerni promet po Vtcolo 
delile Rose na odseku med Ul.
Giaggioll in Ul. Commerolale

• Zaradi popravil »trebe stavbe 
Bunca Commercdale Italiana je žu
pan odredil stalno prepoved par
kiranja vseh vozil ob leseni pre 
gradi v Ul. S. Caterina.

0 Včeraj so Izžrebali listek lote
rije občinske umetnostne galerije. 
Na podlagi izžrebanega Ustka št. 
12699 bo lahko posestnik dvignil v 
uradnih urah v sobi št. 124 občin
ske palače oljnato sliko slikarja 
Grassija.

Razstave
V Tržaški knjigarni razstavlja 

svoje tempere Atillj Kralj.

Ostale vesti Iz tržaške 
kronike berite na 6. strani

OB 25. OBLETNICI OSVOBODITVE

V NEDELJO, 25. OKTOBRA, OB 11. URI V NABREŽINI

Odkritje spomenika 

padlim v boju proti nacifašizmu 

iz občine Devin-Nabrežina

Spored:

Uvodni govor predsednika pripravljalnega odbora, odkritje 
spomenika, blagoslovitev in polaganje vencev. Pevski zbori 
zapojejo žalostinko ob spremljavi godbe na pihala.

Govor župana, pozdravi delegacij in slavnostna govora v 
slovenščini in italijanščini.

Nastop pevskih zborov in godbe na pihala.
Recitacije.
Nastop nabrežinske godbe na pihala.
Ob zaključku proslave ogled razstave fotografij, dokumen

tov in raznih predmetov iz NOV.

Slovensko gledališče v Trstu
Kulturni dom

LEV N. TOLSTOJ

MOČ TEME
drama v petih dejanjih

Kostumi: ANJA DOLENČEVA 
Scena: SVETA JOVANOVIČ 
Glasba: IGNACIJ OTA 
Režija: JOŽE BABIC

DANES, 24. oktot ob 20.30 
(ABONMA RED a)

V nedeljo, 25. okt. ob 16. uri

Prodaja vstopnic vsak dan od 
12. do 14. ure ter eno uro pred 
začetkom predstav pri blagaj
ni Kulturnega doma; ob ne
deljah in praznikih eno uro 
pred pričetkom predstav. Re
zervacije na tel. 734265.

Abonmaje dobite vsak delav
nik od 10. do 14. ure v Kul
turnem domu v Trstu.

V soboto, 31. okt. ob 21. url, 
v nedeljo, 1. nov. ob 16. uri

Gostovanje Opere Narodnega 
Kazali-ta »Ivan Zajc* z Reke

NIKOLA
ŠUBIC
ZRINJSKI

opera v treh dejanjih ( 7 slik)

Po drami:
TEODORA KORNERA 

Libreto napisal:
HUGO BADALIC

Glasba:
IVAN ZAJC

Dirigent:
VLADIMIR BENIC 

Scenograf:
A. AUGUSTINCIC 

Kostumograf:
U. WAGNER

Režije:
VLADIMIR RUDŽAK kot gost

ABONENTI SG IMAJO 50% 
POPUSTA

Prosimo cenjene abonente, 
da rezervirajo vstopnice do 
vključno srede, 28. t. m. vsak 
delavnik od 12. do 14. ure pri 
blavaint Kulturnega doma, tel. 
734-265.

Prodaja vstopnic od četrtka, 
29. t. m. dalje od 12. do 14. 
ure ter eno uro pred pričet
kom predstav pri blagajni 
Kulturnega doma; v nedeljo 
eno uro pred pričetkom pred
stave Rezervacije na telefonu 
734-265.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 24. oktobra

RAFAEL, ELKO
Sonce vzide ob 6.33 in zatone ob 
17.05 — Dolžina dneva 10,23 — Lu. 
na vzide ob 0.24 in zatone ob 14.46. 

Jutri, NEDELJA, 25. oktobra 
DARJA

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 13,5, najnižja 7,1, ob 19. url 12 
stopinj, zračni tlak 1017 raste, veter 
vzhodnik 6 km na uro, vlaga 54 odst., 
nebo oblačno, morje skoraj mirno, 
temperatura morja 16,9 stopinje.

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 23. 10. se Je v Trstu rodilo 17 

otrok, umrlo Je 7 oseb.
Umrli so: 75-letna Maria Abramlch 

roj. Sega, Ol-letna Virginia Spigo- 
lotto vd. Benussi - DamiUo, 75-letnl 
Glovannl Zanon, 38-letnl Carlo Cres. 
sl, 62-letna Santlna Vlsintln por. Ber. 
tettl, 44-letna Olovanna Moro, 85-let- 
na Ida Bonpante.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
<Od 11. do lf. ure) 

AlFAngelo d’Oro, Goldonijev trg 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Al due Luc. 
d. Ul. Glnnastica 44; Mlanl, Mira- 
marskl drevored 117 (Barkovlje). 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19.39 do t.ll)

Dr. Gmeiner, Ul. Glulia 14; Man. 
zoni, Largo Sonnlno 4: INAM Al Ce
dro. Trg Oberdan 2; Al Gemelll, ui. 
Zoruttl 19-c.

Mali oglasi
Lesna Industrija i Proseka Išče va

jence iz zgornje tržaške okolice. Tele 
(oniratl na: 229-241 ali 225-378.

Kotle za lganjekuho v vseh Izved
bah ln velikostih izdeluje najkvalltet- 
neje že preko 40 let KAPELJ V. — 
bakrokotlarstvo, Ljubljana, Aljaževa 
c. 4 — Šiška.

Prosvetno društvo SKEDENJ 
dani Slovenskega gledališča

priredijo

v ponedeljek, 26. t.m. ob 20.30 
v prostorih škedenjskega pro
svetnega društva

SPOMINSKI VEČER
posvečen škedenjskima ro

jakoma - gledališkima umet
nikoma

EDVARDU MARTINUZZIJU
in

MODESTU SANCINU
Skedenjski rojaki in ljubi

telji gledališke umetnosti iskre
no vabljeni.

Vstop prost

SLOVENSKO
PLANINSKO
DRUŠTVO
TRST

vabi na otvoritveno preda
vanje letošnje sezone, ki ga 
bo imel

inž. PAVLE ŠEGULA 
referent za tuja gorstva pri 

Planinski zvezi Slovenije, o 
temi:

ODPRAVA V
PAMIR 69 — PIK LENIN

Predavanje, ki bo v petek, 
30. oktobra ob 20.30, v mali

dvorani Kulturnega doma, bo
spremljalo lepo število barvnih 
diapozitivov.

NAGRAJEVANJE OTROK, ki 
so se udeležili natečaja SPZ 
z naslovom »Kaj so mi pravili 
stari«, bo danes, 24. okt. ob 
17. uri v Gregorčičevi dvorani 
v Ul. Geppa 9/1. Ob tej pri
ložnosti bo fotoreporter Mario 
Magajna pokazal nekaj diapo
zitivov s kraškimi motivi.

Razna obvestila
V nedeljo, 25. oktobra ob 17. url 

bo v Skedenjskem domu. Ul. Sonclni 
;12 predavanje o mednarodni zanimi- 
mivosti cerkve v Hrastovljah. Preda, 
val bo akademski kipar Iz Kopra prof. 
Jože Pohlen, ki Je odkril freske. Pre- 
davanje bodo spremljali barvni dia. 
pozitivi posameznih delov slik.

* • •

Taborniška organizacija RMV vabi 
člane In članice, da se udeležijo red
nega občnega zbora, ki bo v nede. 
ljo, 25. 10. v prostorih Glasbene ma
tice v Ul. R. Manna, Trst.

SPDT priredi v dneh 3. in 4. 
novembra avtobusni izlet po 
Dolenjski vzdolž reke Krke do 
Cateških Toplic, kjer je mož
nost kopanja v bazenu. Na
slednji dan obisk Titove rojst
ne hiše v Kumrovcu, '-ena: 
6.300 lir (člani), 6.800 lir (ne
člani). v ceni je vključena 
vožnja, večerja, prenočišče in 
zajtrk (v Cateških Topldoah). 
Vpisovanje v Ul. Geppa 9, tel. 
31-119 do vključno 25. oktobra.

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA
TRST . Ulica F. Fllzi St 10 

(el 38101/38045 
opravlja vie bančne posla

kupuje tujo valuto 
Včerajšnji odkupni devizni tečaji:
Ameriški dolar 
Kanadski dolar 
Brit šterhng 
Švic. frank 
Franc frank 
Belg frank 
Hol. florint 
Nemška merka 
Avst. šiling 
Dinar

619,-
590,—

1480,—
142,—
110,—

12,—
172,-
170,-
23,80
42,50

SLOVENSKI
KLUB

V torek,
27. oktobra 
1970,

bo predaval v Slovenskem 
klubu dr. Fran Vatovec, prof. 
na fakulteti za politične in so
cialne vede univerze v Ljub
ljani, o temi:

II

V
S «SOČO» JE POSIJALA 
POMLAD NA GORIŠKO jj« 

SLOVENSTVO pr,
100 - letnici *>ra

nln(Razmišljanje ob
izida Soče)

Začetek ob 20.30 
Vljudno vabljeni!

vse
tir:
tavi

tdr;

VERDI
Pri blagajni gledališča »Vd®

M z
■otnl

(tel. 23988) se nadaljuje sprejem*® ^ 
abonmajev za operno sezono UWi ^ 
ki se bo začela 10. nov. s prvo pl* fj 
stavo Verdijeve opere «Don Carle*1 ^ 

Abonenti na prejšnjo sezono gled 
jo pravico potrditi svoje sedeže * £j ( 
24. t. m.t po tem roku pa bodo Oj ^ 
položljivi prostori oddani novim r v[_.
silcem- e %!

Avtonomna ustanova gledal^ ^
»Vere - je tudi uvedla posebea,« 
bonma za 5.000 lir za študente viS S 
'lednjih šol univerze za oštevi«' rjb 
sedeže na balkonu za večerne pP^mi 
stave. j^oi

POLITEAMA ROSSETTI p inPonovitve predstav »Le Mal dob"*
1 deltl?

sezoni Teatra Stabile 1970-71, se Ji/r®
prve od osmih abonmajskih

čenjajo danes in se bodo zaklj3^ Nji 
8. nov. Današnja predstava v 
teama Rossetti se začne ob 20.30,1 
trišnja nedeljska pa ob 16.30. 7 n JRK 
nedeljek ne bo predstave.

-------------------------------------- “ tieje

stran]
Nazionale 16.00 «Roy Colt & 'vi*"5H)6 

ster Jack«, Brett Halsey, Vsm.
Tol°- ] 

Eden 16.00 «L'uomo venuto da *caortll TrvHn rinrbn Ui.L«! n AllfltF fLvcago«. John Garko, Michel Boo^.drjj 
Adolfo Celi. Prepovedano
pod 14. letom Aho-

Fenice 15.30 «Il' Presidente«, A«*.?? 
Sordi, Margherita Lizzano. Te»r^0f 
color. %

Grattacielo 16.00 «Dramma deli*J1*!^ 
losia, tutti I particolari in cf, jv, 
ca«, Marcello Mastroianni. ^ ' '
Vittl. Technicolor ila "

fcacelslor 15.30 «M.A.S.H.», 
Sutherland, Elliatt Gould. T' , J* 
color. Prepovedano mladini P011 JVc 
letom.

CharlieRitz 16.00 «Twinky», 
son. Technicolor.

Alabarda 16.30 «11 elan degll “alk* 
ni violenti«, Jean Gabin. 
color. Prepovedano mladini P°° Vra; 
letom. , C.l

Filodrammatico 16.30 «11 grasso-f 
magro, il cretino«, Stan Laure1,1 
liver Hardy.

Autora 16.30 «La prima volt«8: jt*"1 
chnicolor. Prepovedano mladi111
18. letom.

Cristatlo 16.30 «11 divorzio«.
Gasmann Technicolor.

Capitol 16.00 «Chisum», John 
Technicolor.

Moderno 16.00 «Lacrime d3111

Vit"1]

A r
/I

Impero 16.30 «Con quale amorf'
Silvia Dionisio, Mal. 

mpero 16.30 «Con qual 
quanto amorei, Katherine »ra
Technicolor. Prepovedano 
pod 14. letom. *

Vittorio Veneto 15.30 «Queim* 
Marlon Brando. Technicolo1'-,,; 

Ideale 16.00 «11 californiano«. K 
lle Bronson, Susan Oliver 7* , 
color. J

Astra 16.00 «L’uomo chiamato
Technk0 jlo», Richard Harris

Abbazia 16.00 «Una sulFaltra«. |; 
Sorel, Marisa Mell. Elsa

mladini P°'II Prepovedano 
letom

MILJE
Verdi 17.00 «11 commlssario 

Ugo Tognazzi, Silvia Dionisl0- 
chnicolor.

KINU «|KlS> PROrf

danes ob 19.30 barvni ^ 
turistični film:

IL GRANDE GIORNO 
Dl JIM FLAGG *

Igrata: Robert Michel &
Kennedy

KiNO NA OPČIN®",
,K

danes ob 18. url barvni r N;, 
losalni vojni film: sr^ltč

GENERALE PATTON j .V 
Igrata: George C. Scott,

Malden > t $vi

KASTA priredi v nedeljo« ^ 
oktobra

V BREGU 
ex tempore za

Žigosanje platen 
do 420x590 mm)

A'
amate^N*!

(od 210^ jfi
9- >jo

11. ure v društveni gostili5*^ l 'Mj, 
Dolini. Oddaja platen do^ 
ure. Sledi razstava. oceaF J, ^ 
nje ter nagrajevanje.

Darovi in prispevki
JV

m*

V počastitev spomina pok. 
na Turchettlja daruje Primož (l 
na 5.000 lir za tabornike 
drega vala. V isti namen daru* y 
žlna Borisa Možine 5.000 lir ** 
spomenik NOB v Cerknem.

v*
be

Nenadoma nas Je zapustila naša draga žena in sestra

Marija Magajna por. Soszko
Pogreb bo danes ob 14.30 lz mrtvašnice glavne bolnišnic*

Žalujoči:
mož Stefan, bratje 
in drugo sorodstvo

l
Trst, 24. oktobra 1970 k
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jjAJAVLJENA MED VČERAJŠNJO TISKOVNO KONFERENCO TRŽAŠKE ZDRAVNIŠKE ZBORNICE

1 Zdravniki bolniških blagajn in v bolnišnicah 
»najavili za nedeljo vsedržavno splošno stavko
^ ^°žaj v bolnišnicah je katastrofalen - V prvih dneh novembra verjetno nove stavke

. l a ciVtc®r®j dopoldne je bila v knjižni- Druga točka, ki jo je dr. Petronio 
^ n burk Slavne bolnišnice na po-1 navedel med svojo tiskovno konfe- 
»K0 krajevne zdravniške zbornice ‘

“jvna konferenca, med katero je 
. ■: slednje, dr. Petronio, o-

:tnW | azložil prisotnim novinarjem šte- 
/j®6 vzroke, ki so privedli do nad- 

1 J! ^Učnega položaja bolnišničnih 
ravnikov in zdravnikov bolniških 

I ipT^valnih blagajn. V ta namen,
J ^ klal dr. Petronio, bo v nedeljo 

H,Vsei državi splošna stavka vseh 
krikov. ki s tem hočejo prote- 

I J®*« proti že sprejetim spora- 
med bolniškimi blagajnami!Uroom

luJjavniki, ki pa jih je nova, Co- 
dVei* ki va vlada, v osebi ministra za 

ejeflud1 , Donat-Cattina, nerazumljivo
um Plavila.

J^dsednik tržaške zdravniške 
,no & je nato podal krajši pre
seje * ki i 1enotnega položaja in trenj, 
j0do fl1 uj^dajo med bolniškimi blagaj- 
vim f' In zdravniki na eni, ter med 

(u™na drugi strani. Še pred novo 
dJJJJoovo vlado je prišlo do po- 
jj^Joga bolnišničnega zakona, ki 

|J^ooval sprejemljivo delovno po- 
/ned zdravniki in upravami 

jjL--lc. Kljub temu, da je zadevni 
, odobren, ga še niso nikoli 
in -°ti aplicirali, pač pa le delno 

^ to zelo pomanjkljivo. Ob 
nove vlade pa je minister 

-■ uuMfcJiP^ttin zaustavil zakon z ute- 
z „ poi2*trtjo, ja je preveč naklonjen
‘20.30!]
30. v r Hudoben problem se je pojavil

J?, zdravniki bolniških zavaroval-
ItJi^Jagajn in upravo INAM. Ko je

januarja lani zapadla delov-
jjjl^godba med obema prizadetima

, Wi"£,let* ania' le prišlo meseca julija
. M>:‘w.d° novega sporazuma med

Ajj^vno zbornico in upravo IN
, da ^SlAvi ®a Podpisala predsednik

Bo«^ irjs vurchetti in predsednik vse-
0 (etJVne zdravniške zbornice De Lo-

4w°- Minister Donat-Cattin pa je
>, A"j nupkazal vodstvu INAM, naj ne
0. Te 'vju11 Pogodbe s podobno utemeljit-

H.,]a I «*' da je slednja preveč naklo-
tn cr^ * Javnikom.In [v

d. lkW k!'Petronio je nato dejal, da je 
D0!*kh - P°ložai v bolniških bla- 

*• , m sploh bolnišnicah narav-
3- n od1 ELfi^trofalen, saj imata obe 
n P 'tj ogromen denarni deficit, 
rile Bt^llsk^knanjkljaj, ki mu je treba 

dj j vzroke v neradonalni upravi 
egii ustanov, pa pripisujejo
n. TfH WirS°m 'n jim nalagajo v breme 
ni P°° ((jj^učnejše obtožbe tako, da se 

' «0 ovni Pr?.va kampanja proti tej de-
lS' St ’ W šteie v ltai* 97 tisoc

renco, je zdravstvena reforma. V 
ta namen je dejal, da je sistem bol
niških blagajn nadvse zastarel saj 
je treba, kot sicer izrecno pravi 
ustava sama, stremeti k tako imeno
vani socialni bolniški pomoči, ki 
je morajo biti deležni vsi državlja
ni, brez vsakršne razlike in v isti 
meri. Res temeljita uresničitev 
zdravstvene reforme pa narekuje, 
da se v vse komisije, ki se bavijo 
s slednjo, vključijo tudi in zlasti 
zdravniki, saj so mogoče edini, ki 
na lastni koži občutijo te pomanj
kljivosti v italijanskem zdravstve
nem sistemu in torej vedo najbolje, 
kako s konkretnimi predlogi pripo
moči k izboljšavi tega nevzdržnega 
stanja.

Na koncu je dr. Petronio navedel 
vrsto ukrepov, ki so jih zdravniške 
sindikalne organizacije in same 
zbornice sprejele, da protestirajo

proti kateremu stanju, ki diskvalifici
ra dostojanstvo in profesionalni 
ugled zdravnika.

Kot že rečeno, bo v nedeljo vse
državna stavka zdravnikov. Prav 
tako v nedeljo pa bo v Trstu, ob 10. 
uri, v konferenčni sobi glavne bol
nišnice izredna skupščina vseh čla
nov zdravniške zbornice, na kateri 
se bodo sporazumeli o nadaljnji sin
dikalni akciji. V dneh 2. in 3. no
vembra po prav tako vsedržavna 
stavka zdravnikov, ki pa se je 
bodo udeležili le splošni zdravniki 
bolniških blagajn. V primeru pa, da 
bi v doglednem času ne prišlo do 
ratifikacije sporazuma med usta
novo INAM in zdravniki, ki ji pri
padajo, bodo slednji proglasili ad
ministrativno stavko. To se pravi, 
da bodo sicer pregledovali zavaro
vance, vendar pa ne bodo izdali 
oziroma pisali nobenih potrdil, ki 
izrecno zadevajo upravo bolniške 
blagajne.

IUTRI VOLITVE PREDSTAVNIKOV V OBRTNIŠKO ZBORNICO

Za novo deželno politiko 
v podporo našim obrtnikom

Na listi št. 3 kandidira domačin iz Pevme Valter Sošol, 
na listi št. 1 po Stanislav Leban in Božidar Gorjan

J VESTI Z ONSTRAN MEJE

ŽUPAN IZ CONEGLIANA 
GOST V NOVI GORICI
Povečano zanimanje za vprašanja zamejskih Slovencev

niiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimMiiiniiiHriiiiiiiiiiuiimiHmHHummHiiiiiiiiiii

VČERAJ PRED KAZENSKIM SODIŠČEM

Skupno nad sedem let zapora 
za tatiče v pivovarni Forst

V notranjosti lokala sta dva od sedmerice izmaknila 100 tisoč lir

Pred tržaškim kazenskim sodi
ščem (preds. Ligabue, tož. Bren
či, zapisničarka Federici) se je 
včeraj morala zagovarjati sedme
rica mladoletnih tatičev, ki so bili 
obtoženi, da so ponoči 2. septembra 
letos vdrli v znano pivovarno Forst 
in izmaknili iz predala prodajne 
mize 100 tisoč lir. Na zatožni klopi 
so sedeli 18-letni Carlo M., 18-
letni Nicola G., 16-letni Sergio K., 
17-letni Claudio S., 16 letni Giorgio 
P„ 16-letni Mario M. ter 18-letni 
Pierpaolo D., vsi iz Trsta. Skoraj 
vsi so se morali zaradi podobnih

so seveda takoj pohiteli do omenje
nega lokala in po krajši raziskavi 
naleteli v bližnjem ljudskem vrtu, 
na Trgu Vittorio Veneto, na pet 
mladeničev, od katerih sta bila dva 
Scibetti dobro znana, saj ju je prav 
pred nekaj minutami zapazil, kako 
sta rovarila okrog pivovarne.

Na kvesturi so vsi fantje-dolgo- 
lasci odločno tajili, da bi vdrli v 
lokal. Povedali pa so, da sta zelo 
verjetno izvedla tatvino v pivovarni 
dva njihova priložnostna znanca. Po 
zaslišanju so se agenti podali do 
pivovarne in opazili, da je bilo

prekrškov že zagovarjati pred steklo na vhodnih vratih, razbito.

,*. Vifj 
hn ^

sodnimi oblastmi, 17-letni Clau 
dio S. pa je bil prav pred nedavnim 
obtožen ropa.

Omenjenega dne, okrog 4. ure 
zjutraj, je 25-letni Giancarlo Sci- 
betta iz Ul. Paolo della Francesca 
10 pritekel na kvesturo in povedal 
agentom, da je malo prej zapazil 
vzdolž pivovarne Forst Europa, v 
Ul. Filzi, dva mladeniča, ki sta 
se nekam sumljivo vedla. Agenti
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OD 25. OKTOBRA DO 30. NOVEMBRA

Od nedelje splošno 
štetje kmetijstva
Pri štetju sodelujeta pokrajinski statistični 
urad m pokrajinsko kmetijsko nadzorništvo

ionisl°- j,

oktobra letos se začne 
kletje kmetijstva v smislu 
st. 14 z dne 31. januarja

„ je, da se v vsaki 
___ - H«, 5“®reio poglavitni podatki o

°®hove osnovne značilnosti 
hbr. površina obrata, obli- 

•Aia, način izkoriščanja zem- 
krd&^^no stanje živine, delo, 
*66l.1‘7ske stavbe in naprave, po-
tvj Itd-

fnje bo hkrati služilo tudi
——"u b°datkov za ustanovitev

^uniskega katastra in za se- 
bo urejal vin-

irvn)
^ NarLt*tžav članic Evropske go- 

StTarU.. slcuPnosti. Popisovanje

roN
>tt. \<jA

Jeljo.

Predvideva odlok pred 
^bHke št. 1707 z dne

VT a 1965-
—y S;. V'rbtT. 'ma.io obrati svoj se-

a HSov,an.ie traia'° 0(1 '5'
39- novembra letos. 

jHnj j”? Pole bodo spolnjevali 
/Jš ^^'z-vedovalci, k1 bodo ime- 
Ck nJ^^č izdano pooblastilo.

.„-11 5® topn^lsanih obratov so dolžni 
rna*e '^^ije 'n natančne in-

A 3aln» kot iih zahteva
d /a hfi-e,h, Hn00 a 1° dovoliti poizvedo- 
1 9- . ( v^io lahko na mestu pre-

,°?je nki°?10sti danih podatkov. 
ra^v, pri katerih poizve- 

izvršili popisa do 30. 
'na/1dolžni prijaviti do 
“'i »„ .ra letos na občinskem

^ podatkov pred-
zakon. Za napačne 

ne Podatke so predvi

dene globe. Vsi podatki so vezani 
na najstrožjo uradno tajnost in se 
ne smejo upoštevati oziroma izrabiti 
v davčne namene. .

Pri štetju sodelujeta pokrajinski 
statistični urad ter pokrajinsko kme
tijsko nadzorništvo, ki imata tehnič
no in nadzorno funkci jo.

Identificirani in prijavljeni
štirje nesramni huligani

V prvih dneh avgusta meseca so 
štirje huligansko oblečeni mladeni
či nesramno oblegab dva fanta z 
zaročenkama, ki so v mfru plesa
li v dancingu restavracije «A1 Ca- 
stelliers v Sesljanu. Nesramneži so 
celo spili paroma vse kar je bilo 
na mizi. Ko se je Ovidio Marangon 
naveličal, je enega od četverice 
zadržal in mu naročil, naj plača 
izpito pijačo. Tedaj so ostali trije 
prišli prijatelju na pomoč in Ma- 
rangona premlatili celo s stolico. 
Ko je prišla policija ni bilo o pre 
drznežih nobenega sledu več. Ma
rangon je moral v bolnišnico, kjer 
so mu ugotovili izpah in verjetni 
zlom čeljusti ter razne podplutbe 
po rokah in hrbtu, za kar se ie 
moral zdraviti mesec dni.

Policijski organi so seveda uvedli 
preiskavo in z njo vztrajali, dokler 
niso zasledili nesramnežev, ki so i'h 
te dn! prijavili sodnim organom. 
Ti so 20-letm Dario Milli iz Nabre
žine — kamnolom 25/N, 19-letni Ser
gio Carli iz istega kraja št. 2.5/P,
20- letni Sergio Sisalb iz št. 25/U in
21- letni Franco Clementi iz Križa 
268. O slednjem moramo pripomni
ti, da je zakrivil pred dnevi hudo 
nesrečo, ki se je pripetila tik pred 
Nabrežino in da so ga zaradi hu
dih lobanjskih poškodb sprejeli s 
pridržano prognozo v bolnišnici.

V notranjosti lokala pa je vladal 
povsod velik nered in vsi predali 
ia predalčki so bili odprti in razme
tani. Sin poslovodje lokala, 35-let- 
ni Gianclaudio Fidel, sprva ni znal 
povedati za morebitni primanjkljaj 
blaga oziroma denarja. Agenti so 
medtem že ugotovili imena vlomilcev 
v pivovarno. Ugotovili so, da sta 
materialni del tatvine izvedla 18- 
letni Carlo M. in enakoletni Nicola 
G., ostali pa, čeprav so se na 
vse pretege branili1 kakršnekoli ob
tožbe, so s strateške točke na Trgu 
Vittorio Veneto pazili, da bi kdo ne 
prišel motit prijateljev pri ne
poštenem opravilu. Šele pozneje, ko 
je Fidel do dobra pregledal lokal, 
je ugotovil, da so mu tatovi izmak
nili 100 tisoč lir v gotovini, denar 
ki je bil namenjen blagajniškemu 
fondu za natakarje pivovarne.

Na včerajšnji razpravi so bili 
vsi tatiči prisotni. Razen zadnjih 
treh, so bili vsi v priprtnem stanju. 
Na vprašanja predsednika so odgo
varjali precej neprizadeto in včasih 
skoraj nesramno tako, da ju je 
predsednik moral včasih opomniti, 
naj se vedejo dostojnejše. Edino 
Carlo M. in Nicola G. sta priznala 
vlom in vzporedno tatvino v pivo
varni, vsi ostali pa so sistematično 
tajili in se otepali vsakršne krivde 
sodelovanja pri tatinskem podvigu 
Enostavno so izjavili, da so se 
čisto slučajno znašli na Trgu Vit
torio Veneto, potem pa so jih prav 
tako čisto slučajno odpeljali na za
sliševanje na kvesturo. Prav tako 
so zanikali, da bi se že v prete
klosti sporazumeli z ostalima dvema 
za izvršitev tatvine.

Javni tožilec dr. Brenči je pred
lagal sodnemu zboru naslednje kaz 
ni: za Carla M., Nicolo G. in Ser- 
gia K. vsakemu po 2 leti zapora in 
60 tisoč lir denarne kazni, za Clau- 
dia S. zaradi ponovitve kaznivega 
dejanja 3 leta zapora in 90 tisoč 
lir denarne kazni, za Giorgia P. 
leto in 4 mesece zapora ter 40 tisoč 
lir denarne kaz/ii, za ostala dva 
po odpustitev kazni zaradi mlado- 
letnosti. Branilca, odvetnika Kosto- 
ris in Strudthoff pa sta se borila 
za priznanje olajševalnih okoliščin, 
za oprostitev zaradi pomanjkanja 
dokazov ter za odpustitev zaradi 
mladoletnosti.

Sodniki so po več kot polurni 
razpravi v posvetovalnici izglasovali 
sledečo razsodbo: Carla M., N 
G. in Sergia K. so obsodili vsakega 
na 1 leto in 4 mesece zapora ter 
40 ' .oč lir denarne kazni, Claudia 
S. na 2 leti in 60 tisoč lir denarne 
kazni, Giorgia P pogojno na 1 leto 
in 4 mesece zapora ter 40 tisoč lir 
denarne kazni, Mariu M. ter Pier
paolo D. pa so zaradi mladoletnosti 
kazen odpustili

Tudi v nanem uredništvu 

sprejemamo prispevke za 

eolo-apomenik v Cerknem

po J K 
>rim0L
ce r°i, 
i lir **

tišnic*
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RETROLCHIMICA ADRIATICA

DOMJO 145

CALOR 

Tekoče gorivo

di F. MALE

MOTORNA OLJA
%

TELEF 817-395

CALOR PLUS 

Plinsko olje

KAKOVOST - KOLIČINA - CENA

Jutri bodo obrtniki v vsej deželi 
šli na volišča in izbirali za novo 
mandatno obdobje svoje predstav
nike v pokrajinskih komisijah za 
obrtništvo in upravnih svetih obrt
niških bolniških blagajn.

Kot vsakokrat se za njihove gla
sove poteguje več kandidatnih list, 
ki so nosilke, poleg specifičnih in
teresov obrtništva, tudi teženj po 
taki ali drugačni politiki do obrt
ništva.

Na Goriškem se s svojimi kan
didati predstavljajo tri liste: dve 
sta izraz goriške in t rž iške «Asso- 
ciazione degli Artigiani*, ki ima 
svoj sedež pri zvezi industrijcev, 
tretja (št. 3) pa je izraz sindikalno- 
obrtniške organizacije «Posoška o- 
brtniška zveza — UIA», ki je na 
vsedržavni ravni povezana z levi
čarsko sindikalno zvezo obrtnikov 
CNA.

Slednja kandidira na svoji listi, 
ki je na glasovnici označena s šte
vilko 3, tudi zavednega slovenske
ga obrtnika, domačina iz Pevme, 
mladega Valterja Sošola (Gualtde- 

Sossol). Ta ima tudi več iegle- 
dov za svojo izvolitev, ako bo pre
jel dovolj preferenčnih glasov.

«Posoška obrtniška zveza» (UIA) 
nastopa s precej kritičnimi stališči 
do druge obrtniške zveze, kateri o- 
čita, v prvi vrsti, da se je poveza
la z industrijci in je sprejela vlad
ne ukrepe proti konjunkturi («de- 
kret»). Prav ta «dekret» pa Poso- 
ška obrtniška zveza ostro kritizira, 
ker meni, da bo s svojina fiskalni
mi zaostritvami resno oškodoval o- 
brtništvo v naši deželi.

Od dežele terja UIA marsikaj. V 
letaku, ki smo ga prejeli, omenja 
na primer vlogo deželne finančne 
družbe cFriulia*, ki da razdeljuje 
svoje prispevke samo med večjimi 
industrijci, redkokdaj pa pride do 
obrtnikov. Dežela tudi ni spreje
la samostojnih ukrepov v prid obrt
ništvu, ako izvzamemo dodelitev 
letne podpore 170 milijonov lir, ki 
pa se razpršijo med kar 27.000 o- 
brati v deželi Furlaniji - Julijski 
krajini.

Kaj terja UIA od dežele, poleg 
prispevkov «Friulie» za obnovo o- 
bratov in racionalizacijo obrtniške 
dejavnosti? Tudi podporo za dose
go nekaterih ključnih zahtev na so
cialnem področju, od parifikacije 
delavskih in obrtniških pokojnin, do 
fiskalizacije (se pravi, da bi mo
rala država sprejeti na svoje stro
ške zadevno breme). socialnih pri
spevkov, državnih prispevkov za 
bolniško oskrbo obrtnikov, kot prvi 
korak do stvarne zdravstvene re
forme, sprejem deželnega zakona 
za izplačevanje družinskih doklad 
tudi obrtnikom itd.

UIA je v svoj program postavila 
tudi točko, naj krajevne oblasti po
skrbijo za racionalnejšo razpredeli- 
tev obrtniških delavnic s pomočjo 
regulacijskih načrtov in zamrznje- 
njem najemnin zanje.

Drugo listo, ki nosi št. 1, je pred
ložila obrtniška zveza <Associazione 
artigianb; na njej sta dva kandi
data slovenske narodnosti. Prvi je 
zobozdravniški tehnik Stanislav Le
ban (s Travnika), drugi pa bivši 
partizan, mehanik Božidar Gorjan.

lovno pogodbo zavzemajo tudi za 
odpravo represivnega ozračja v 
svojem podjetju*.

Mestni odbor PSU 
o «autoportu» 
in prosti coni

Na svoji zadnji seji je odbor 
mestne sekcije socialdemokratske 
stranke razpravljali o nekaterih pe
rečih vprašanjih, predvsem pa o 
»autoportu* in prosti coni.

Kar zadeva prosto cono je vod
stvo PSU skfendlo ustanoviti po
sebno komisijo, kaltere naloga bo 
preučiti obstoječe razmere in izde
lati zadevne predloge o višini kon
tingentov in možnosti njihove po-

splošitve. Da bi do tega prišlo bo 
mesimo tajništvo stranke poseglo 
pri. pristojnih ministrstvih (verjet
no pri socialdemokratskemu mini
stru za finance Rretiju), kjer bodo 
morali poseči, da se premostijo na
stali nesporazumi.

Glede «autoparta» so socialdemo
krati mnenja, da bi ga morala ne
posredno upravljati občina, če pa 
do te rešitve bi ne prišlo, naj ima 
občina v konzoraalni upravi naj
višjo kvoto in mesto predsednika 
upravnega sveta.

V tem smislu je odbor mestne 
sekcije PSU dal ustrezna navodila 
svojim svetovalcem in odbornikom.

Zaniimiiv je predlog, ki so g<a 
predlagali na koncu seje, naj bi 
med gariško in sosednjimi manj
šimi občinami prišlo do sporazuma 
za konzorcialno upravo službe od
našanja smeti.

Včeraj (23.10) se je mudil v No
vi Gorici skupaj z občinskimi od
borniki župan mesta Conegliano v 
treviški pokrajini Umberto Anto- 
nello. Predstavniki občinske skup
ščine in občinske uprave skupaj 
s predsednikom Rudi jem Šimcem in 
tajnikom Cvetkom Vidmarjem so 
najprej seznanili goste z organiza
cija in delovanjem občinske upra
ve, nakar je tekla beseda o go
spodarskih in družbenih problemih 
novogoriške občine. Predsednik 
skupštrne je povedal, da ie obči
na v zadnjih dveh desetletjih moč
no napredovala. Njeno gospodar
stvo ustvarja zdai že okoli 200 mi 
lijard starih dinarjev letne reali
zacije. Hiter napredek je seveda 
zaostril nekatere probleme komu
nalnega značaja ter zlasti vpraša
nje odprtja sodobne cestne poveza
ve z ostalimi kraji Slovenije oziro
ma Jugoslavije in tudi Italije. Go
ste so ob tem seznanili s pripra
vami na gradnjo velikega medna
rodnega prehoda »Gorica*, pri ka
terem gre za naravnost zgledno so
delovanje med načrtovalci v obeh

obmejnih mestih. Temu bo sledila 
tudi izgradnja sodobnega odseka 
avto ceste med Novo Gorico in Raz- 
drtim, kjer se bo pridružila osta
lemu sodobnemu cestnemu omrežju 
v Jugoslaviji.

V pogovoru so se precej dolgo 
zadržali ob funkciji meje pri raz
vijanju prijateljskih odnosov med 
sosednima državama. Poudarili so 
skupnost interesov sosednih držav 
za odprto mejo, ki ugodno vpliva na 
gospodarsko aktivnost v obeh mej
nih območjih.

Župan Conegtiana je posebej pou
daril, da nudi jugoslovanski model 
občinske samouprave v marsičem 
zgled tudi za italijanska prizade
vanja na področju decentralizacije 
oblasti. Po pogovoru na občinski 
skupščin so gostje skupaj s pred
stavniki občine Nova Gorica obiska
li tovarno pohištva Meblo ter si 
ogledali vinsko klet na Dobrovem 
v Brdih.
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S SEJE POKRAJINSKEGA ODBORA

Lepaki na steni cerkve sv. Justa 
so očitno biii izzivalno dejanje

Pisemski papir goriške umobplnice, na katerem so bili napisani, je bil že 
I. 1949 izročen za uničenje in ga umobolnica že zdavnaj nima več v zalogi

Predvčerajšnjim zvečer se je se- odobril posebno izjavo, s katero
stal pod predsedstvom dr. Chien- 
tarolija goriški pokrajinski odbor. 
Razpravljal je o raznih vprašanjih, 
ki so na dnevnem redu seje pokra
jinskega sveta.

Med drugim so člani odbora raz
pravljali o preiskavi v zvezd z le
taki, ki so se pojavili 20. septem
bra na zidu cerkve sv. Justa. Le
taki so bili izdelani na pisemskem 
papirju umobolnice. Preiskava je 
privedla do zaključka, da gre za 
papir, ki ga umobolnica nima v 
zalogi že od leta 1949, ko je pre
ostale obrazce izročila za uničenje. 
Očitno so torej avtorji lepaka pri
šli do nekaj izvodov tega papirja 
po neznani poti in skušali izkori
stiti ime goriške umobolnice za svo
je špekulacije.

Kot se bralci verjetno spominjajo 
je šlo za lepake z ostro proticerkve- 

vsebino, ki naj bi jih podpisali 
levičarski skrajneži. Nekomu je pač 
bilo do tega, da vrže na »zdrav
stveno skupnost* v goriški umobol
nici pečat »ekstremizma*. Kot mar
sikje drugje v Italiji (Trento, Mi
lan) se teh metod navadno poslu
žuje desnica, da bi dosegla svoje 
cilje izkoriščajoč podpise ene iz
med toliko skrajno «levih» organi
zacij. Ni slučaj torej, če je tukajš
nji italijanski tisk posvetil zadevi 
tolikšno pozornost in če je v pokra
jinskem svetu naslovil nujno vpra
šanje prav misovski svetovalec.

Pokrajinski odbor je dejanje 
znancev ostro ožigosal.

V nadaljevanju seje je bil govor 
še o ukrepjh za zaščito ribjega 
bogastva Soče. Svet je odobril sklep 
o nadaljnji obogatitvi Soče z ikrami.

Važno je tudi vprašanje uprav/ 
no - gospodarskih kriterijev za do
ločitev bolnišniških dnevnic v po 
krajinskih zdravstvenih zavodih. Pri 
tem je bilo poudarjeno načelo, da 
mora pokrajina upoštevati tako nuj 
nost širine pri urejanju take jav
ne in splošno koristne služnosti, 
kakor tudi težavni proračunski po
ložaj pokrajine.

Pokrajinski odbor je odobril niz 
ukrepov, ki zadevajo gospodarski 
položaj pokrajinskih uslužbencev in

podpira dejavnost zveze italijan
skih provinc za podaljšanje veljav
nosti zakonskih uredb iz leta 1960, 
ki urejajo podeljevanje podpor po
krajinskim upravam za njihovo de
javnost.

orj. Nadomestil ga bo Elios Verto- 
vese, ki .ie prejel 50 preferenčnih 
glasov.

Uspela stavka 
v avtobusnem 
podjetju «Ribi»

Začela se je tridnevna stavka za 
jebnih prevoznikov za delovno po
godbo, ki .je oodjetniki že deset 
mesecev nočejo priznati. Tudi na 
Goriškem ne vozijo avtobusi pod 
jetja »Ribi*; stavka ie namreč u- 
spela stoodstotno.

Prejšnje dni je na svojem se
stanku tajništvo pokrajinske zbor
nice CISL izreklo prav uslužbencem 
tega prevoznega podjetja občuteno 
solidarnost, ker se — kot trdi iz
glasovana resolucija — »v okviru 
vsedržavnega nastopa za novo de- 
............. ...................................................Iiinir........................... ....... ..........nun........mm..........milimi......i............. im.................................................. .

Ob priliki rojstva prvorojen
ke čestita svojemu ipralcu Čer
netu in njegovi soprogi Ani 
športno društvo tSovodnje».

Sestanek med KD in PSI 
v Tržiču o sestavi 
programa obč. odbora

Sinoči sta se v Tržiču sestali de
legaciji KD in PSI in razpravljali 
o osnutku programa občinskega dvo
barvnega odbora.

Medtem pa .ie socialistični sveto
valec Bruno Vian dal ostavko za
radi nezdružljivosti sindikalnih funk-

Natečaj pokrajinskega 
protituberkularnega 
konzorcija za asistentko

Pokrajinski protituberkularni kon
zorcij razpisuje natečaj za mesto 
zdravstvene asistentke — obisko
valke, na razpolago za storitve di
spanzerja.

Rok za predložitev prošenj za
pade 15. junuarja 1971 opoldne. 
Prošnja mora biti napisana na kol- 
kovanem papirju za 600 lir. prilo
ženi pa morajo biti vsi potrebni do
kumenti in potrdrla.

V zadnjem času je opazno v no
vogoriški občini povečano zanima
nje za probleme Slovencev v Ita
liji. Bili smo priča več izmenja
vam kulturnih prireditev. Prejšnjo 
nedeljo sta na primer gostovala v 
Gorici pevska zbora iz Mirna in Iz 
Vrtojbe. V nedeljo pa bosta na
stopila v Mirnu pevska zbora Mir 
ko Filej in Lojze Bratuž iz Gori
ce oziroma njene okolice.

Veliko zanimanje med člani kra
jevnih vodstev Socialistične zveze 
ter aktiva komunistov za zunanje
politična vprašanja pri občinski kon
ferenci Zveze komunistov ie vzbu
dilo tudi predavanje o Slovenc'h 
v I tali j' ter borbi za njihove je
zikovne in druge pravice, ki ga 
je te dni imel predsednik Sloven
ske kulturno gospodarske zveze iz 
Trsta Gorazd Vesel.
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ODGOVOR DEŽELNEGA ODBORNIKA ZA INDUSTRIJO

Podjetje OMG išče 
novo delovno silo
Del delavcev «Nuova San Giorgio» je v Turinu na rekvali fikaciji 
Zadevno vprašanje je pred pol leta vložil svetovalec Rizzi (PSIUP)

Položaj v tovarni »Nuova San 
Giorgio* je bil predmet pismenega 
vprašanja, ki ga je naslovil psiupov- 
ski deželni svetovalec Rizzi odbor
niku za industrijo pri deželni vladi 
prof. Dulciju (PSU) že aprila letos. 
Odgovor je prejel te dni.

V svojem vprašanju je Rizzi opo
zoril deželno upravo, predvsem pa 
odbornika za industrijo, na dejstvo, 
da vlada v proizvodnji NSG močan 
zastoj in je potreben takojšen po
seg deželne vlade pri Intersindu 
(državno-podjetniški zvezi) in mi
nistrstvu za državne soudeležbe, od 
katerih naj zahteva izdelavo po
drobnega načrta za reorganizacijo 
proizvodnje, tudi s korenitimi struk
turalnimi spremembami.

Prof. Dulci je Rizziju zagotovil 
svoje posredovanje in naštel pose
ge pri ministrstvu za industrijo in 
državne soudeležbe.

Ti so, v kratkem, sledeči: junija 
so se na goriški prefekturi sestali

GORIŠKA TRGOVINA V SEPTEMBRU

Znaten porast prometa 
v trgovini s Slovenijo

Uvoz je dosegel 288, izvoz pa 145 milijonov lir - Vedno več jugoslovanskih kupcev po goriških trgovinah

V preteklem septembru so, po po
datkih trgovinske zbornice ugotovili 
povečan dotok kupcev z jugoslo
vanske strani obmejnega pasu, ki 
so poživili promet po goriških pro
dajalnah. V Gorici in drugih več
jih centrih so nadaljevali z razpro
dajo poletnih artiklov po znižanih 
cenah, kot je običaj ob zaključku 
sezone.

V okviru videmskega sporazuma 
za maloobmejno blagovno izmenja
vo so zabeležili precejšen napre
dek prometa tako pri uvozu kot tu
di pri izvozu. Iz Slovenije so v sep
tembru uvozili za 200 milijonov raz
nega blaga (v avgustu za 145 mili; 
jonov), v Slovenijo pa so izvozili 
za 145 milijonov (prejšnji mesec za 
67 milijonov lir manj).

Pri uvozu je prišlo v poštev: sve
že mleko, goveje in prašičje meso, 
konji, ribe, gobe, sadje, drva za 
kurjavo in industrijski les, papir in 
zajci.

Med izvoznim blagom naj ome
nimo razno drogerijsko blago, ob

lačila in drugi tekstilni proizvodi, 
sanitarni material, stroji za pisarne, 
keramične ploščice, opeka in drugi 
gradbeni material, plastični pred
meti, stekleni izdelki in stavbeno 
kovanje ter drugi drobni industrij
ski izdelki.

V septembru je zadevni urad 
trgovinske zbornice izdal tudi več 
potrdil za izvoz blaga in overovil 
račune za tak izvoz v razne evrop
ske in izvenevropske države za bla
go, ki je izdelek goriške industrije. 
Tak izvoz je dosegel 35 milijonov 
lir; gre za razne sanitarne izdelke, 
železno opremo za skladišča, hla
dilnike in nadomestne dele, tekstil
ne stative, pisalne stroje, stole, sla
ščičarske izdelke in vino.

Kar se tiče kreditnega področja 
naj omenimo, de so ob koncu ju
lija imeli v poštni hranilnici nalo
ženih 10.537 milijonov lir, od tega 
5.636 v poštnih bonih. Pri bankah 
in drugih denarnih zavodih pa so

vlog zasebnikov in zasebnih pod
jetij.

V septembru so blH nadalje pro
glašeni štirje stečaji in sicer; ena 
maloprodajna trgovina jestvin; ena 
delavnica za popravila radijskih in 
TV sprejemnikov; eno avtobusno 
transportno podjetje ter neko pod
jetje za čiščenje industrijskih stro
jev.

Filmi v prosvetnem 
društvu «0. Zupancih

Danes zvečer in vse sobote dalje, 
ob 20.30, bo filmski odsek prosvet
nega društva »Oton Župančič* v 
Štandrežu, predvajal lastne in spe 
sojene filme na ozkem traku.

Za danes so na programu film o 
prvomajski štafeti in komične ri 
sanice.

Program traja približno eno uro.

predstavniki osrednjega ravnatelj
stva državnega koncema »Finmec- 
canica*, ki so odobrili zamisel »sta- 
novitve nove družbe »Officine mec- 
caniche goriziane*. Družba naj bi 
prevzela tudi »NSG* in začela z iz
delovanjem mehanskih delov in 
kompleksov za Fiatove traktorje.

Skupina delavcev je že odpotovala 
v Turin, kjer se na za to potrebnih 
strojih že vežba. V sami tovarni 
»Nuova San Giorgio* je bila izvede
na poleti notranja reorganizacija, 
nova skupina delavcev je šla na 
prekvalifikacijo v Turin, poleg tega 
pa išče novo podjetje še čovih de 
lavcev. Sindikalne organizacije FIM 
— CISL, FIOM - CGIL in UILM 
so, zaključuje prof. Dulci svoj od
govor Rizziju, izrazile svoje zado 
voljstvo.

IZ TRŽIČA

Dejavnost PSIUP
Danes popoldne bo na sedežu 

PSIUP v Tržiču deželni sestanek 
vseučiliških študentov, ki bodo preu 
čili osnutek deželnega zakona o 
šolstvu.

Jutri ob 9.30 pa bodo občinski 
svetovalci PSIUP iz Tritiča raz
pravljali o vprašanju namestitve 
nove tržiške bolnišnice in zadev 
nem gradbenem načrtu.

Danes se bosta ob 11. uri v 
farni cerkvi v Števerjanu poro
čila

NEVINA ROŽIČ 
in

MARIO TOMASIN 
Nevesta je iz znane in za

vedne slovenske družine ter tu
di sama prosvetna delavka 
Znanci in prijatelji jima želi
jo srečo v zakonskem Življe
nju. Čestitkam se pridružuje 
tudi naše uredništvo.

Z današnjo (sobotno) slavnostno 
sejo predsedstva republiške konfe
rence klubov OZN bodo začeli v 
Idriji osrednje slovenske slovesnosti 
v počastitev 25-letnice organizacije 
Združenih narodov. Predvidenih je 
več prireditev od literarnih veče
rov mladine, fotografskih in dru
gih razstav pa vse do podelitve na
grad najboljšim slikarskim stvari
tvam na temo «Mir. pravičnost in 
napredek*. Na osrednji svečanosti 
v nedeljo dopoldne bo govoril na 
Titovem trgu dr. Aleš Bebler, nek
danji predsednik svetovne organiza
cije klubov OZN.

1. k.

V farni cerkvi v Sovodnjah 
si danes obljubita večno zve
stobo

PERINA DEVETAK 
iz Sovodenj in

STANO PAULIN 
iz Štandreža.

Ženin je aktiven član pev
skega zbora in dramske dru
žine. P.d. *Oton Župančič» že
li novemu paru obilo življenj
ske sreče.

VERDI 17.00 — 22.00 : «Passeggiata 
sotto la pioggia dl primavera«. 
I. Bergman in A. Quinn; ame
riški kinemaskopski film v bar
vah.

CORSO 17.15—22.00: »Soldato blu», 
C. Berger in P. Strauss; kine-’ 
maskopski film v barvah, mla
dini pod 14. letam prepovedan.

MODERNISSIMO 17.15—22.00: «A 
merica... cosl nuda, cosl vioten 
ta», italijanski dokumentarni film 
v barvah, mladini pod 18. letom 
prepovedan.

VITTORIA 17.00-21.30: »La mie
droga sl chiama Julie», J. P. Bel. 
mondo in C. Deneuve; francoski 
film v barvah, mladini pod 18 
letom prepovedan.

CENTRALE 17.00—21.30: «La squa- 
driglia ded falehi rossi», D. Mc 
Call; kinemaskopski film v bar
vah.

Tržič
AZZURHO 17.30 «Colpo da 500 ml- 

lionj alla National bank*; film Je 
v barvah

EXCELSIOR 16.00 »Lettera al Crem- 
lino», Orson VVelles, B.B. Ander
son ; kinemaskopski film v bar
vah.

PRINCIPE 17.30 «Viva le donneki, 
Little Tony, Franco Franchi, Cio- 
cio Ingrassia. Barvni film.

S. MICHELE: 18.30—22.00: «L’inva- 
slone degld astromostri«, Nick A- 
dams. Kinemaskopski barvni film.

Nova Gorica
SOČA «Lovec na krvave nagraden, 

ameriški barvni film — ob 18. in 
20. uri.

SVOBODA »Srebrna maska.), me
hiški barvni film — ob 1«. in 20.

DESKLE »Tarzanov skrivnostni za
kladu, ameriški film — ob 19.30.

ŠEMPAS «Antonio, ki prinaša smrt«, 
brazilski barvni film — ob 20.

KANAL: «Obesdte ga brez milosti*, 
ameriški barvni film — ob 20.

PRVACINA: Prosto.
DESKLE: «Zaklad Aztekov« zahod- 

nonemškt barvni film — ob 20.

hranilne vloge dos?gle 73 milijard | Vstop ir prost, \ abljeni so člani in 
lir; od tega je bilo za 50 milijard i prijatelji društva.

Iz goriškega matičnega urada
Dne 21. in 22. oktobra so v Go

rici prijavili 9 rojstev in 7 smrti.
ROJSTVA: Lorenzo Cozzutto. Mi- 

chele Filli, Renzo Gratton. Raffael
la Burg, Mario Contin. Marna pe 
los, Tecla Papa, Pierantonio Olivo 
in NiooJa Buiat.

SMRTI: kmet Bruno Petrussa;
kmet 69-letni Albano Luin; spolov! 
nar 41-letni Riccardo Pittoli; 4 dni 
star otrok Mario Contin; upoko
jenec 80-letni Giulio Bragagna ter 
18 dni stara deklica Francesca 
Fonzari.

DEŽURNI LEKARNI
V GORICI

V Gorici je danes ves dan In 
ponoči dežurna lekarna ALESANI, 
Ul. Carducci 38 tel. 22-68.

V TRŽIČU
V Tržiču je ves dan in ponoči 

dežurna lekarna AL REDENTORE, 
dr. De Norilds, Via RosseUi 23, tel. 
72-340.

DEŽURNA CVETLIČARNA 
Jutri bo v Gorici odprta cvet- 

Učama MICHELI FERDINANDO, 
m. XXIV Mačeto 22, tel. 23-39.

L.
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IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Annamaria Fabris 
v galeriji Mignon

Po tolikih razstavah slikarjev v 
galeriji Mignon, razstavlja sedaj 
tam slikarka Annamaria Fabbris. 
Katalog ne pove, od kod in kdo 
je. Sodeč pa po tem, kar prika
zuje v slikah, pa bi dejali, da je 
iz Benetk. V uvodu kataloga zna
ni likovni ocenjevalec Diego Val- 
ri označuje njene oljnate pokra
jine kot metafizične v posploše
nem smislu.

To gotovo drži, kajti beneške 
zgradbe, z belimi mostiči preko 
zelene vode kanalov, se po slo
gu skladajo z okoljem De Chi- 
ricovih slik italijanskih trgov. 
Vendar le-tem tukaj manjka za 
De Chirica tako važno vnašanje 
v sliko raznih predmetov in ki
pov, ki pričajo o sicer nikjer 
vidni prisotnosti ljudi in njih de
javnosti. Fabbrisova pa je svoj
ska po tem, da ne slika padnih 
senc stavb, ki imajo pri očetu

metafizičnega slikarstva, po njih 
obliki in barvi, odločujočo vred
nost pri celotni kompoziciji.

Prikazani geometrično dojeti 
razgledi Benetk v ožjih izrezih 
stavb, cerkva in kanalov, bi lah
ko predstavljali njihove makete 
v nedodelanih oljnatih slikah, če 
ne bi slikarki uspelo ponazoriti 
občutka praznine, odsotnosti o- 
zračja in ljudi. Vse to podčrtuje
jo z njih temino odprte votle notra
njosti oken in vrat in pa pomanj
kanje vsakršnega znaka obrabe 
stavb. Zdi se, kakor da bi bile, 
ravnokar sveže dozidane na ču
dežen način na svetu, kjer ni še 
pognala najskromnejša cvetlica, 
niti tanko zabrnela najdrobnejša 
žuželka. In vendar te slike vzbu
jajo v nas po njih preprostosti 
odmaknjeno skoro nadzemsko ve
selo spokojnost.

MILKO BAMBIČ

ZELO ZANIMIVA RAZSTAVA V BENETKAH

Marionete in lutke 
zbirke bratov Colla
Nad 300 likov, izdelanih in ohranjenih v 170 letih

BENETKE, 23. — Benetke, ki 
se o njih te dni toliko govori 
zaradi problemov, ki nastajajo s 
pogrezanjem mesta, so letos sre
di šče številnih kulturnih dejavno
sti širšega, celo mednarodnega 
pomena, med katerimi je tudi be
neški bienale. V okvir te priredi
tve pa spada tudi Vlil. medna
rodni festival mladinskega gleda
lišča. In v ta ožji okvir, torej v 
okvir VIII. mednarodnega festi
vala mladinskega gledališča spa
da Razstava starih in modemih 
marionet in lutk, razstava, ki so 
jo odprli v Sala delle colonne v 
Ca Giustinian. Menda ne bi mo
gli najti primernejše rešitve za 
prikaz zgodovinskega razvoja te 
umetnostne zvrsti, kot je bil sklep, 
prikazati javnosti velikansko bo
gastvo lutk in marionet iz za
kladnice bratov Colla iz Milana.Fortuna in Baslini, po katerih nosi zakon o razporoki ime, se veselita uspeha v senatu
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Cerkvena hierarhija 
in razporoka v Italiji

V dvorani Domus Mariae v Ri
mu se je 8. oktobra začela seja 
predsedniškega odbora italijanske 
škofovske konference. Seja naj bi 
trajala dva dni, dan pred začet
kom pa so uradno sporočili, da se 
na seji ne bo govorilo o razpo
roki. Toda ravno 8. oktobra se je 
v senatu rešila zadeva o razpo
roki, tako da je 0. oktobra senat 
odobril zakon Fartuna-Baslini, če
prav s popravki. Posledica tega 
je bila, da so ob koncu seje ško
fov govorili tudi o razporoki in 
omenili «globoko žalost*, ki jo je 
ta odločitev vzbudila pri italijan
skih škofih in obenem poudarili 
tudi »nezadovoljstvo*, ker so s 
tem prelomili «osnovno točko la
teranske pogodbe*.

Srečanje škofov je bilo pred
vsem ob koncu zelo živahno. Na 
eni strani je bil genovski nad
škof kardinal Siri, ki je poudarjal, 
da bi morali italijanski škofje od
ločno nastopiti proti razporoki. 
Njemu sta se pridružila še bene- 
vemtski nadškof Raffaele Calabria 
in kardinal Angelo dell'Acqua, ki 
je želel vedeti, kdo je podprl po
sredništvo senatorja Leoneja, da 
so prišli v senatu do sklepa o raz- 
paroki.

Tedaj je zaprosil za besedo mon- 
signor Franco Costa, ki je gene
ralni cerkveni asistent organiza
cije Azione cattolica, in mnogi me
nijo, da ga papež kot svetovalca 
najbolj upošteva. Costa je pouda
ril, da je ta trenutek za italijan
sko politično ravnovesje zelo koč
ljiv in razložil, da bi »čelno trče
nje* zelo škodilo demokratičnemu 
sistemu v Italiji in ob koncu spom
nil na princip «manjšega zla*, pri 
čemer se je skliceval na sv. Avgu
ština in Tomaža Akvinskega. Ob 
koncu je povedal tudi najvažnejše, 
ker so tradicionalisti silili vanj. 
Povedal je, da je Leonejeva inicia
tiva dobila spodbutk) «od zgoraj*. 
Čeprav Costa ni točno povedal, 
od koga, so škofje sklenili, da ie 
dal spodbudo papež.

Edini, ki je kolegom svetoval, 
naj predvsem gledajo na čas, v 
katerem bo razporoka veljavna, je 
bil turinski nadškof Michele Pelle- 
grino. Ko je govoril o problemih, 
ki naj bi jih italijanska cerkev 
morala v bodočnosti na novo re
šiti, ni imel pri kolegih preveč 
uspeha.

Prav ta omemba papeža je obru
sila ostrino tradicionalistov. Odpo
vedali so se boju, tako je tudi ra
zumeti iz zaključnega poročila in 
če so v tem dokumentu omenili la
teransko pogodbo, je bilo mogoče 
zato, da bi branili svoje prepri
čanje pred politiko o internacdo- 
nalizmu cerkve.

Pobudnik te politike pa je vati
kanski državni tajnik kardinal Jean 
Villot. Že papež Janez XXIII. je 
poudarjal, da je Italija prav tako 
katoliška država kot so Filipini. 
Ta politika odmika od italijanskih 
zadev je pomenila poudarek na uni
verzalnost katoliške cerkve in to 
je zastopal kardinal Villot. Kot 
Francoz, ki je živel v državi, ki 
ima razparoko, je brez dramatizi
ranja sledil razvoju zakona Fortu- 
na-Baslini in poudarjal, da je tudi 
Vatikan povezan z državami, ki 
imajo razporoko. S tem je hotel 
omiliti nasprotovanje cerkve zara
di prelomljene lateranske pogodbe.

Papež ni takoj sprejel te poli
tike, ko pa je Villot pridobil na 
svojo stran monsignorja Agostina 
Casarolija, tajnika sveta za cer
kvene javne zadeve, se je papež 
počasi približal njegovim idejam. 
O razporoki pa se ni javno izrazil. 
Za referendum, ki naj bi pokazal, 
kaj mislijo katoličani o razporoki, 
pa so se opredelili 13. oktobra v 
svoji izjavi lombardski škofje. O- 
glejmo si nekoliko poglede na pro
blem razporoke, čeprav ni naš na
men razglabljati o verskih vpra
šanjih.

Cerkev se ne omejuje le na to, 
da bi zahtevala le nerazvezo poro
ke, za cerkev je poroka zakra
ment. Zaradi tega daje cerkev 
sebi in samo sebi možnost, da od
loča o veljavnosti in neveljavnosti 
zakramenta. Sicer pa je res, da 
cerkev državi dovoljuje, da uza
koni in sodi o civilnih posledicah 
poroke: to je o pravicah in dolž
nostih zakoncev med seboj in do 
otrok.

Že med letoma 1850 in 1852 so 
v parlamentu sardinskega kralje
stva razpravljali o zakonskem o- 
snutku, ki naj bi uskladil civilno 
zakonsko ureditev zakona. To ni

bil zakon proti poroki, pač pa za 
poroko. Toda že takrat je papež 
Pij IX. ostro nastopil in dejal, 
da civilni zakon postavlja na isto 
raven cerkveno poroko in «koruz- 
nd» zakon. Letos pa je kardinal 
Siri dejal v pastirskem pismu: 
»Morate biti prepričani, da božji 
zakon ne dovoljuje razporoke, ne 
le za poroko, ki je zakrament, to
da tudi za katerokoli drugo poroko 
ne.» Nekateri so se tedaj vpra
šali, če je zakon neločljiv tudi za 
dva ateista. Drugi vatikanski kon
cil je stvar nekoliko uskladil, ko 
je poudaril v konstituciji Gaudium 
et Špes, da je zakon nerazvezen 
zaradi značaja, ki ga ima po na
ravi, in ne le zato, ker je zakra
ment. Je vedno nerazvezen, ker 
ga je ustanovil Bog in je zaradi 
tega «božja stvar*.

Člen št. 34 konkordata pravi, da 
italijanska država «priznava za
kramentu poroke, ki ga urejuje 
kanonsko pravo, civilno veljavo... 
o vzrokih, ki zadevajo razveljav
ljenje poroke (....) lahko^ raz
pravljajo le cerkvena sodišča.... 
kar se tiče vzrokov osebne ločit
ve, cerkev dovoljuje, da o tem 
razpravljajo civilna sodišča...*

Antifašistični tisk je v tem čle
nu videl žalostno izmenjavo, pri 
kateri je Mussolini daroval Vati
kanu državne pravice nad zako
nom prebivalcev, da bi v zameno 
dobil politično podporo katoličanov 
v prid fašizma. Za cerkev je to 
bilo le vračanje dela njene ob
lasti. Le dela, ker je v italijanski 
ustavi ostala civilna poroka.

Kakšno »krivico* je to dejstvo 
pomenilo za oerkev, lahko razbe
remo iz paragrafa št. 2 prvega 
dela razlage, kako naj se člen št. 
34 konkordata izvaja, kjer je re
čeno, da bodo zakonca, ki sta se 
poročila civilno, čeprav le z na
menom, da se bosta kasneje po
ročila še cerkveno, imeli za javna 
grešnika.

»Krivica*, ki jo bo cerkev ob
čutila, ko bo zakon Fortuna-Ba- 
slini odobrila tudi zbornica, bo 
verjetno še večja. Toda poleg kri
vice gre tu cerkvi tudi za nespo
štovanje pogodbe. S členom št. 34 
naj bi država na podlagi medna
rodnega prava dala cerkvi vse 
pravice nad zakonom. Toda v tem 
členu ni jasne opredelitve, kar se 
tiče razporoke in člen, ki je go-

(Nadaljevanje na 6. strani)

KAJ VSE SO POVEDALI STROKOVNJAKI PRI «OKROGLI MIZI*

Otok Krk je le predmestje 
že danes prezasičene Reke
Turizem, ki zamenjuje kmetijsko značilnost otoka, je premalo za Krk, ki bo 
moral prevzeti nase vrsto dejavnosti, ki se sedaj na bližnji Reki dušijo

Že večkrat smo poročali o pri- 
praivah načrtov za urbanistično 
rešitev južnega Jadrana. Jugo
slovanski strokovnjaki so ob po
moči tujih ko egov' in s finančno 
pomočjo ZN izdelali osnovne na
črte za urbanistično ureditev ti
stih predelov južnega Jadrana, ki 
so najprimernejši za turistično de
javnost. V glavnem gre za pod
ročja južno od Dubrovnika. Kaže, 
da se jugoslovanski strokovnjaki 
lotevajo podobne naloge tudi na 
skrajnem severu Jadrana in sicer 
na kvarnerskem področju. V to
vrsten okvir bi namreč n«# 
vključiti »okroglo mizo* glede re
šitve vprašanja nadaljnjega raz
voja največjega otoka na Jadra
nu — Krka.

Ko smo pred leti govorili o tako 
imenovani otočni magistrali vzdolž 
Jadrana, smo rekli, da bo ta 
tipično turistična cesta, ki bi te
kla vzporedno z jadransko ma
gistralo, prečkala otok Krk s 
skrajnega severa, do skrajnega 
juga. Tedaj smo tudi rekli, ka
ko se bo Krk spremenil v eno 
največjih turističmh področij Ju
goslavije posebno, ko bo z mo
stom povezan s kopnim. Kaže pa, 
da so bili tedanji načrti gostin
cev nekoliko preuranjeni, kajti 
gospodarstveniki, urbanisti^ in jav
ni delavci s tega področja me
nijo, da Krk ne more biti le 
»turistično zanimivo* področje in 
to iz dveh razlogov. Predvsem 
zaradi dejstva, ker se more turi
zem razvijati in razviti le do 
določene mere in dati prebival 
stvu omejeno možnost zaslužka 
in življenjske ravni, z druge stra
ni pa sta Reka in reško področ
je prometno in industriisko že 
tako zasičena, da se ne moreta 
več razvijati in se bo moral to 
rej del te dejavnosti preseliti dni 
gam, najbolj logično — na bliž
nji otok — Krk. Industrija in 
promet pa ne gresta preveč slož
no s turizmom. Ker gre za pod
ročje, ki .je razmeroma blizu Tr
stu, bomo povzeli nekaj misli. Ki 
so bole v zvezi s tem izrečene
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NOVO ODKRITJE V SODNI MEDICINI

Odtisi ustnic so si različni
Japonska policija se je že uspešno poslužila nove tehnike

Dva -japonska strokovnjaka za 
sodno medicino sta ugotovila, da 
so tudi odtisi ustnic različni za 
vsakega izmed nas, kakor so pred 
leti ugotovili za prstne odtise. 
Znanstvenika Kazuo Suzuki in Ya- 
suo Tsuchihashi sta do tega skle
pa prišla po šestih letih raziskav.

Že pred kakimi dvajsetimi leti 
je neki kalifornijski strokovnjak 
omenil možnost, da bi bile raz
poke na ustnicah značilne za vsa
kega posameznika. Toda šele leta 
1964 sta začela japonska strokov
njaka zbirati gradivo: odtise ust
nic na zavodu za odontoiatrijo v 
Tokiu. Odtise sta zbirala tako, da 
je osebek pritisnil svoje ustnice 
na steklo, na katerem je bil prah, 
na tako dobljeni odtis pa sta nato 
prilepila lepilni trak.

Ko sta Japonca zbrala več kot 
tisoč odtisov, sta ugotovila, da je 
v glavnem šest različnih tipov 
konfiguracij ustnic. Vsak odtis se
stavljata dve ali tri konfiguracije 
in tudi dvojčka nimata enakih od- 
tisov«

Toda z razliko od prstnih odti
sov se konfiguracija ustnih odti
sov spreminja s starostjo posa
meznika in prav zaradi tega ver
jetno ne bo nikoli mogoče sesta
viti klasifikatorja zanje. Kljub 
vsemu pa se je japonska policija 
že trikrat poslužila nove tehnike. 
V dveh primerih je odkrila av
torja grozilnih pisem, ki sta pu
stila odtise na zalepki; v tret
jem primeru pa je odkrila moril
ca neke ženske, po odtisu rde
čila na kosu papirja, ki je ležal

blizu umorjenke.
Zdi se, da japonski kriminalci 

še vedno omalovažujejo to odkrit
je strokovnjakov, saj puščajo od
tise ustnic na cigaretnih ogorkih, 
zalepkah in drugih površinah. To
da odkritje bo postalo dober pri
pomoček predvsem v primerih u- 
grabitev, ko začnejo ugrabitelji 
pošiljati grozilna pisma.

pri že omenjeni »okrogli mizi* 
o perspektivah in o razvoiu Krka.

Predsednik občinske skupščine 
Krk, Anton Hriljac je s konkret
nimi podatki prikazal, kako se 
je število prebivalstva na Krku 
krčilo dokler je bil Kirk izključ
no kmetijsko področje. Ko pa se 
je začela razvijali »bela indu
strija,* ko se je začel razvijati 
turizem, .je odtok ljudi pojenjal. 
Seveda je bilo treba za to ure 
diti elektrifikacijo, cestno mre
žo, vodovode itd. Seveda ie bilo 
v tem času zgrajenih več gostin
skih obratov, tudi modernih hote
lov, zgrajeno ie bilo tudi novo 
letališče in načrti za nadaljnji 
turistični razvoj so zelo obsežni, 
kajti predvideva se, da bo mo
gel Krk sprejeti tudi do 65.000 
turistov.

Toda Krk je hkrati »predmestje 
Reke*, mesta, kateremu »za raz 
voj primanjkuje prostora*, »na 
otoku pa .je prostora dovoli in 
zato razmišljamo, da bi ob turiz
mu razvili tudi kako drugo de
javnost, kar pa ne sme v nobe
nem primeru priti v spor z raz
vojem turizma*.

Seveda se postavlja vprašanje, 
kakšne dejavnosti bi v zvezi s 
tem prišle v poštev. In če so 
pred 10 leti namenili Krk kme 
tijstvu, govore danes o hotelski 
zmogljivosti 65.000 postelj, hkrati 
pa o nujnem industrijskem raz
voju Krka, ki nai razbremeni 
Reko, kot .je rekel inž. Draško 
Bižaca, ki je mnenja, da bo Re
ka, ko bo povezana z avtomobil
sko cesto z Zagrebom, »dožive
la fantastične spremembe*. In 
tedaj bo Krk postal »še boli za 
nimšv*.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ne pre-| TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
cenjujte svojih finančnih zmoglji- Vaša potrpežljivost bo postavljena 
vosti. Ne zaupajte nikomur svojih pred preizkušnjo. Gmotni interesi
težav.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Nikakor 
se ne povezujte z drugimi, ker bo 
ogrožena vaša neodvisnost. Prido
bili boste pristaše za svojo najno
vejšo zamisel.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Vaši 
napori bodo končno poplačani. Sku
šajte razčistiti svoj čustveni pro
blem.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Rešiti 
boste morali nekaj zapletenih u- 
pravndh zadevo. Pretirana ljubosum
nosti

LEV (od 23.7. do 22.8.) Če je vaš 
napredek odvisen od študija, potem 
računajte na uspeh. Najmlajši ima
jo v vas veliko zaupanje.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Bra
nite ugled svojega podjetja. V ču
stvenem pogledu računajte samo na 
to, kar lahko dosežete.

ogrožajo mir v družini,
ŠKORPIJON (od 24.10. do 20.11.) 

Odločno se boste spoprijeli s prav
nimi vprašanji v zveri s sporom, ki 
vas skrbi. Zanimajte se za težave 
mlajših.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Manjša napetost med vami in pred
stojnikom. Ne računajte na obljube, 
ki so vam bile dane.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Z 
neodločnostjo tvegate, da uničite 
vse, kar ste dosegli. Skušajte od
praviti svoje nerazpoloženje.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Če 
se ukvarjate s trgovinskimi vpra1 
šanji, jim tudi posvečajte vso po- 
zamost. Vaše čust- eno razmerje se 
utrjuje.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Prejeli 
boste ugoden finančni predlog. Ne 

1 pričakovana vesela novica.

Isti strokovnjak ie bil mnenja, 
da je »meja reške obe ne zelo 
majhna, obalni pas je ozek, m 
to tudi v primeru, če bi se pod 
Učko napravil predor. Po nje
govem »razvoj Reke bo kmalu 
stopil iz Bakarskega zaliva do 
Bakarca in preostal bo le sever
ni del Krka, ki ie idealen za 
ustvarjanje tako imenovanega 
kontaktnega gospodarstva, kot so 
pristaniška dejavnost, ladjedelni
štvo, predelovalna industrija, brez 
carinsko področje, pristanišče za 
supertankerje itid.»

Inženir Bižaca ie izrazil mne 
nje, da bo Reka, zaradi vloge, 
ki jo ima, potrebovala v svoii 
nadaljnji perspektivi velikansko 
področje vse od Rupe in Matulj 
pa dol do Crikvenice, vštevši. se 
veda, sem otok Krk.

Podobno mnenje je izrazil tudi 
inž. Franjo Gašparovič, ki je 
mnenja, da .je treba »prekiniti s 
tradicionalnim razvojem jadran
skega področja, z razvojem, ki 
se je omejil samo na morski pas 
in da je treba z gradnjo mo
stu na Krk doseči, da otok Krk 
postane del kopnega.* S tem se 
menja v bistvu funkcija, ki jo 
je imel Krk doslej. Po njegovem 
je turizem zelo primeren za tako 
imenovani začetni razvoj določe
nega področja. Toda turizem ne 
more biti »trajen faktor nekega 
področja za daljše razdobje*. Za
to je treba gledati na Krk «kot 
na sestavni del širšega področja, 
področja Reke, enega glavnih 
težišč v razvoju Hrvaške in Ju
goslavije*.

Nato se je govorilo o tem, kakš
na industivja naj bi se ob turizmu 
razvila, bazična ali predelovalna 
industrija. Vsekakor se kažejo 
težnje, da bi se na Krku razvile 
številne industrijske dejavnosti, ki 
ne bodo zašedle prostor le _ na 
Krku, pač pa na mnogo širšem 
področju in »vse od Opatije do 
Crikvenice je področje, ki je za 
turizem že sumljivo*, kakor je 
med drugim rekel dr. Ivo Žuve- 
la, ki pravi, da turizem ne more 
obstajati, če se v njegovi bliži
ni razvijajo določene industrijske 
dejavnosti. Inž. Gašparovič je v 
zvezi s tem omenjal še posebej 
vprašanje zasmrajevanja morja, 
ki .je ob pristanišču za supertan
kerje in ob velikih ladjedelnicah, 
ki naj bi se z Reke preselile 
na Krk, nujno, pa čeprav obsta
jajo tudi sredstva proti zasmra- 
jevanju morja, vendar so ta sred
stva mnogo predraga, da bi bila 
ekonomična. Inž. Gašparovič me
ni, da je tudi turizem Crikvenice 
v tej perspektivi v nevarnosti, če 
se na Krku postavi ladjedelnica, 

Inž. Sila pa je izrazil mnenje, 
da se nekatere tovrstne zadeve 
morajo rešiti že v samih dveh 
letih, da bi se sicer ne delale 
napake in po njegovem »glavna 
koncentracija turistične izgrad

nje je na najbolj primernih pod
ročjih Krka, predeli okoli Omiš- 
lja in Klimna, kamor se name
rava seliti ladjedelnica in kjer 
naj bi zgradili tankarsko prista
nišče, pa so s turstičnega vidi
ka manj vredni. Če se turizem 
tudi tam kaj razvija, bi mogli 
govoriti le o campingih, resnejše 
turistične posege pa je treba pre
nesti v Malinsko, na področje v 
smeri Glavotoka, v Njivice, v 
Baško, Punat in v nekatere dru
ge kraje*.

Še in še bi mogli govoriti o na 
daljnjih razlogih za razčlenjeni 
razvoj Krka v bližnjih 20 letih, 
toda menimo, da smo povedali 
vsaj to, kar nas,, kot sosede te
ga področja, zanima, namreč da 
nameravajo na Krku razriti de
javnosti, ki jih ne more več 
sprejeti Reka, da pa na Krku 
ostaja še vedno nekaj prostora 
tudi za turizem.

Mimogrede pa bomo dodali tu- 
d;, da je v načrtu most, ki bo 
povezal Krk s kopnim. Načrti za 
most so že dokončani, razpisana 
je tudi dražba za prevzem del, 
in doslej se je javilo že več pod
jetij. Dražba je razpisana vse do 
februarja prihodnjega leta, že pri
hodnjo jesen pa se bodo začela 
dela, ki bodo stala okoli 12 mi
lijard dinarjev. Most, ki bo s 
kopnega «preskočil* na otoček 
Sv. Marka in nato na otok Krk, 
bo dolg 1.320 metrov, imel bo 
dva loka, katerega večji, od kop
nega do otoka Sv. Marka, bo 
dolg 440 m, visok pa 60 m nad 
morjem. Po nekaterih svojih teh
ničnih lastnostih bo to eden naj
pomembnejših tovrstnih podvigov 
v Evropi in bo vsekakor eden 
največjih mostov v Evropi. Most 
se bo «ločil» od kopnega na rtu 
Dubno, preskočil bo na otoček Sv. 
Marka in se nato razpotegnil do 
samega Krka.

Giuseppe Colla je prav gotovo 
eden največjih ustvarjalcev na 
področju te zvrsti odrske umetno
sti in njegove zasluge so dopol
nili še njegovi otroci in potomci. 
Giuseppe Colla se je začel ukvar
jati z lutkami kmalu po letu 1800, 
njegovi sinovi in vnuki so njegovo 
dejavnost nadaljevali vse do da
našnjega dne in tako imamo se
daj m vpogled lutke in mario
nete, ki so se zbirale, dopolnje
vale in izpopolnjevale skozi pol
nih 170 let, kajti takoj za Giu- 
seppom Collo je to dejavnost na
daljeval njegov sin Gianni Colla, 
temu je pomagala in nato nje
govo dejavnost prevzela nase Co- 
setta Colla in preko nje ter za 
njo se je lutkovna tradicija Colla 
podaljšala v našo dobo.

Ta razstava lutk in marionet 
v Sala delle colonne v Benet-

Skupina 
«Lo Zoo»
v «revnem
gledališču»
MILAN, 23. — Tu se je 

s predstavo «Bello e basta* 
letošnja sezona gledališča, ki < 
je ime «Teatro — uomo» (t 
dališče človek) in ki se opredeli1 
za tako imenovano «revno

I

nost». S predstavo «Bello e

kah prikazuje občinstvu okoli 300 
likov, med katerimi je veliko likov 
iz italijanskega preporoda in iz 
prejšnjega stoletja nasploh. Mar
sikatera lutka je bila tedaj izdela
na tako, da je kar se da verno 
prikazala mnoge like iz italijan
ske zgodovine, posebno nekatere 
italijanske rodoljube, ki so imeli 
kako pomembnejšo besedo v zad
njih sto letih italijanske zgodovi
ne. Hkrati moremo med temi liki 
najti tudi like iz slovstva in iz 
gledališkega življenja, da ne go
vorimo o glavnih podobah iz ita
lijanskih in tudi tujih, rekli bi že 
mednarodnih ali celo svetovnih 
pravljic in bajk, ki jih je dru
žina Colla «potegnila» iz najlep
ših literarnih stvaritev, kar jih 
je dala svetovna mladinska li
teratura.

Na razstavi v Benetkah je pri
kazanih tudi nekaj scen. ki so jih 
ustvarili doslej bratje Colla, med 
drugim na pr. malo lutkovno gle
dališče. ki ga je leta 1902 lastno
ročno izdela1 eden izmed bratov 
Colla, Giacomo, ki je spravil na 
oder več Andersenovih del. Na
dalje je tu oder s sceno iz Sha- 
kesvearovega «Macbetha», da ne 
govorimo o «Ostržku»,

Družina Colla je v svojem ma- 
rionetskem g'edališču spravila na 
oder zelo veliko del najrazličnej
ših domačih in tujih avtorjev, za
čenši s GoHodijem pa preko Pi- 
randella do Ferenca Molnarja in 
Buzzattija.

Poleg množice, cele vojske 300 
likov pa je na razstatn tudi zelo 
veliko tiskanega arhivskega ma
teriala, kot na pr. kritične ocene 
posameznih prireditev, pa tudi pi
sma, ki so jih otroci pošiljali 
igralcem, ko so si ogledali posa
mezne prireditve in se nad njimi 
navduševali.

Razstava bo odprta do 29. t.m.

sta» je nastopila turinska gkf 
ška skupina »Lo Zoo». Gledali 
o katerem je govor, je usmerit 
v tako imenovane gledališke ,l 
iskave ali v eksperimentalni ^ 
in se z njim ukvarjajo v gln^ 
mlajši gledališki navdahnjeni fr 
je.

Gledališka skupina «Lo Zori 
je pred tremi leti nasta'a v V ^ 
nu, je ena tipičnih ifaiijo^ 5čei 
gledaliških skupin, ki se 
s tovrstno gledališko dejavni ti ji 
z nekakšnim avantgardami,, 
teatru in je doslej dala precfP 
delež na tem področju. J*
pobudnik te skupine je
gelo Pistoletto, ki se je new 
kvarjal s slikarstvom in se r,J]ja ^

^ c

preusmeril v gledališče, OJ iledji, 
morda tudi naslov delo ^°hiu 
basta», ki ie le skupek pb^kiij 
katerih namen je, plastično r ,I(et 
zaii nekatere scene, kot bi * * a 
pred seboj nekakšno fignfi 
redosledje slik. r. bc

F eni uri, kolikor traja P; aa.s 
ditev, šest umetnikov upadov R 
Shakespearovo smrt Julija č L P 
in sicer tako, da prikaže poi 
ne slike na najrazličnejše ^ p
ne. Najprej se prtKažejg na, VHl 
posamezni liki, nato se vsi 
občinstvom skrijejo in za r8« 1 
belim šotorskim krilom Wral J1*. 
citirajo, se zabavajo in uflj J.Jiij 
najrazličnejše stvari, tako ““ f1 d< 
prireditev nadaljuje brez ne*y *Se 
gične povezave, tako da s*,* je
jo posamezne scene, ki so
od druge ločene, hkrati pa se
ci sproti preoblačijo in zavv ^
razne vloge, namesto odnwr°f(» ^ 
posameznimi prizori pa so ^ 
prekinitve luči, vtem ko
z več',im ali manjšim zanijna" j'■ 
bolj radovedno kot navdušen, ^ 
da, opazuje in vsemu dog®
na odru sledi v pričakovani11’ ^
še pride na vrsto.

bot
Med odrom in publiko afJP bo 

stika ni. In to je morda noF ii 
napaka tega gledališča, kot 
gotovih nekateri, ki tudi Pri 
da je ta oder preveč absttK 
da bi mu moglo poprečno ■
stvo slediti, pa čeprav 0!
snov, ki je vsem znana,. - j 
vendar v konkretnem prime1.

....................................................... ............................................................................................ ............................................................nnttpcr l'

delo Shakespearja, torej 
ki je obveljalo na neštetih i 
in pritegnilo že milijone tl1* fo

Tki, w
id
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M. Chevalier spet pred kamen

v,
H

S
NEW YORK, 23. — Pred dve

ma letoma in še kaj več smo 
zapisa i, da se mesmrtni* Mauri- 
ce Chevalier dokončno poslavja 
od odra in umika izpred filmske 
kamere. Z veliko prireditvijo v 
enem najitečjih pariških gledališč 
se je ta francoski umetnik poslo
vil od svojega najbolj zvestega ob
činstva, od pariške publike, nato 
je obkrožil svet, da bi se poslovil 
od svojih občudovalcev v nekate
rih glavnih prestolnicah, kamor 
ga je bila nekoč zanes’a pot in 
nato — je obljubil, — da se bo 
umaknil v mirno življenje, kajti 
80 let je starost, ki teži sleherna 
ramena, tudi njegova. In res je, 
od tedaj se o tem umetniku ni ve
liko govorilo. Le mondenska kro-

f
%

nika je zabeležila njegovo ** v 
nost na kakem sprejemu. d" A
ditvi, toda vsakokrat je bil 
lier le povabljenec in obis*\ 
ne pa akter. Sedaj pa 
vest, da je danes že 82-le‘n' 
rice Chevalier pripravljen P 
no nastopiti — v filmu. Jri ' 
postavil le dva pogoja in Ac . 
mora biti scenarij filma ’
boljši pa da naj bo režiset’. o 

Časnikarji so baje izbe&ji 0*
to, kaj naj bi za Cheva&tf ^
»dober* scenarij. Govor Je . tL 1 
kem delu Georgesa Simef^jt*? 
”°er dela, torej «še boljši rij 

bi ne bil nihče drug kot ' j i^t
žiser dela, 
pa bi ne b
Wyler, ki je starega j»>j 
umetnika že večkrat vabil ^ J«
lovanju.

SOBOTA, 24. OKTOBRA 1970
TRST A

7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 17.15, 20.15 
Poročila; 7.30 Jutranja glasba; 
11.35 Slovenske pesmi; 11.50 Ve
seli motivi; 12.10 O človeški pre
hrani; 12.20 Za vsakogar nekaj; 
13.30 Glasba po željah; 14.45 Glas
ba z vsega sveta; 15.55 Avtora
dio; 16.10 Operetne melodije; 17.00 
Znani pevci; 17.20 Za mlade po
slušalce; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Stare pesmi; 19.10 
Pod farnim zvonom na Katinari: 
19.40 Zbor »E. Adamič*; 20.00 
Šport; 20.50 J. Tavčar: »Zagonet
na smrt navadnega človeka*; 21.30 
Vabilo na ples; 22.30 Zabavna 
glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran: 

15.10 »Trst in znanost*; 16.10 De
želni avtorji.

KOPER
6.30, 6.45, 7.30, 10.00, 12.30, 14.00, 

14.30, 16.00, 17.00, 19.15, 22.30 Po
ročila; 6.40 Jutranja glasba; 7.40 
Vesela glasba; 8.00 Popevke; 9.00 
Pesmi iz Furlanije; 9.30 »20.000 
lir za vaš spored*: 10.05 Juke 
box; 10.45 Plošče Rifi; 11.30 Da
našnji pevci; 12.00 in 12 45 Glas
ba po željah; 14.15 Lahka glas
ba; 15.30 V ritmu z mladimi; 16.15 
Zapojmo in zaigrajmo; 16.45 Pri
morska in njeni ljudje; 17.10 Vaši 
pevci; 17.30 Parada orkestrov; 
18.00 Izbrali ste; 19.00 Orkester 
The New VVestminster; 19.30 Pre
nos RL; 22.10 Plesna glasba.

NACIONALNI PROGRAM
8.00, 12.00, 13.00, 20.00 Poročila; 

8.30 Jutranja glasba; 9.00 Vi in 
jaz; 12.10 Kontrapunkt; 13.15 Pre
izkušajo se diletanti; 14.09 Fran
ca Valeri; 15.20 Glasbeni koti čeki

15.35 Srečanje z znanostjo; 16.00 
Oddaja za bolnike; 16.30 Filmska 
glasba; 17.10 Veliki variete; 19.00 
Baletne novosti; 19.30 Luna park;
20.20 Jazz; 21.05 D. Sarro: »Im- 
presario delle Canarie* — melo
drama; 21.50 Na klavir igra Do
ra Musumeci; 22.10 Sodobna ital. 
glasba.

II. PROGRAM
8.30, 13.30, 19.30 Poročila; 8.40 

Protagonisti: pianist Solomon; 9.00 
Spored za odrasle; 9.35 Strnjena 
komedija; 10.35 Spored z Ginom 
Bramierijem; 11.35 Zbori z vsega 
sveta; 12.35 Alto gradimento; 14.00 
Zakaj in kako?; 14.05 Juke box;
15.15 Sobota je tu; 18.00 Glasbeni 
aperitiv; 19.00 Spored s Silvano 
Pampanini; 20.10 Dostojevski: »Be
si*; 21.00 »Canzonissima*.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.15 mentu; 

Baletna glasba; 12.20 Italijanska 
instrumentalna glasba; 13.00 Med
igra; 13.45 Koncert; 14.30 Glas
bena komedija; 16.35 Klavirske 
skladbe; 17.40 Glasba izven spo
reda; 18.30 Lahka glasba; 19.15 
Večerni koncert; 21.30 Simf. kon
cert; 22.55 Radijska priredba.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 8.45 

Haurdiovi koncerti; 9.30 Od goti
ke do baroka; 9.45 Sodobna ital. 
glasba; 10.20 Vzporedna glasba;
11.00 Medigra; 12.30 Simf. sklad
be; 14.30 Beethoven; 15.30 Lahka 
glasba — stereo.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 15.00,

17.00, 19.30 Poročila; 7.45 Informa
tivna oddaja; 8.10 Glasbena mati
neja; 9.05 Pionirski tednik; 9.35 
Melodije s pop ansambli; 10.15

S
*s*
v*
C"

H

Pri vas doma; 12.10 Z jugo^Li 
skih baletnih odrov; 12.30 
ski nasveti; 12.40 Igrajo rij. , 
ansambli; 13.30 Priporočajo ^ ^ 
14.10 Glasbena pravljica; ^'(jj 
prijelno razpoloženje; 15-3“ 
beni intermezzo; 15.40 " { 
Mario Lanza; 16.40 DobiiT10 ji 
isti uri; 17.10 Gremo v kin ojj 
Kitara v ritmu; 18.15 I 
orkestralne glasbe; 18.45 S (| 
nega trga; 19.00 Lahko 
ci!; 19.15 Ansambel Borisa j 
ka; 20.00 «Nove melodij6*' 
Panorama zabavne glasb6; jj 
Oddaja za naše izseljene^' ^
S pesmijo in plesom v nov1

ITAL. TELEVIZIJ*
13.00 Komike; 13 30 pf', 

17.00 Spored za najmlajš6' j 
Spored za otroke; 18.40 )
na oddaja; 19.05 Izžrebani ■■ 
rije; 19.10 Sedem dni v & 

Nabožna
in

19.35
19.50 Športni dnevnik in 
20.30 Dnevnik; 21.00 Ca«*^ 
ma 70; 22 15 Posebna r6P° 
23.15 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Tis«^

večer; 22.30 Silvio Pellic° 
ječe* — drama; 23.30 S66*^.
v parlamentu.

JUG. TELEVIZIJ*
20.00, 23.15 Poročila: 9$ 

šoli', 11.00 Osnove sploš^rif
razbe; 11.30 Oddaja za
delavce; 15.05 Simf. konc61^
Obzornik; 16.50 Ansambel
Bardorferja; 17.15 »Iva
ser. film; 17.40 Hokej: - 
ščak-Beograd; 19.20 S ka«1* ! 
svetu; 20.35 TV magazinNd 
Skrivnosti morja; 22.05 55 
magiji vi* — ser. film; **' 
kažipot. j
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SVETOVNO PRVENSTVO V GIMNASTIKI

Včeraj na sporedu 
obvezne vaje žensk

Jj®LJANA, 23. — Danes se je 
tekmovalni del svetovnega

?>S®tiinega Prvenstva v Ljubija
.Na sporedu so bile le ženske 

■dizmffl1 ttne vaje in sicer v šestih sku-
l fplrmnvnlo ointmi tri

Dušo Popold;

sporedu so bile le ženske 
vaje in sicer v šestih sku- 

tri so tekmovale zjutraj, tri 
- M T°)dne.

Mio^1' ^ ^ jutranjim nastopom je pri- 
e nek*1 u, ™ izraza premoč Čehoslova- 
in se % jJjar Pa seveda ne predstav- 

Od ! Oed'i enefia presenečenja. Nato so 
na lestvici reprezentance 

Poljske, švedske, Kana-
Iično držav-

skupno s Sovodemjoi. To so: Az- 
zurra, Medea, L. Caprivese, S. Lo- 
renzo, Moraro, Brazzanese, Podgo- 
ra, Sudest, Pro Gorizia B, Audax 
B, Mantesanto, Juventina.

Obenem moramo pohvaliti mla
dince za nastope v lanskem pr
venstvu, saj so prejeli prav v teh 
dneh od federacije iz Gorice lepe 
nagrade, kot najbolj disciplinirana 
ekipa na Goriškem.

Za predprvenstvene nastope so 
mladinci prejeli lep pokal, za pr
venstvo pa lepo plaketo.

D.

rf At/j

«Be»
trrtZ®fte
f i ^gih . . . .,u; ifli |l 7* Posameznicami se je najbo- 

-^ala Čehoslovakinja Bohu- 
/,S“ ?^mnacova, ki je na lestvici

.tel, pet stotink točke prehi- 
■rajff f j,.1sy»jo rojakinjo Vachovo. Tret- 
<pod®^. J® bila Romunka Ceampelea, če- 
2jo C , zopet češkoslovaška tekmo- 
:e .P0^ v Hana Liskova.
'ielse (jL^Poldanskem sporedu so pre- 
39 Ai!je predvsem tekmovalke iz 
6 ve$ Nemčije, ki so se znašle 
z-°rajc, tj. “°vjetsko zvezo, na vrhu iest-

,»V>.ji^skTni je nastTla-^y,irn d* ti / slav>ja, ki se je z danasnji- 
07. nek1 uvrstila na zelo dobro
] se i ie jj0 hiesto. Med Jugoslovankami 
i so ^ šef uajvišje uvrstila Nataša šlje- 
pa se ti linj °ajin, ki je bila 39., kar je 

zavtd ^ zadovoljiv uspeh. Najboljša 
IrnoTod i Posameznicami, ki so nastopile 
, so d JfP°ldanskem in večernem spo
li obed o' Pa je bila Sovjetinja Turi- 
:animd j
'duš^^iji 111 se bo tekmovanje nafdalje- 

^■i Wa 2. °bveznimi vajami moških. 
ovanl“> jpi ®nji del tekmovanja se bo za

to.,, 8-30 in nadaljeval do 13. ure, 
iko ionski pa se bo začel ob 17 30 
ia nai1* li k?^trajal do 22. ure. Jugoslova- 

kot * nastopili zjutraj, ob 10.30. 
'udi A ---------------

SS* KOŠARKA
IV ff ■ V
ia, sal wliettnaj"t>dni prijateljski košar- 
primd C1 tekmi, ki je bdila smodi v 
ej za1 ui. della Valle, e Ju-
štetilj Ku^ki prvoligaš Zeljezničar iz 
ne W itjT03, P° napeti in dramatični 

j ^rf^nagal tržaškega tretjeldgaša 
""""" Kf8- Končni izid Je bil 57:56 

A V korist Željezndčarja. Naj- 
sta nied domačini sta bila Dalla 

• * Btol3. bi Oavazzon, ki sta vsak 
Po 14 točk.

iurt'0 21. uri pa bo v miljski

BARCELONA, 23. — Španec Juan 
Gisbert je poskrbel za preseneče
nje na mednarodnem teniškem pr
venstvu Španije s tem, da je pre
magal Ceha Kodeša 2:6, 7;5, 5:7, 
10:8, 7:5. V polfinalu se bo srečal 
z Avstralcem Rodom Laverjem, ki 
je premagal drugega Spanca Ma 
nuela Orantesa 3:6, 6:0, 6:4, 6:1.

KOŠARKA
V PRIJATELJSKI TEKMI

Danes Bor-Domžal«
Drevi ob 21. uri bo v telovadnici 

v Ul. della Valle, mednarodno pri
jateljsko srečanje v košarki med 
Borom in Domžalami. Domžale so 
pravkar končale svoje prvenstvo 
druge jugoslovanske zvezne lige. 
Uvrstile so se na predzadnje me
sto, skupno z Lesonitom iz Ilirske 
Bistrice.

Za «plave» bo ta tekma koristna 
izkušnja za prvenstvo D lige. Bor 
bo nastopal z običajno postavo, in 
sicer: Adrijan Zavadlal, Igor San
cin, Andrej Rudes, Boris Fabjan, 
Peter Starc, Aleksander Sirk, Sil
van Ambrožič, Sandi Pertot, Mla
den Škerlj. Borovci so že enkrat 
igrali proti drevišnjim nasprotni
kom ko so bali na skupnem tre
ningu v Domžalah. Takrat so iz
gubah z 10 točkami razlike.

Pred to tekmo bo na sporedu 
srečanje med mlajšimi mladinci 
Bora in naraščajniki Poleta. Zače
tek srečanja bo ob 19.30.

* * *

DANES DEČKI
Danes bodo začeli trenirati dečki 

Bora (letniki 1957-58), ki se bodo 
tako pripravljali na bližnje pr
venstvo. Dečki bodo trenirali dva
krat tedensko, in sicer ob torkih 
in sobotah, od 15.30 do 17. ure.

liiiiHiiiiiiiKiiiiiiiiiiiliiiiiiiiliiiimiiiiiiHMiiiiiiiiiliiiiiuimiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiHiiiiHitimiiiiiiiHiiiiiiiiirniii

MEMORIAL M. FILEJA V GORICI

Danes in jutri 
atletski spored

V namiznem tenisu zmage Prinčičeve, 
Ukmarja, Cattonarja in ekipe Sokola A

iv 0i mednarodno prijateljsko
iais med Oianocolorijem in 2e-

2
0<m
=?> V 3.
-žisef-

jeA,

AMATERSKI LIGI

^0Vo,toF jutri doma
>r A; Vj Celjskem uspehu proti Az- 
rrA°r^ ’ Utojf. Ločniku bodo Sovodenjoi 

t Stvori0 brrali pred domačim ob- 
tfitid t0, k ' Igratl 130110 morali do- 

i- je Medea izkušena ekipa,
fctijj® igrala lani v drugi kate- 

pa je le relativnega po- 
2 dobro voljo in razumeva- 

Igralci je mogoče pre 
j tudi dobre ekipe. Gotovo 

&oV(Jfcleli v nedeljo na igrišču 
Ij^bijah prav lepo tekmo, zato 

^Pričakujemo veliko število 
'b), j ^ Trener Marson Je pove- 
\ /J večina igralcev redno tre- 

računa v bodočnosti na 
rezultate. Za jutri skli- 

\ Jf^er sledeče igralce: Toma- 
jo Plorenin, Tomšič, Kuz-
čaj° ?tii fjfvie .Batistič, Gruden, Mo-
»s
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!'>ivuUžmani Marson, Bevilacqua, 
rtaV' Vsi ti igralci naj se zbe- 

"9 ^ igrišču ob 13.45, tekma pa

navajamo vse 
v prvenstvu 3.

ekipe, ki 
kategorije

Atletsko tekmovanje se bo od
vijalo danes popoldne in jutri zju 
traj na šolskem stadionu na Roj- 
cah v Gorici. Urnik tekmovanja 
bo naslednji:

DANES
14.45 zbor tekmovalcev
15.15 100 m CL in četveroboj; kro

gla CL, M in N
15.30 100 m M; krogla četveroboj
15.45 60 m N; disk CL in M
16.00 daljina CL in četveroboj; 1000 

m N, M in CL
16.15 400 m CL; kopje CL in M; 

300 m M
16.30 višina N, M in CL
16.45 1500 m CL in četveroboj.

JUTRI
8.45 zbor tekmovalcev
9.15 50 m NA; krogla M, CL ta 

četverobpj
9.30 60 m N; 80 m MA; krogla 

CLA
9.45 krogla N in NA; 100 m M, 

CL, CLA lin četveroboj
10.00 krogla MA
10.15 daljina N ta NA; disk M, 

CL, MA in CLA
10.30 daljina M in MA
10.45 300 m M; višina N ta NA; 

daljina CL, CLA in četveroboj
11.00 400 m CL; 1.000 m N in M
11.15 višina M, CL, MA in CLA
11.30 1500 m CL ta četveroboj; 

kopje M in CL.

Sigle:
N -naraščajniki; M-mladinci; 
CL-člani; NA-naraščajmice; 
MA-mladimke; CLA-članice.

Vsak posameznik se lahko pri
javi za tekmovanje v največ dveh 
disciplinah v Istem dnevu, N ta 
NA pa le v eni sami disciplini.

NAMIZNI TENIS

Tekmovanje v tej panogi je bilo 
preteklo sredo in je dalo naslednje 
izide:

DEKLETA
1. N. Prinčič, 2. M Devetak, 3. 

D. Prinčič.
FANTJE

mladinci: 1. Ukmar, 2. Vižintin, 
3. Dobrila, 4. Krapdc II.

člani: 1. Oattonar, 2. Komel, 3. 
Pavšič, 4. Kramberger.

Ekipe: 1. Sokol A, 2. Dom A, 
3. Gorica A

BALINANJE
Tekmovanje v tem športu se bo 

nadaljevalo v soboto ta nedeljo. 
Prijavilo se je namreč veliko šte
vilo tekmovalcev, zato so morali 
organizatorji tekmovanje podaljšati.

NA PREDLOG JUGOSLAVIJE

Svetovni pokal 
tudi v košarki

Jugoslovanska košarkarska zveza 
je sprožila zanimiv predlog: v bo
doče naj bi namreč — poleg dru
gih — organizirali tudi mednarodno 
košarkarsko tekmovanje za svetov
ni pokal. Prvo naj bi bilo na spo
redu prihodnje leto- v začetku juli
ja v Jugoslaviji. Odtlej pa naj bi 
bilo na sporedu vsaki dve leti. Pr
vega tekmovanja naj bi se udeležile 
reprezentance Jugoslavije, Sovjetske 
zveze, Brazilije in ZDA.

DUNAJ, 23. — Maria Sykora, av
strijska peterobojka je dosegla v 
svoji disciplini na zadnjem atlet
skem mitingu v Avstriji 4831 točk.

ZA MLADINSKO DRŽAVNO ODBOJKARSKO REPREZENTANCO

Pečarjeva, Hrovatinova 
in Barejeva kandidatke
Tehnična komisija italijanske od

bojkarske reprezentance je vklju
čila v seznam kandidatinj za sesta
vo mladinske ženske šesterke pod 
18. letom starosti tudi tri Borove 
igralke. Te so: Lučka Pečar, Dra
gica Hrovatin in Sonja Barej. Po
leg njih so bile sklicane tudi štiri 
igralke AGI, ter ena igralka trža
ške OMA.

S tem je Borova odbojkarska šo
la dobila še eno priznanje v držav
nem merilu. Pečarjeva in Hrova
tinova bosta prav gotovo dobro za
stopali slovensko odbojko, medtem 
ko je dvomljiva prisotnost Bareje- 
ve, ki se letos ni mogla posvetiti 
treningom zaradi delovnih obvez
nosti, in zadnjih tekem sploh ni 
igrala.

Vsa dekleta se morajo zbrati v 
petek, 30. t.m., v Covereianu, kjer 
bodo ostala do vključno 3. novem
bra. 20 deklet bo tam v petih dneh 
skušalo pokazati vse svoje znanje 
in doseči v bodoče vključitev v 
mladinsko reprezentanco.

f. v.

V moški odbojkarski B ligi

Drevi Bor za točke
Nocoj bo Borova moška ekipa za

čela svojo prvenstveno pot. Fantje 
bodo odpotovali danes v Ravenno, 
kjer se bodo zvečer pomerili z lan
skim prvoligašem Portuali.

Že dejstvo, da so domačini nasto
pali lani v pri ligi je dobra vizit
ka za njihovo igro. Portuali ie la
ni opravil sicer katastrofalno Drven- 
stvo. Saj je osvojil le dve točki in 
obtičal na zadnjem mestu lestvice. 
Verjetno so letos domačini sko
val' načrt, s katerim meri;': na 
prvo mesto v lestvici.

Bor bo v tej tekmi nastopil ne
popoln. Poleg Klavdija Veljaka ne 
bo odpotoval v Ravenno niti Orel, 
kateremu je zdravnik odsvetoval na
stop. S prvo Borovo šesterko pa bo 
tokrat prvič nastopil v prvenstve
ni tekmi mladi Igor Može, ki ie do 
sedaj nastopal z rezervnim moštvom 
v D Egi. V Ravenno bodo torej od 
jootovali: Sergij Veljak, Plesničar, 
Vodopivec, Fučka, Uršič. Stare in 
Može.

Ta postava bo skušala prekrižati

račune domačinom in prinesti do
mov (če bo le mogoče) točki, ki bi 
b'li zelo dragoceni. Letošnje prven
stvo bo po predvidevanjih zelo ize
načeno in nazadovale bodo v C ligo 
kar štiri ekipe. Borova šesterica 
bi morala obstati na tretjem ali 
četrtem mestu, vsak spodrsljaj na 
bi lahko privedel do neljubih za- 
pletljajev. «Plavi» pa bodo prav 
gotovo napeb vse sile, da bi odigra
li «mimo» prvenstvo in skušali o- 
svojiti raje višja mesta, na katera 
brez dvoma sodijo.

f. v.

Ve^rjeva bolna
NOVI SAD, 23. - Zdravniki so 

prepovedali Mariji Vegerjevi, naj
boljši strelki letošnjega svetovnega 
košarkarskega prvenstva, vsakršen 
fizični napor. Košarkarica boleha za 
kroničnim bronhitisom in njeno zdrav
stveno stanje se je po zadnjem tur
nirju še poslabšalo. Vojvodina bo ta 
rej startala v prvi jugoslovanski 
ligi brez svoje najboljše igralke.

V MLADINSKIH NOGOMETNIH LIGAH

Uspešni nastopi 
naših mladincev

Nedeljsko kolo je bilo na splošno 
ugodno za naše mlade nogometaše.

MLADINCI

Gaja je tudi v nedeljo zmagala, 
pa čeprav le z 1:0. Gajevci bi 
lahko dosegli višjo zmago proti 
skromni enajsterici Edere, a imeli 
so precej smole pred nasprotnimi 
vrati. Sicer pa so naši nogometaši 
potrdili svojo dobro formo in so 
trenutno visoko na lestvici. Jutri 
bodo gajevci na lastnih tleh (ob 
10. uri) igrali proti Rosandri. Verjet-

SLOVENSKO PLANINSKO 
DRUŠTVO TRST

vabi na predvajanje barvnih 
filmov o smučarskem tečaju z 
naslovom

PRVIČ NA SNEGU
ki bo v torek, 27. oktobra, ob 
20. uri v društvenih prostorih 
v Zgoniku. — Toplo vabljeni!
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OB ZAKLJUČKU ATLETSKE SEZONE

Borovci naskakujejo 
svoje osebne rekorde

Jutri se bo zaključila atletska 
sezona 1970, in sicer z mlajšimi 
mladinci v San Vitu al Tagliamen- 
to, kjer so prejšnjo nedeljo odprli 
nov atletski stadion, mladinci in 
člani pa bodo v Trstu nastopili na 
tekmovanju za pokal Libertasa.

Bor bo prisoten na obeh mani
festacijah ta sicer s Fabijem Ruz- 
zierom ter Oskarjem Grgičem v 
najmlajši skupini. Oba sta že prejš
njo nedeljo tekmovala na Istem 
stadionu. Kot smo že poročali je 
tedaj Oskar Grgič precej prese
netil v teku na 1000 m. Jutri bo 
seveda imel še poslednjo možnost, 
da popravi svoj letošnji osebni pa 
tudi društveni rekord na tej progi, 
ki je le za tri sekunde slabši od 
njegovega sedanjega rekorda. Tudi 
Fabio Ruzzier ima precejšnjo mož
nost, da popravi svoj osebni re
kord v skoku s palico, katero v 
zadnjem času vneto vadi. Po tem 
kar smo videli na treningu, ima 
atlet mož&og, d$ premaga levico 
pa višini ta-eb metrov. . .

V Trstu -pričakujemo predvsem 
nastap dveh naših atletov: . Dušana 
Švaba, M je prejšnjo nedeljo po
novno popravil društveni rekord in 
tako dokazal, kaj zmore ter Sto
jana Udoviča, ki prav sedaj služi 
vojaški rok, zato ne vemo če bo 
lahko nastopil že to nedeljo. Du
šan Švab bo tekmoval na progi
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4. — prvi 1

drugi 2
5. — prvi 2 1 2
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6. — prvi 1 1

drugi 2 X

FIORENTIMA
Superchi; Stanzial, Botti; Espo- 
sito, Ferrante, Brizii; Mariani, 
Merlo, Vitali, De Sisti, Chiairugi.
NAPOLI
Zoff; Montdcolo, Pogliana; Zur- 
lini, Panzanato, Bianchi; Irnpor- 
ta (Hamrin), Juliano, Sormani, 
Altafini, Ghio.
SAMPDORIA
Battara; Sabadini Sabatini; Čar
ni, Spano, Lippi; Salvi, Lodetti, 
Cristin, Suarez, Fotia.
CATANIA
Rado; Strucchi, Limena; Reg- 
giani, Buzzacchera, Bemardis; 
Volpato, Fogli, Cavazzoni, Pe- 
reni, Bonfanti.
L. R. VICENZA
Pianta; Cisco, Volpato; Scala, 
Carantini, Calosi; Damiani, Ci- 
nesinho, Maraschi, Fontana (San- 
tin), Ciccolo.
TORINO
Castellini; Lombardo, Fossati;

Puia, Ceseres, Agroppi; Ferri- 
ni, Sala, Bui, Maddč, Petrini. 
JUVENTUS
Tancredi; Spinosi, Furino; Sal- 
vadore, Marchetti; Haller, Capel-
10, Anastasi, Cuccureddu, Bet- 
tega.
MILAN
Cudicimi; Anquilletti, Trapatto- 
ni; Rosato, Schnellinger, Biasio- 
lo; Combin, Benetti, Vlila, Rive- 
ra, Prati.
FOGGIA
Trentin; Fumagalli, Colla; Pi- 
vazzini, Lenzi, Montefusco; Sal- 
tutti, Garzelli, Bigon, Viilla, Maio-
11.
BOLOGNA
Vavassori; Roversi, Fedele; Cre 
sci, Battisodo, Liguori; Scala, 
Rizzo, Savoldi, Bulgarelli, Pace. 
VARESE
Carmignani; Perego, Rimbano; 
Sogliano, Della Giovanna, Mori- 
ni; Carelli, Brignani, Braida, 
Bonatti, Nuti.

ROMA
Ginulfi; Scaratti, Petrelli; Sal- 
vori Bet, Santarini; Cappellini, 
Del Sol, Žigoni, Cordova, Ama- 
rildo.
INTER
Vieri; Burgnich, Facchettii; Fab- 
bian, Giubertoni, Cella; Pelliz- 
zaro, Mazzola, Reif, Bertini in 
Corso.
CAGLIARI
Albertosi; Martiradonna, Man
eta; Cera, Niccolai, Tomasini; 
Domenghtai, Nenč, Gori, Great- 
ti, Riva.
LAZIO
Moriggi; Wilson, Legnaro; Go- 
vemato Polentes, Marchesi; Mas- 
sa, Morrone, Chinaglia, Fortu- 
nato, Dolso.
VERONA
Pizzaballa; Nanni, Sirena; Fer 
rari, Batistom, Mascalaito; Maz- 
zanti, Moschino, Clerici, Muie- 
san, Mascetti.

400 m z zaprekami. Prepričani smo, 
da bo borovec skušal odnesti še 
nekaj desetink društvenemu rekor
du O Stojanu Udoviču vemo sa
mo, da ima velike težave s tre
ningom, kljub temu je letos doka
zal kaj velja, ko je poslal kopje 
čez značko 60 m. Prav zato pri
čakujemo njegov nastop v nedeljo 
z upom, da bo postavil tudi v tej 
panogi nov društveni rekord.

Brez večjih problemov bosta tek
movala tudi Čandek Lucijan in 
Zupan Peter v metu krogle ter 
kopja. Naša atleta nimata možno
sti za visoko uvrstitev, skušala pa 
bosta popraviti osebna rekorda.

Z. P.

0UMPIADA

MONCHEN, 23. - Ob priliki pri
hodnjih olimpijskih iger, ki bodo v 
tem bavarskem mestu leta 1972, 
bodo prireditelji dali v prodajo 
4.600.000 vstopnic. 67 odst. teh vstop
nic bodo prodali v Nemčiji, osta
lih 33 odst. pa bodo poslali V tujino.

na postava: Kante, Marc, Metlika, 
Stranščak, Verše, Janko Grgič, Ra- 
desič, Čuk, Iztok Grgič, Ražem, 
Križmančič.

IZIDI 7. KOLA: Edera - Gaja 
0:1, G. Viani — Triesttaa 0:1, 
Union — Aurisina 0:8, Rosandra — 
S. Giovanni 1:2. Počitek: Audax.

Lestvica 
Aurisina 
S. Giovanni 
G. Viani 
Gaja 
Triestina 
Union 
Audax 
Rosandra 
Edera

JUTRIŠNJE KOLO: 
G. Viani, Gaja

18 
14 
10 

7
10 

5
10 

3 
2

Aurisina
Rosandra,

0
1
1
1
1
4
3
4 
6

5
10

2
2
4

19
10
11
16

Giovanni — Audax, Triestina — E- 
dera. Počitek: Union.

POKAL PACCO

V naraščajniškem turnirju za po
kal Pacco je v B skupini moralo 
Primorje v nedeljo — žal — pora
ženo z igrišča. Primorje je namreč 
igralo proti enajsterici San Sergia 
inizgubdo, čeprav bi lahko naši 
igralci s preudamejšo in skrbnejšo 
igro dosegli pozitivnejši izid. Breg 
pa je remiziral proti enajsterici Es- 
peria Pio XH. Brežani so na sploš
no zadovoljili.

IZIDA 3. KOLA: Breg — Esperia
Pio XII 1:1, 
morje 3:2.

Lestvica

Esperia 
Breg 
Primorje 
San Sergio A

San Sergio — Pri-

1 11 
3 3 
1 4 
1 4

2
3
4 

11
Jutri bo za to skupino počitek.

ZAČETNIKI

Najmlajši nogometaši Brega so v 
prvenstvu začetnikov dosegli po
membno zmago z 1:0 na tujih tleh 
proti enajsterici Flavie in so tako 
potrdili, da so povsem upravičeno 
na drugem mestu lestvice. Naj ome
nimo še, da imajo Brežani tekmo 
manj.

Jutri bo Breg igral proti Mug- 
gesani, ki je trenutno na prvem 
mestu lestvice. Tekma je seveda 
zelo važna za mlade nogometaše, 
ki merijo na osvojitev prvega mesta 
v tem prvenstvu. Srečanje bo jutri, 
in sicer ob 15.30 na igrišče Sv. 
Alojzija.

IZIDI 4. KOLA: Flavia - Breg 
0:1, Muggesana — Libertas 3:1, 
Tergeste — Edera 0:0.

CELJE, 23. — Mladi nadarjeni ko
šarkar Celja, Teme Sagadin (202) 
bo igral to zimo pri ljubljanski (>- 
limpiji. Voditelji obeh ekip so v 
tem oziru pred kratkim dosegli spo
razum. Sagadin se bo pod vodstvom 
Iva Daneva precej naučil in izpilil 
svojo tehniko.

mlr#YVTc«

Muggesana 
Breg 
Flavia 
Libertas 
Edera 
Tergeste

4'J
2
2

10
0
o

12
3
3
5
1
0

JUTRIŠNJE KOLO: Libertas — 
Edera, Breg — Muggesana, Flavia 
— Tergeste.

b. I.

Slovensko planinsko društvo obvešča, da se je 
pričelo vpisovanje za

SMUČARSKI TEČAJ V TRBIŽU
Id bo v dneh: 29. nov., ter 6., 13. in 20. dec. v vsa
kem primeru. Tečaj bo pod vodstvom učiteljev 
Kravine in Mešnika, ki bosta poučevala v sloven
ščini. Tečajniki bodo razdeljeni na tri skupine, u- 
poštevajoč sposobnost kandidatov.

Ob zaključku bodo udeleženci opravili smučar
ski test in prejeli ocenjevalno značko.

Cene: 7.200 lir (prevoz in tečaj), 5.500 lir (sa
mo tečaj), 1-kratni prevoz z avtobusom 1.500 lir.

Iz organizacijskih vzrokov in zaradi velikega 
zanimanja se VPISOVANJE ZAKLJUČI V SOBO
TO, 7. novembra.

Tečaj se bo nadaljeval tudi januarja.

Vpisovanje v Tržaški knjigarni. Ob vpisu je tre
ba položiti vsaj polovico navedenega zneska.

DOMAČI ŠPORT
DANES

SOBOTA, 24. OKTOBRA 1970

ODBOJKA
Moška B liga 
21.15 v Ravenni 
Portuali — Bor

KOŠARKA
Prijateljska tekma
19.30 v Trstu, Ul. della Valle
Bor — Polet (naraščajniki)

* * *

Prijateljska tekma
21.00 v Trstu, Ul. della Valle
Bor — Domžale

ATLETIKA
Memorial M. Fileja 
14.45 v Gorici na Rojcah 
Nastop slovenskih atletov

BALINANJE
Memorial M. Fileja 
Nastop slovenskih ekip

JUTRI
NEDELJA, 25. OKTOBRA 1970

NOGOMET
1. amaterska liga 
14.30 v Percotu 
Percoto — Vesna A

« « *

2. amaterska liga 
14.30 na Proseku
Primorje A — Isonzo Turjak 

• • #
3. amaterska liga
14.30 v Padričah
Primorec — Demacorl 

• * *
08.00 v Trstu, Ul. Flavia
Inter SS — Vesna B 

# # *
09.00 na Proseku
Olimpija — Esperia 

• « •
11.00 na Proseku
Libertas Pros. — Primorje B • • •
14.30 v Bazovici 
Breg — Virtus

* # •

14.30 v Sovodnjah 
Sovodnje — Medea

« * •

Mladinska liga
10.00 v Padričah 
Gaja — Rosandra

* « •

Začetniška liga
15.30 v Trstu, Sv. Alojzij 
Breg — Muggesana

ODBOJKA
Prijateljska tekma
14.00 v Bovcu
Bovec — Breg (moški)

ATLETIKA
Memorial M. Fileja 
08.45 v Gorici na Rojcah
Nastop slovenskih atletov 

« • *
Pokal Libertasa
09.00 v Trstu
Sodelujejo tudi člani Bora 

» • *
Miting ob otvoritvi 
novega stadiona 
09.00 v S. Vitu al Tagliamento 
Sodelujejo tudi mladinci Bora

BALINANJE
Memorial M. Fileja 
Nastop slovenskih ekip

m
NATEČAJ ŠT. 9

Fiorentina — Napoli X 1
Foggia — Bologna X
Infer — Cagliari 1 X 2
Juventus — Milan 1 X t
Vicenza — Torino 2
Lazio — Verona 1
Sampdoria — Catania I
Vare se — Roma 1 X
Novara — Bari X
Palermo — Livorno 1
Piša — Modemi X
Sambencdettese — Genoa X 1
Spal — Rimini 1

NOGOMET
CURITIBA (Brazilija), 23. — Dol

goletni član brazilske nogometne 
reprezentance Djalma Santos, ki 
se je udeležil SP 1958. in 1962. lete 
je izjavil, da se bo umaknil is 
aktivnega športa ta se posvetil tre. 
nerstvu.

i*v

ije» 
sbri t 
tiče:
10 vi
lUA-

me'f

%
[Wj
ico:
Se<A

r|jA
9.35

-fS
jSgIA$

MLADEN
ULJAČAi

108.

K01 AR A
v

Prevedel: Severin Šali
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strahote še nikoli ni doživel. Zdelo se mu je, da 
ad celo tedaj, ko je šel skozi nezasmrajen goža. 

je bilo, kadar je pihala sapa: ne močna sapa, ampak 
tisti, ki pihlja pa rahlo ziblje vejice in privzdiguje 
rlič je bil daleč, toda sapica ga je naznanila, prinašala,

Sevala.
je vesel, kadar Je ušel smradu na čisto, zračno in 
jaso. Ustavil se je ln pohlepno dihal. Spomnil se je 

\ ta se vprašal, ali je res rodila sina. Domislil se Je 
^ foiata Paula’ W se potika po vzhodnih bojiščih proti Donu, 
\jjpijndh prostranstvih širne Rusije, odkoder se nemara 

^ °e bo vrnil...
nd mogel dolgo ostajati na jasah. Moral Je naprej, 

taraftne hoste...
’ se dogaja z Nemčijo? se Je spraševal v samoti, obdan 
JV j10 In vse bolj neznosnim smradom. Zakaj moja domo- 
h W stoletJa in stoletja slepo drvi v vojne, začenja spopade 
^ bm P°raze? Ali se večina Nemcev rodi zato, da bi umrla 

NlščdhV au moraj0 padati v bojih ln puščati svoje kosti

in grobove po tujih deželah?
Vse bolj jasno je videval, da tarnanje o nemškem življenj

skem prostoru pomeni zgolj krinko, za katero se skrivajo 
drugačni nameni. V prvih letih vojne, ko je navdušeno hodil 
v napade, je zlahka doumel, da hoče Hitlerjeva vojska uresni
čiti častno nalogo: bojuje se za obstoj nemškega naroda in 
mu vrača pokrajine, ki so že prej bile njegove... Kot toliko 
drugih je šel v boj veselo, s pesmijo.

Prva znamenja dvoma so se mu pojavila na Češkoslova
škem. Tedaj je mladi oficir Josip Ditter dal svojim vojakom 
povelje, da vkorakajo v Prago. Zakaj v Prago? Mar Je Praga 
nemška? Praga nikoli ni bila nemška. Mar ima osvojitev Prage 
sploh kakšno zvezo z ustvarjanjem pogojev za obstoj nemške 
ga naroda?

Novi dvomi so se porajali tudi kasneje, ko so vojaki ma
jorja Ddtterja šli na Poljsko, pa v Francijo. Slednjič je bil le 
doumel, da se je Nemčija ujela v vrtinec nove svetovne vojne 
in da govorice o nemškem življenjskem prostoru skrivajo v 
sebi najnavadnejše osvajalne cilje. Vendar še ni obupaval. 
Hitlerjeva vojska je pobirala zmago za zmago, pred njo so 
padala kraljestva in države, opazovanje neštetih kolon sov raž 
nih ujetnikov pa je bilo včasih celo zanimivo...

Potem se je začel pohod na Vzhod: nepregledne ruske 
planjave so kot odprte čeljusti in nenasitna žrela začele gol 
tati divizijo za divizijo nemških vojakov, Ditterjevih vrstnikov, 
ki so drveli proti Moskvi, kjer Je mnoge, na poljanah v dežju 
in snegu in ledu, obenem z ruskim orožjem, začel napadati 
mraz. In mraz jim je odgrizel ušesa, prste, nohte, koščke kože 
in mesa. Bilo Je strašno. Včasih se je zdelo, da major Ditter 
ne križari po bojišču, ampak se opoteka skozi sam pekel. 
Najstrašnejši Je bil dan, ko je Ditter od dvesto svojih vojakov 
izgubil skoraj vse: le šest Jih je ostalo, toda nobeden brez ran...

Odnesli so ga z bojišča. Bil je brez zavesti in skoral 
zmrznjen, z odrevenelimi prsti in modrimi nohti. Prebudil se 
je v bolnišnici, ves v krpah in povojih. Toda naj je z omrzlimi

In obvezanimi prsti bil videti še tako beden, se je vendar ve
selil, ker je ostal živ. Vrnil se je živ iz strašnega boja, vrnil 
se je živ iz pekla, ki je požrl skoraj vse njegove vojake.

Iz bolnišnice so ga poslali domov, na okrevanje. 2e Je 
verjel, da je vojna, vsaj zanj, končana. Oženil se je. Noči je 
preživel v Izabelinem objemu, ljubil Jo je s strahom, kot da 
Jo rešuje in kot da jo bo spet izgubil. Cez nekaj mesecev 
mu je povedala, da pričakuje otroka. Neskončno se je razve 
selil, toda veselje je bilo kratkotrajno. Dobil je poziv in mo
ral znova na fronto...

Sel je v Jugoslavijo, proti novemu sovražniku, docela 
nepoznanemu, o katerem je samo slišal. Vedel je, da jugoslo
vanske fronte ni, toda prav zato bo smrt prežala nanj od 
povsod, kakor v Ukrajini, ko so nemške armade odšle proti 
Moskvi, ukrajinski partizani pa so se pojavljali vsepovsod in 
postavljali zasede...

Prišel je v Zagreb, se odpočil, potem pa takoj odšel v 
Bamijo in v Banjaluko, od tod pa na Kozaro. Naj se mu je 
pohod v te kraje, tako daleč od Bavarske in tako nepomembne 
za usodo Nemčije, zded še tako jalov, nesmiseln in nepotreben, 
se vendar še ni upiral, tudi se mu ni zdelo, da drevi v po 
gubo, kajti vrnitev na vzhodno fronto se mu je zdela veliko 
bolj strašna in nevarna Ce bi ga bili poslali na vzhodno bo
jišče, si Je mislil, tega ne bi mogel prenesti, ampak bd si 
pognal kroglo v glavo. Bil je prepričan, da se mu je vendar 
nasmehnila sreča, čeprav je šel v negotovost. Upal je, da ga 
Je od dvojega hudega doletelo manjše, kjer res lahko pade 
od krogle ali od noža, toda tukaj je vsaj nebo toplejše in mu 
ne preti smrt od zmrznjenja.

Tolažil se je tudi z mislijo, da gre v deželo, kjer ni naredil 
nobenega zločina, v deželo, katero bo videl prvič in v katero 
ne gre zato, da bi pustošil, nasprotno: skušal bo delati po
mirljivo, z dobrim zgledom; koder bo šel, bo ločil kmete od 
upe mikov, civiliste od oboroženih, nedolžne od krivcev. Tako 
bo upornike osamil, zlomil in primoral na vdajo.

saj nisem zločinec, je premišljal. Res sem Nemec, zlo
činec pa ne. Pokazati hočem, da niso vsi Nemci zločinci da 
ne odobravajo vsi Hitlerjevih svinjarij, čeprav se mu slepo 
pokorijo, v soglasju s prastarim občutkom ubogljivosti. Ni- 
sem pobijal, nisem požigal, nisem rušil. Sovražim vojno če
prav sodelujem v nji. Jaz sem človek, čeprav nosim uniformo 
nemškega oficirja, ki je pregazil Evropo in ki mu s pravico 
pravijo osvajalec. Jaz bi rad ostal samo človek; prav to 
samo človek. In mislim, da to lahko ostanem, saj si nisem 
umazal rok, kolikor vem, niti z eno kapljo krvi...

Ali govoriš resnico, Ditter?
Ali morda govoriš tisto, kar bi pravzaprav rad slišal?
Se ti ne zdi, da si nekaj zamolčal?
Večkrat je premišljal, kako bo na koncu, ko bo Nemčija 

sklenila premirje (to mora storiti, saj je pohod na Vzhod 
zaustavljen in je skoraj že doživel polom), vendar prišel do 
platna, čopiča in barv. Vrnil se bo na Bavarsko, na svoj dom 
pa začel živeti znova, na čvrstih in človeških temeljih.

Toda namesto premirja, namesto konca vojne..
Spet se Je vračal po istih stezah, jarkih in mračinah v 

katerih je bil zadnje dni videti tako izgubljen, neznaten’ in 
prevaran. Znova je moral opravljati svoj posel, čeprav ga 
je bil, kot se mu Je zdelo, že končal. Sel je skozi gozdove 
nazaj, proti zahodu, kakor je prej skozi Iste gozdove šel 
proti vzhodu. Spet je nanj prežala smrt. Spet se je moral 
spraševati, kaj mu pravzaprav pomaga, da vztraja, in če je 
še kaj upanja... To je človek: krhko in shirano bitje, soočeno 
z minljivostjo in obsojeno na pogubo; bedno tapljanje v 
krogu, nesmiselno izginevanje, bridka tekma brez cilja, čudno 
beganje brez vzroka, rojstvo-življenje-smrt, okrutna navzočnost 
ničnosti, ki je usojena slehernemu bitju in ki ga zanesljivo 
čaka, naj se še tako upira. Človek zaman poskuša, da bi se 
ubranil. Ni mu rešitve, pa naj poskuša, kar hoče. Zanj ni 
rešitve...

... - _ (Nadaljevanj* ilmM)
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Edvard Kardelj V OKVIRU NEWY0RŠKIH PROSLAV 25-LETNICE OZN

ob 25. obletnici OZN Atenama dejavnost
predsednika Ribičiča(Nadaljevanje s 1. strani)

kljub OZN trajajo vojne, da se vr
ši nasilje nad narodi, da se pojav
ljajo vmešavanja, imperialistični 
pritiski, ekonomsko izkoriščanje na
rodov itd. Res je tudi, da je biio 
v palačah OZN izgovorjenih veli
ko praznih besed, sprejetih veliko 
deklaracij in resolucij, ki se nikoli 
niso uresničile, po drugi strani pa 
je bilo odklonjenih veliko progre
sivnih iniciativ in predlogov, ki bi 
se lahko uresničili. Pa vendar Or
ganizacija združenih narodov nika
kor ni mogla postati neki čudežni 
instrument, ki bi lahko spreminjal 
prirodo .sodobnega sveta. Nasprot
no, lahko bi celo rekli, da je bila 
bolj slika današnjega sveta v ogle
dalu, kakor pa samostojen dejav
nik v premagovanju protislovij, na
sprotij in konfliktov, ki izhajajo iz 
razredne, socialne, ekonomske ln 
politične strukture sodobnega člo
veštva oziroma narodov. V tem so 
izviri slabosti pa tudi moči Orga
nizacije združenih narodov. Z dru
gimi besedami, od Organizacije 
združenih narodov nismo mogli in 
ne smemo pričakovati, da bi lah
ko spreminjala družbeno - zgodovin
sko prirodo današnjega sveta ter 
ukinila vpliv objektivnih nasprotij 
na razvoj mednarodnih odnosov. To
da bilo je realno pričakovati, da 
bo Organizacija združenih narodov 
postala tisti vsenacionalni dejavnik 
in tisto politično organizacijsko 
sredstvo, ki bo spodbujalo narode 
sveta k sporazumnim rešitvam med
narodnih problemov in konfliktov 
in jim olajševalo sporazumevanje 
povsod tam, kjer je miroljubna, de
mokratična in progresivna zavest 
narodov sposobna obvladati spon
tane pritiske trenutnega konflikta 
interesov. To vlogo pa je OZN bolj 
ali manj uspešno opravljala. O tem 
govori vrsta koristnih in učinkovi
tih akcij OZN, ki so včasih prema
gale tudi resne nesporazume in 
konflikte.

Če s tega stališča pogledamo na 
25-letno obdobje delovanja Organi- 
azoije združenih narodov, lahko re
čemo, da je ta organizacija — kljub 
temu, da je doživljala marsikakšen 
neuspeh in tudi poraz — v bistvu 
vendarle upravičila upe in napore, 
ki so jih vanjo vlagali narodi vse
ga sveta. Še več, lahko bi rekli, da 
bi bil svet brez' Organizacije zdru
ženih narodov — svet, v katerem 
bi neomejeno vladala pravica moč
nejšega; medtem ko je svet s to 
organizacijo usmerjen k premago
vanju in k preseganju take pravi
ce, k svobodi in h kolektivni varno
sti vseh narodov, k demokratiza
ciji odnosov med njimi.

V pozitivni saldo lahko prišteje
mo OZN tudi postopno spreminja
nje njene politične sestave. Za 
njeno prvo obdobje, zlasti pa za 
časa hladne vojne, je bila značilna 
ostra blokovska razdeljenost ge
neralne skupščine. Dežel, ki so 
bile resnično neodvisne od blokov
skih grupacij in velesil na nji
hovem čelu, je bilo malo. Tako 
se je zgodilo, da smo bili leta 
1949-1950 ena zelo redikih dežel, ki 
ni delovala pod vplivam blokov
skih političnih konceptov, ampak 
na podlagi načel miroljubne koek
sistence in aktivnega sodelovanja 
med deželami z različnimi druž
benimi in političnimi sistemi.

Pa vendar, politična struktura 
Organizacije združenih narodov se 
je sčasoma spreminjala. Krog ne
uvrščenih dežel oziroma takih, ki 
so neodvisno delovaje, se je Iz leta 
v leto razširjal, zlasti ko so v vse 
večjem številu prihajale v Organi
zacijo združenih narodov dežele, ki 
so se osvobodile kolonialnega go
spostva. Tako so tudi strumne gla 
»ovalne vojske velesil, ki so spo
četka tako rekoč dominirale v Or
ganizaciji združenih narodov, pri
čele izgubljati na svoji moči. Mar
sikakšni predlogi, pobude in obli 
ke sodelovanja, ki so bile spočetka 
skorajda nerealne ali pa so osta
jale v manjšini, so začele dobivati 
vse širšo podporo. To je prišlo 
najbolj močno do izraza glede o- 
svobajanja kolonialnih narodov, kjer 
je Organizacija združenih narodov 
nedvomno odigrala pomembno vlo
go s svojo podporo narodom, ki 
so se borili za lastno osvoboditev, 
ali pa v vprašanjih podpore po
litiki miroljubne koeksistence, ob 
problemu nezadostno razvitih de
žel, Itd. Veliko manj uspešni so 
bili Združeni narodi na področjih, 
kjer so bili najbolj neposredno vme
šani interesi velikih sil. In vendar 
je tudi v takih odnosih in sporih 
Organizacija združenih narodov vr
šila pozitivni vpliv.

Socialistična Jugoslavija je od 
samega začetka po svojih močeh 
podpirala vsa prizadevanja usmer
jena h krepitvi mednarodne vlo
ge Organizacije združenih narodov. 
Vedno smo se trudil, da bi dali 
tudi svoj lastni prispevek aktivno
sti ln učinkovitosti Organizacije 
združenih narodov ne le tam, kjer 
smo bili neposredno prizadeti, am
pak na vseh področjih mednarod
nih odnosov, kjer je bila aktiv
nost Organizacije združenih naro
dov potrebna. Zato se nismo nikoli 
izogibali zavzemanju jasnih stališč 
kadarkoli je šlo za utrjevanje mi
ru, za svobodo in neodvisnost ka
teregakoli naroda, za pomoč naro
dom, ki se borijo z ekonomsko za
ostalostjo, za pravice človeka itd.

Marsikaj tega sem tudi sam ne
posredno doživljal. Bil sem šef ju
goslovanske delegacije na prvem, 
tretjem, četrtem, petem ln šestem 
zaaedanju Organizacije

narodov, se pravi 1946. leta ter 
v letih 1948, 1949, 1950 in 1951. Za 
Jugoslavijo so bila ta leta izredno 
težka, kajti naša dežela je komaj 
izšla iz revolucije in se je borila 
proti pritisku antisocialističnih sil. 
Toda še preden je to bitko dobo- 
jevala, se je že znašla v hudem 
konfliktu s socialističnimi dežela
mi, ki ga je izzval Stalinov diktat 
Jugoslaviji.

Prav v teh letih, zlasti pa na 
četrtem, petem in šestem zaseda
nju generalne skupščine OZN (1949. 
1950. in 1951. leta) smo v svojih 
stališčih ter neposrednih predlogih 
resolucij in deklaracij konkretno 
opredeliti svoj odnos, na primer 
do politike miroljubne koeksisten
ce, do politike s pozicije moči, 
do blokovske delitve sveta, do pro
blemov ekonomsko nezadostno ra
zvitih delov sveta, do novih pojav
nih oblik imperializma, neokolo
nializma, hegemonizma itd.

Seveda smo velikokrat ostali v 
manjšini, vsekakor večkrat kot smo 
bili z večino. Velikokrat smo bili 
prisiljeni sprejemati tudi boljše ali 
slabše kompromisne sklepe. Toda 
rezultatov politike in celotne ak
tivnosti Jugoslavije v okviru Orga- 
nizacjie združenih narodov ne sme
mo meriti samo po tem, koliko 
smo uspeli in koliko nismo uspeli 
s svojimi predlogi in iniciativami 
v generali!! skupščini OZN v teku 
svoje 25-letne aktivnosti v tej or
ganizaciji. Bolj kot v tej obliki se 
je učinek jugoslovanske politike 
pokazal v vse širšem povezovanju 
Jugoslavije z vsemi narodi in drža
vami, ki so se postavljali po robu 
imperializmu, hegemonizmu, vmeša
vanju v notranje zadeve, blokov
skemu diktatu in blokovski delitvi 
sveta, ekonomski in politični od
visnosti itd. Že na šestem, zlasti 
pa na kasnejših zasedanjih gene
ralne skupščine, je postajal nastop 
nezadostno razvitih dežel vse DOlj 
kompakten in iz leta v leto se je 
širil krog neuvrščenih in drugih 
neodvisnih dežel, ki so se uprle 
temu, da bi postale plen blokov
ske delitve sveta in ki so se za
vzemale za politiko miroljubne ko
eksistence, zasnovane na kolektivni 
varnosti tn neodvisnosti vseh naro
dov. Jugoslavija in predsednik Ti
to, ki je bil dosledni protagonist 
takega političnega kurza sociali
stične skupnosti jugoslovanskih na
rodov, pa sta si pridobila s tako 
politiko mednarodni ugled, ki je 
bil in je tudi danes izvir stalne 
krepitve mednarodnega položaja in 
neodvisnosti jugoslovanskih naro
dov. Lahko potemtakem rečemo, da 
smo OZN doživljali in jo doživ
ljamo tudi kot neposredno oporišče 
neodvisnosti Jugoslavije.

Sestanek z Morom: pogovor o vrnitvi Saragatovega obiska

0 Relkasemovi smrti
TEL AVIV, 23. — Bivši član al

žirskega narodnoosvobodilnega gi
banja Abdul Kazak Kader, ki živi 
v Izraelu že dve leti, je izjavil do
pisniku lista «Maariv», da je Krim 
Belkasem hotel pred časom obiskati 
Izrael ter se povezati z izraelskimi 
političnimi krogi. Abdul Kader je 
nadalje izjavil, da so njemu same
mu že prej poverili nalogo, da bi 
stopil v stik z izraelskimi politični
mi krogi, da bi prišlo do tega sre
čanja. Kader živi že dve leti v ne
kem kibucu pri Tiberijskem jeze
ru. Svoj čas je že napisal knjigo 
»Arabsko izraelski spopada, sedaj 
pa piše knjigo o zgodovini alžirske
ga osvobodilnega boja. Kader je 
nadalje izjavil, da so Belkasema 
umorili ljudje iz Bumedjenovega 
kroga.

NEW YORK, 23. — Predsednik 
zveznega izvršnega sveta Mitja Ri
bičič je tekom včerajšnjega dne 
imel več sestankov z uglednimi 
inozemskimi državniki. Med dru
gim se je Mitja Ribičič sestal in 
razgovarjal s predsednico indijske 
vlade Indiro Gandi, z etiopskim ce
sarjem Haile Selasijem, z britan
skim premierom Heathom in z zu
nanjim ministrom ZAR Muhamedom 
Riadom.

Na sestanku z Indiro Gandi je 
Ribičič izmenjal misli o doseda
njem delu in rezultatih jubilejnega 
zasedanja svetovne organizacije in 
o aktualnih mednarodnih vpraša
njih, posebno o krizi na Bližnjem 
vzhodu. Zatem sta državnika ugo
tovila, da položaj na Bližnjem vzho
du obremenjuje normalno delo sve
tovne organizacije. Mitja Ribičič je 
poleg tega obvestil Indiro Gandi o 
zadnjih obiskih predsednika Tita in 
njegovih razgovoirh s tujimi držav
niki. V razgovoru z etiopskim ce
sarjem Haile Selasijem je bilo z 
obojestranskim zadovoljstvom ugo
tovljeno, da so načela za katera 
se borijo neuvrščene države, dobi
la podporo na jubilejnem zaseda
nju svetovne organizacije. Haile Se- 
lasije in Ribičič sta med drugim 
izmenjala misli tudi o tem, kaj bi 
bilo najbolj koristno storiti, da bi 
se našel izhod iz sedanje krize na 
Bližnjem vzhodu.

V razgovoru z zun’anjim ministrom 
ZAR Riadom, do katerega je pri
šlo na željo egiptovskega zunanje
ga ministra, je bil proučen položaj 
na Bližnjem vzhodu in še posebno 
možnost praktičnih korakov za na
daljevanje prekinjenih pogajanj za 
mirno rešitev krize.

Največji del razgovora z britan
skim premierom Heathom je bil po
svečen položaju v Evropi, posebno 
vprašanju evropske varnosti in kri
zi na Bližnjem vzhodu. Predsedni
ka sta bila enotnega mišljenja, da 
je politična rešitev edina sprejem
ljiva rešitev krize na Bližnjem 
vzhodu.

Jugoslovanski veleposlanik v New 
Yorku Bogdan Crnobmja je vče
raj v hotelu »Carlyle» priredil ko
silo v čast predsedniku Mitji Ribi 
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na Slovaškem do nekaterih prime
rov bolezni, katerih narave do se
daj še niso ugotovili. Zdravstvene 
oblasti preiskujejo te primere, toda 
zaradi varnosti so že sprejele do
ločene ukrepe, če bi šlo za primere 
kolere.

Umrl je
Samson Francois

PARIZ, 23. — Preteklo noč je v 
Parizu umrl francoski pianist Sam
son Francois, ki ga je nenadoma 
zadela srčna kap. Star je bil 46 let.

Samson Francois se je rodil v 
Frankfurtu. Klavirja se je učil naj
prej v Italiji, nato pa na konserva
torijih v Beogradu in Nici. Zelo 
znan je bil zaradi umetniškega iz
vajanja skladb Chopina, Dubussy- 
ja, Bacha in Mozarta. Nastopal je 
že po vsem svetu.

Pimenov obsojen 
na pet let izgona

MOSKVA, 23. — Davi so potrdi
li, da se je v Kalugi zaključil pro
ces proti matematiku Revoltu Ri- 
menovu, katerega je tamkajšnje so
dišče (Kaluga je oddaljena kakih 
160 km od Moskve) obsodilo na pet 
let izgona v Sibirijo.

Proces proti Pimenovu (njegov so
obtoženec pa je bil tudi matema
tik Boris Vail) se je začel prejšnji 
teden. Prekinili so ga za nekaj dni, 
da bi omogočili prisotnost obtožen- 
čevih zagovornikov. Oba matemati
ka so obtožili kršitve čl. 90 kazen
skega zakona ruske federalne re
publike, ki kaznuje pripravljanje in 
širjenje lažne in sramotilne propa
gande na škodo socialističnega si
stema in sovjetske države. Zvede
lo se je, da so policijski organi na
šli pri Pimenovu in Vailu razne ro
kopise.

NA PREDVEČER POMEMRNE SEJE ČILSKEGA KONGRESA

Volilno sodišče je potrdil« 
zmago socialista dr. Allendej

Senat je sprejel demokristjansko zahtevo «statuta demokra
tičnih jamstev» ■ Obsedno stanje po atentatu na gen. Schneiderja

V prihodnjih dneh bo notranje mi
nistrstvo SZ določilo kraj, kjer bo
sta obsojenca preživela kazen.

PARIZ 23. — Neznanci so vče
raj zagnali molotovko proti policij
skemu avtomobilu, ki je vozil po 
latinski četrti. Eksplozija je ranila 
štiri osebe, ki so jih odpeljali v 
bolnišnico. Dve sta precej hudo ra
njeni.
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Čiču' Na kosilu je bilo nad 60 pred
stavnikov najuglednejših ameriških 
poslovnih krogov ter številni Jugo
slovani, ki so poslovno v ZDA. Med 
kosilom je Mitja Ribičič v svojem 
govoru izrazil željo Jugoslavije po 
nadaljnjem razvoju gospodarskega 
sodelovanja z ZDA in opozoril na 
možnosti razširitve sodelovanja. Ri
bičič je poudaril, da je Jugoslavi
ja zainteresirana za vse oblike go
spodarskega sodelovanja z ZDA na 
osnovah skupnih koristi.

Predsednik zveznega izvršnega 
sveta se je sestal tudi z italijan
skim zunanjim ministrom Aldom 
Morom. Razgovor, ki se je odvijal 
v okviru normalnih in plodnih od
nosov med obema državama, je po
tekal izredno prijateljsko. Kot po
roča agencija ANSA, sta Ribičič 
in Moro skoraj gotovo govorila tu
di o vrnitvi obiska, ki ga je svoj 
čas opravil v Jugoslaviji predsed
nik Saragat.

Kokra na Češkoslovaškem

PO POKOLU V VILI OHTA

Policija aretirala 
osumljenega mladeniča
SANTA CRUZ, 23. — Policija je 

v zvezi s pokolom družine Ohta a- 
retirala danes 24-letnega mladeniča 
Johna Linleya Fraziera. Ujeli so ga 
v nekem gozdu, ki je oddaljen pol
drugi kilometer od vile Ohta.

Zdi se, da je Frazier prebival 
v neki kolibi omenjenem gozdičku 
dva dni pred pokolom, skril pa 
se je v barako tudi po pokolu. Po
licija se je tudi prepričala, da je 
mladenič sam zakrivil vse pokole. 
Kljub temu policijski izvedenci po
drobno pregledujejo kolibo in oko
lico, da bi ugotovili eventualno od
govornost ali naj sodelovanje še 
kake druge osebe.

Policija je zaslišala tudi Frazie- 
rovo ženo, ki je potrdila, da se 
je mož odpravil z doma pred nekaj 
dnevi s pištolo in hrano za nekaj 
dni. Fraziera je policija označila 
za »fanatika narave*, zdi se tudi, 
da je mladenič nekaj dni pred po
kolom izjavil prijatelju, »da so 
ljudje, ki živijo kot družina Ohta, 
taki materialisti, da bi morali vsi 
umreti*. Pri iskanju krivca je poli
ciji dosti pomagala skupina hipijev, 
ki živi v bližini vile Ohta.

PRAGA, 23. — Praški tisk je pi
sal davi, da je slovaško ministrstvo 
za zdravstvo sporočilo, da je prišlo skušale povezati z visokima ameri-

WASHINGTON, 23. - Glasnik 
ameriškega zunanjega ministrstva 
John King je danes izjavil, da v 
ameriških diplomatskih krogih pre
vladuje mnenje, da bo Sovjetska 
zveza v najkrajšem času izpustila 
dva ameriška generala, ki sta z 
letalom tipa «X U-8» zašla v zrač
ni prostor Sovjetske zveze.

Ameriška generala sta se peljala 
z omenjenim letalom v družbi z 
nekim ameriškim majorjem in tur
škim polkovnikom. Baje sta zaradi 
nevihte, ki je razsajala nad po
dročjem turške pokrajine Kars, za
šla na sovjetsko področje.

Visoka ameriška častnika sta ge
neralni major Edward Scherrer in 
generalni major Claude Monroe Mac 
Wuerrie.

Ameriške diplomatske oblasti so se
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TRŽAŠKI DNEVNIK
Koncertna izvedba 
nagrajenih skladb 
«Nagrade mesta Trsta»

Tudi letošnje mednarodno tekmo
vanje za ^Nagrado mesta Trst* za 
simfonično skladbo, ie zelo dobro 
uspelo, saj sta prispeli v Trst kar 
102 skladbi, izmed katerih je bilo 
18 italijanskih, ostalih 84 pa iz 24 
različnih držav. To je vsekakor ve
liko priznanje za tako mednarodno 
tekmovanje. Komisija, ki so jo prav 
tako sestavljali glasbeniki raznih 
narodnosti, med temi tudi slovenski 
skladatelj Alojz Srebotnjak, je po
delila vse tri nagrade, poleg tega 
pa tudi izbrala še nekaj skladb, 
ki so po svoji kakovosti bile delež
ne posebne pozornosti.

Prvo nagrado je prejel češki skla
datelj J. Gaher za svoje delo «Du- 
kla — Koncert pro defunctis», ki 
ga je napisal v spomin padlih v 
bitki pri Dukli. Drugo nagrado so 
podelili nemškemu skladatelju Kar
lu Thiemu za skladbo zVarianle 
b-a-c-h*, ki jo je skladatelj napisal 
iz velikega občudovanja do J. S. 
Bacha. Komaj 28-letni skladatelj iz 
Brazilije Jorge Antunes pa je pre
jel tretjo nagrado za svojo sklad
bo zTartinia MCMLXX* za violino 
m orkester, ki jo je napisal v po
častitev dvestoletnice velikega pi
ranskega skladatelja Vsa tri dela 
je izvajal tržaški filharmonični or
kester pod vodstvom dirigenta Man- 
rizia Arene, kot solist pa je v An- 
tunesovi skladbi nastopil violinist 
Baldassare Simeone. Vsa tri dela 
so bila deležna prisrčnega spreje
ma kot so bili deležni prav tako to
plega odobravanja vsi trije sklada
telji. ki so bili nagrajeni pred za- 

združenih cetkom drugega dela koncerta. Po

sebnega priznanja va so bili delež
ni za svoje odlično izvajanje solist 
violinist Baldassare Simeone, diri
gent Maurizio Arena in seveda trža
ški orkester, ki se je še enkrat iz
kazal kot odlično glasbeno telo, saj 
ni kar tako lahko pripraviti v ta
ko kratkem času krstno izvedbo 
popolnoma neznanih skladb. K u- 
spehu vseh treh del ie nedvom
no prispevala v veliki meri prav 
skrbno izdelana izvedba, ki je še 
zlasti prišla do izraza v skladbi 
češkega glasbenika, in v dialogira- 
nju posameznih solistov v orkestru 
z glavnim solistom - violinistom v 
Antunesovi skladbi. Še kar števil
no občinstvo, med katerim je bilo 
seveda veliko tržaških glasbenikov 
je ob koncu letošnjega koncerta po
kazalo večje navdušenje kot pri ne
katerih prejšnjih koncertih «Na- 
grade mesta Trst*, kar je nedvom
no tudi odraz večje kakovosti na
grajenih in izvedenih skladb.

Nagrade je podelil župan Spaccini.
- dn -

SINOČI V ROSSETTIJU

Prva predstava 
Teatra Stabile 
z «Maldobrie»

Sinoči je bila v gledališču Poli- 
teama Rossetti prva predstava le
tošnje gledališke sezone 1970-71 tr
žaškega Teatra Stabile z delom, ki 
sta ga napisala tržaška novinarja 
Lino Carpinteri in Mariano Faragu- 
na Maldobrie*, ali kot bi se gla
silo po naše »Potegavščine*. Delo je 
režiral Francesco Macedonio, sceno 
in kostume je pripravil Sergio D’Os- 
mo, v glavni vlogi pripovednika in 
glavnega junaka Bortola pa je na
stopil Lino Savorard,

Prihodnji torek seja 
obč. sveta v Nabrežini

V torek, 27. t.m. bo redna seja 
občinskega sveta v Nabrežini. Na 
dnevnem redu je med drugim pri
spevek za spomenik padljm v Na
brežini, imenovanje predstavnikov 
občine v raznih ustanovah, izvolitev 
občinskih komisij in proračun za 
leto 1971.

Predstavniki umetnikov 
pri odborniku Masuttu

Deželni odbornik Masutto je spre
jel pred kratkim deželno odposlan
stvo umetnikov slikarjev in kipai- 
jev, včlanjenih v sindikate CGIL. 
Orisali so mu svoja vprašanja v 
zvezi z uveljavljanjem zakona štev. 
717 iz leta 1949, Id se tiče javnih 
ustanov. Deželni odbornik Masutto 
je zagotovil umetnikom, da bo po
sredoval pri prizadetih ustanovah. 
Po zakonu je namreč treba name
stiti na javna poslopja tudi umet 
niška dela. ,

Deset čolnov iz Tržiča 
za jugoslovansko milico

V obratu «Centro Materie Plasti- 
che» pri tržiški ladjedelnici »Ital- 
cantieri* je jugoslovanska pomorska 
milica pred časom naročila 10 mo
tornih čolnov. Serija je zdaj nared 
in v torek bodo plovila izročili na
ročniku. V ponedeljek dopoldne bo
do pred ladjedelnico opravili vrsto 
poskusnih voženj, katerim bo pri 
sostvovalo odposlanstvo Jugoslovan 
škili strokovnjakflv.

škima častnikoma, toda to se jim ni 
do sedaj še posrečilo.

Vprašanje osvoboditve dveh viso
kih ameriških častnikov je prečej 
zapleteno. Sovjetski zakon smatra 
namreč kršitve zračnega prostora 
Sovjetske zveze za hud prekršek. 
V konkretnem primeru je vprašanje 
še bolj zapleteno zaradi tekočih 
sovjetskih zahtev za izročitev so
vjetskim oblastem dveh političnih 
beguncev, ki sta pred kratkim pre
usmerila letalo vrste «antonov».

Konec Falange
MADRID, 23. — Španski falan- 

gisti ne bodo mogli več proslavlja
ti, kot so delali to ii trideset let, 
obletnice 29. oktobra ustanovitve 
njihovega gibanja v znanem ma
dridskem gledališču «E1 Teatro de 
la Comedia*. Stalna komisija nji
hovega vsedržavnega sveta je nam
reč sklenila, da bodo te slavnosti 
odslej naprej le v krogu vsedržav
nega sveta gibanja. Proti temu skle
pu je nastopila Pilar Primo de Ri- 
vera, ki je voditeljica ženskega fa- 
langističnega gibanja ter sestra po
kojnega Joseja Antonia de Rivere, 
ki je ustanovil Falango.

Po mnenju številnih falangistov 
ta sklep pomeni pravzaprav dokonč
no likvidacijo Falange, saj bo spo
min nanjo živel samo še pri viso
kih voditeljih gibanja in da bodo 
odslej vse te spominske prireditve 
postale čisto navadne akademične 
prireditve.

Naj omenimo še, da je bila Fa
langa ustanovljena 29. oktobra 1933 
kot «protiliberalno, protimarksistič- 
no, nacionalistično in totalitarno gi- 
banje*. kot je izjavil njegov usta
novitelj Jose Primag de Rivera, ki 
so ga pozneje za časa španske dr
žavljanske vojne ustrelili leta 1936.

General Franco je sicer spočet
ka dovolil velik razmah falangistič- 
nemu gibanju, (to je razpolagalo do 
leta 1943 s svojo posebno milico, po
licijskimi enotami, tiskom itd.) to
da pozneje je začel stopati na prste 
njenim voditeljem. V zadnjih časih 
se je ta procev na škodo Falange 
še zaostril. Pomembno vlogo pri tem 
je igrala nova španska vlada, ki je 
bila sestavljena lani in ki se opira 
na organizacijo »Opus Dei*. Falan- 
gisti so se tako znašli v položaju, 
da so bili primorani nastopati z 
rastočo ostrino proti španski urad
ni politiki. Že od leta 1950 so se 
v njihovih vrstah udomačila gesla, 
kot: »Smrt kralju*, «smrt kapita
lu*, »dol z Opusom Dei*.

SANTIAGO DE CHILE, 23. — Dr. 
Salvador AUende je ohranil svoj 
položaj zmagovalca, ki ga je dose
gel na volitvah 4. septembra, ko 
je premagal bivšega desničarskega 
predsednika Jorgeja Alessandrija. 
Tako je razsodilo volilno sodišče, 
ki je skoraj tri tedne pregledovalo 
volilne rezultate.

Sodišče je zavrnilo vse pritožbe, 
ki jih je prejelo, in ki jih je_ bilo 
okoli 70. Proti razsodbi sodišča ni 
mogoč priziv. Podatki, ki jih je 
sodišče objavilo glede volitev, pa 
so naslednji: Salvador Allende
1,070.334 glasov, Jorge Alessandri 
1,031.159, Radomiro Tomič 821.801, 
neveljavnih glasovnic 24.460, belih 
glasovnic 7.045.

Volilno sodišče je že sporočilo 
sinoči te podatke čilskemu senatu 
in bodočemu predsedniku Allendeju.

Na drugi strani pa je čilski se
nat sinoči sprejel z 41 glasovi in 
3 vzdržanimi ustavne reforme, ki 
jih vsebuje «statut demokratičnih 
jamstev*, ki ga je zahtevala čil
ska krščanska demokracija, da bi 
podprla novo vlado dr. Allendeja in 
ljudske unije.

čilski kongres (skupna seja se
nata in poslanske zbornice) se bo 
sestal v teku 60 dni, da bi ratifici
ral reforme politične ustave drža
ve. Jutri pa se bo kongres sestal, 
da bi dokončno potrdil izvolitev dr. 
Allendeja za predsednika države. 
Sedaj je že skoraj popolnoma go
tovo, da bodo čilski demokristjani 
podprli Allendejsvo izvolitev, kar 
bo kandidatu socialistične stranke, 
ki ga podpirajo tudi komunisti in 
razne druge levičarske stranke, za
gotovilo popolno dokončno volilno 
zmago. Demokristjani so namreč r 
meli doslej precej pomislekov gle
de Allendejeve izvolitve, ker so se 
bali, da bi njegova levičarska vla
da, ki jo podpirajo komunisti, u- 
tegnila zapeljati čilsko republiko v 
»marksistične revolucionarne vode*. 
Dr. Allende ni sicer nikoli zani
kal, da je marksist, toda na drugi 
strani je vedno poudarjal, da on 
ne bo uvajal v Čilu «socializma», 
temveč mu bo »samo odpiral pot*. 
Čilski demokristjani so ga podprli, 
ker je njihov volilni leader Rado
miro Tomič zastopal približno enak 
volilni program kot Allende in ker 
so se zavedli, da je že skoraj popol
noma nemogoče boriti se proti na
cionalizaciji osnovnih čilskih indu
strijskih dejavnosti ter likvidaciji 
tujih (predvsem severnoameriških) 
monopolov. Dejstvo, da je senat o- 
dobril »statut demokratičnih jam
stev*, kot je to zahtevala krščan
ska demokracija, pomeni, da bo 
Salvador Allende postal z jutrišnjim 
dnem pr :dsedmk čilske republike.

Ta izvolitev pa bo potekla v zna
ku obsednega stanja, posebno v San- 
tiagu in njegovem bližnjem okoli
šu. General Camilo Valenzuela, ka
teremu so poverili nalogo izvajanja 
ukrepov, ki jih predvideva obsedno 
stanje, je že sporočil, da bo policij
ska ura veljala v santiaški pokra
jini danes ponoči od 1.30 do 6. ure 
jutri zjutraj, jutri zvečer pa od 
polnoči do 6. ure v nedeljo zju
traj. Kdorkoli bo skušal kršiti u- 
kaze vojaških oblasti, bo aretiran, 
če pa bo skušal zbežati, bodo vo
jaški oddelki streljali nanj brez 
opomina.

Izjema velja le za vozila oboro
ženih sil, policije in važnih javnih 
služnosti. Vsa la vozila pa bodo o- 
premljena s posebnimi znaki. Ge
neral Valenzuela je nadalje prepo
vedal širjenje kakršne koli vzne
mirljive vesti po radiu, televiziji, 
oziroma tisku. Kršitelji bodo kazno
vani s takojšno prepovedjo delova
nja njihovih ustanov. Informacije 
tisku bo posredovalo odslej naprej 
samo ministrstvo za obrambo.

Sedanje napeto politično vzdušje 
v Čilu je direktna posledica aten
tata na poveljnika čilske vojske 
generala Renčja Schneiderja, ki je

njegovo zdravstveno stanje je še 
vedno zelo težko.

Medtem se je zvedelo, da je da
nes ponoči ravnatelj čilske civilne 
policije Luis Jaspard odstopil s svo
jega položaja. Oblasti so ga takoj 
zamenjale z generalom Emiliom 
Cheirejem, ki je bližnji sodelavec 
ministra za obrambo Sergia Ossa 
Pretota. Glasnik ministrstva za o- 
brambo je izjavil, da je bil včerajš
nji atentat na poveljnika čilskih 
oboroženih sil prvi v čilski zgodo
vini proti visokemu častniku obo
roženih sil. Pristavljajo še, da gre 
za prvi poskus političnega umora 
od leta 1837, ko so politični na
sprotniki ubili ministra Diega Por- 
talesa.

Bodoči predsednik Čilske republi
ke Salvador Allende ie izjavil v
zvezi s tem atentatom, da gre za 
izvajanje širokopoteznega prevrat
niškega načrta. Pristavil je še, da 
je protestiral zaradi atentata pri
sedanjem predsedniku republike de-
mokristanju Freiju. Ta pa je za
gotovil, da bodo oblasti sprejele vse 
potrebne ukrep« za ohranitev miru 
in varnosti v deželi.

Čilska delavska zveza in zveza 
študentov sla napovedali za jutri 
splošno stavko. Vse enote vojske in 
policije se zadržujejo v vojašnicah.

Paragvajski škof 
se namerava poročiti

ASUNCION (Paragvaj), 23. — Ka
toliški škof v Paragvaju msgr. 
Celso Pedronzo, ki je star 62 let, 
je izjavil, da namerava zapustiti 
duhovniški stan. Po štiridesetih le
tih, odkar opravlja duhovniško služ
bo, je spoznal neko žensko in se 
vanjo zaljubil. «Konflikt, ki ga imam 
v srcu, nameravam rešiti s poro
ko,* je zaključil.

SASEBO (Japonska), 23. — Na 
japonski petrolejski približno 29 ti- 
sočtonski ladji »Tagu Maru* je na
stala eksplozija, ki je povzročila 
smrt treh oseb. Ranjenih je bilo 
osem oseb. V teku je preiskava.

MANILA, 23. - Filipinski Rdeči 
križ je sporočil uradne podatke o
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škodi in žrtvah, ki sta jih povtfj0 
tajfuna «Joan» in «Kate»: “J 
je 1.109 oseb, 439 oseb je pofff 
nih, 994 je ranjenih, 87.000 p®8* 
je porušenih ali hudo poškoduj'*' 
škode pri poljedelskih pridelk* 
sadih in živini je 449 milijon®'' 
sosov (ali 21 milijard lir).

Tomšičeva nagrada 
urednikom PD

(Nadaljevanje s 1. strani)

d j* in dejal: »Oboje — objek^ 
in celovitost — ie nenehna “ 
nas časnikarjev, časnikarjev 
le s številnimi narodi in naro®1* 
mi, ki so zaradi zgodovinskega 
voja na zelo različnih ravne® 
spodarskega in splošno družbe®* 
razvoja. Menimo, da je Pra* 
tudi edino mogoče, če časnih 
ki delajo v določenem okolja*! 
sajo čim mirneje, čimbolj pbF 
no prikazati njegove življenjske^ 
bleme in če se borijo za čim J®j 
njo ureditev teh problemov.* 
«Popolnoma naša. časnikarska p 
boja za objektivno, celovito 1 
matijo pa je, da se za naše 
oborožimo s čim večjim str** 
nim znanjem, ob nujno potreb^ 
litični razglednostu Ta prizadej"; 
so konstanta dejavnosti naše 
karske organizacije*. «ČasnikaTl 
nadaljeval Milan Pogačnik. 11 
nismo hoteli b:ti samo ogleda*0
še družbe, temveč smo si
prizadevali biti tudi dejavnik 
nega spreminjanja v smeri. ® 
jo začrtale najnaprednejše s»e 
še družbe. Zato pa ie bila j 
potrebna visoka strokovnost JJJ 
roka politična razgledanost " 
tako bo tudi ostalo.*

Zaključil je z besedam’* ‘v
mo 25-letnico jugoslovanskega/, 
ženja novinarjev. Na marsikal 
smo dosegli v teh petindvais®®. 
tih, smo lahko uprav;čeno P°°l 
To nam daje tudi zaupanje v ? 
nost nadaljnjega dela naše 5
karske organizacije in po 
je to najleoše voščilo, ki si rij 
ni člani lahko izrečemo ob 11 ^ 
srebrnem jubileju.*
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Cerkvena hierarhiji
(Nadaljevanje s 4. strani)

voril o razvezi zakona, država ni 
sprejela.

Država poudarja drugo plat te 
zadeve. Cna ima pravico nad ci
vilnimi posledicami zakona in se 
ne dotika zakramenta. Poroka nam
reč pomeni vez in družbeno celi
co, ki iz tega nastane. Razporoka 
zadeva družbeno celico in ne ve
ljavnost zakramenta. Pravzaprav 
to veljavnost upošteva, ker zakon
ca razporoči in ne razveljavi po
roke.

Pri sodnih postopkih, ki bodo iz 
tega izhajali, bo prej ali slej pri
šlo na dan vprašanje, ali je postal 
konkordat, ko so ga vključili v 
italijansko ustavo, res ustaven. To 
se pravi, ali si členi konkordata 
in italijanske ustave niso v na
sprotju. Le v primeru, da bi bil 
konkordat ustaven, bi lahko zakon 
o razporoki postal nezakonit, če 
vzamemo le en primer: člen 5 
konkordata pravi, da duhovniki, 
ki so sami odstopili ali bili izlo
čeni, ne smejo biti sprejeti v služ
bo, pri kateri imajo neposreden 
stik z ljudmi. Toda člen 3 ustave 
pravi, da imajo vsi državljani ena
ke družbene pravice in so pred 
zakonom enaki.

Katoličani imajo na razpolago 
tudi referendum. Ta pa bi po
menil razkol vernikov in razkol

bil hudo ranjen s tremi streli v državljanov. Dober kristjan bi o- 
prsi. Generala so že operirali, toda' stal, kdor bi razporoke ne sprejel
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Tri mehiška mesta eno uro v popolni temi
CIUDAD DE MEKICO, 23. - Tri 

mehiška mesta so sinoči nenadoma 
ostala v popolni temi za skoraj eno 
uro, kar je povzročilo seveda pre
cej nereda in težav za približno 
osem milijonov prebivalcev.

Ura je bila 18, 27, ko je v ce
lem mestu Merico zmanjkalo elek
trične energije: povsod se je ugas
nila luč, semafori niso več delo
vali, podzemska železnica in dvi
gala so se ustavili. Prebivalci me
hiškega glavnega mesta so se rav
nokar vračali domov z dela. ko jih 
je ovila tema. Edina svetloba je 
prihajala od avtomobilov in dru
gih vozil, ki so bila po mestnih 
ulicah. Promet pa ie postal v ne
kaj trenutkih kaotičen, ker ni bilo 
semaforov.

Tehniki družbe, ki preskrbuje z 
električno energijo celo mesto, so 
takoj začeli iskati okvaro, ne da 
bi jim to uspelo. Glasnik družbe 
je kasneje sporočil, da tehnikom 
ni uspelo ugotoviti kaj se je pri
petilo strojem, ki so nenadoma vre 
nehali oddajati energijo.

Mesto je bilo ovito v temo za 
eno uro in trinajst minut. Zdi se 
to zelo malo, vendar tistim, ki so

bili v ozkih dvigalih ali v natr
panih podzemskih železnicah, se 
verjetno ni zdela šala. toliko bolj, 
ker niso vedeli koliko bo tema tra
jala in koliko časa bodo morali o- 
stati na mestu, ne da bi jim mo
gel kdo pomagati. Jeza prvega tre 
nutka se lahko tudi spremeni v 
strah ali napetost, katerih posle
dice je težko predvidevati. Zdi se 
pa, da ni bilo veliko panike ali huj
ših prometnih nesreč. Popolnoma 
v redu je delovalo le letališče, ki 
razpolaga z avtonomnim električnim 
generatorjem. Letalski promet se 
je torej nemoteno odvijal.

Na temnih ulicah v središču 
Mexica so nenadoma opazili plame
ne, ki so se dvigali skozi okno v 
zadnjem nadstropju nekega nebo
tičnika. Gasilci, ki so jih pravo
časno obvestili, niso mogli zaradi 
zapletenega prometa do stavbe, po
magali pa so si čuvaji, ki jim je 
uspelo omejiti požar, preden se je 
raztegnil na bližnje prostore. Ko 
bi bile ulice razsvetljene, kot obi
čajno. bi plamenov verjetno nihče 
ne opazil.

Edina zveza, ki Je brezhibno de
lovala, so bili telefoni. Skoraj bi

lahko rekli, da so tudi preveč de
lovali. Vsak. ki je imel pri rokah 
svečo ali žepno svetilko, da je lah
ko poiskal telefonsko številko na 
imeniku, je namreč telefoniral po
liciji, občinskim obiastem ali časo
pisom, da bi zvedel, kdaj bo ok
vara popravljena, kako je do ok
vare prišlo ali kaj podobnega Nih
če pa ni vedel odgovora na taka 
vprašanja.

Ob 19.40 so se luči spet prižgale, 
dvigala so se spet začela premika
ti in podzemska železnica ie zače
la spet delovati. V istem trenutku 
je električne energije zmanjkalo v 
mestih Toiuca •— ki ie znano zaradi 
junijskega nogometnega prvenstva 
— približno 70 kilometrov od Meri
ca in Cuernavaca. ki ie od Merica 
oddaljeno približno 120 kilometrov. 
V Cuernavaci se je luč vrnila po 
20 minutah, v Toluci pa nekaj mi
nut kasneje.

Pred dvema letoma je zmanjka
lo električne energije za približno 
eno uro v Neu> Yorku. statistični 
uradi pa so po »nekaj* mesecih 
ugotovili, da je bil posledica teme 
močan demografski dorastek. Žani 
mivo bi bilo vedeti, če bo prišlo 
tudi tokrat do takega pojava.

in slab tisti, ki bi jo spr®M, 
druge strani bi nastaii v ® - 
dve skupini: ljudje za razi 
in tisti proti njej.

Toda problem razporoke P0^ 
za cerkev tudi nastanek nOV®jp 
blemov. Že so se pojavili tis® 
toličani, ki iščejo in najdejo' 
jo moč v svoji notranjosti 
s tem približujejo kristjan®®!; 
prve dobe. Ti katoličani 
božjo besedo in njen misterij' 
nekoč stari kristjani spoštuj®^ 
vilne zakone, toda gredo na“j 
Prav zaradi tega je zanje Pr<S 
razporoke pleonazem. Oni 
uresničiti evangelij in zarad> j 
ne more zanje imeti smisla "J 
jetje ali odbitje zakona F®10 
Baslini.

Tako katoličani in katolik®1 r 
hovniki gledajo naprej, na/, 
ko bo razporoka veljavna- J 
bodo duhovniki morali bolj® ‘ ■
Žid, kaj pomeni poroka, novjjjj
čcnca si bosta morala biti „ 
svesti svojega dejanja. Spl®V 
treba preurediti celoten kat«ri
poroke, že od otroK na 
poudariti predvsem sp

aprej- 
.polno 7*4

ki naj bi ne bila le infor®1^! 
pač pa popolna vzgoja. Gle®a 
torej treba na poroko kot 118 
cialno zadevo. j

To naj bi bil torej P^r
s*trud v vzgoji k nerazve

poroke. Kaj pa tisti, ki

itv
«0

»h!
ha
So
ha
So
"ai
»id
ho

bil
ta
itv
*at
hei
Ut
hic
S'a
hja

5
sti
hai
g
g
s«
?»
ItO;
01
S’vr

?
tile

k
Ote
tai

Dot

<lo|
5»r
,7

Slo
»01

hic

Sg

ločili in si ustvarili novo , 
Nanje so nekoč gledali *l®*> 
javne grešnike. Danes pa se |f 
poudarja evangelij in tudi 
je bilo od evangelija pozabljaj 
med drugim besede, da je P* 
od tistega, ki ga je storil \DJ ko* 
Bog ve, če ga je storil. 
zakon ostane: ločencem bo^j- 
vzeli zakramente. Toda kaj® j 
gleda nanje duhovnik: naj)r f 
ša prepričati, naj prelomi j®, 
zvezo in se vrnejo k stari' 
prav imajo novo družino?

Prav pri tem pride v P°s^ 
kušnja drugih držav. Ko 
Italija odločila, da prouči j 
janja v državah, ki imajo ‘ 
roko, bodo duhovniki °PaZ\j) 
je temelj vsega velika P°*\£ 
vost. Na Danskem in v 
čenči lahko prejemajo zakra®1^ 
v Nevv Yorku njihovi sino®1^ 
hodijo v cerkev in prejem®*! 
kramente. Konec koncev j® jj 
takih duhovnikov, ki so P‘(j 
ljeni priznati, da so število1^ 
ni* zakoni mogoče srečnerj 
kanonsko pravilnih. Nedvotijf
do morale cerkvene obl®^ 
pastirskim pismom ločen®*’-.
vse poglede na razporoko P“ 
in Italija je za tako pismo & 
njem mestu. ^

V zvezi z vsem tem nam P d
. -i ______ » , ,,na misel vprašanje, ki ga 

nedavnim postavil v Ams^®
ru*Lri HllllAimilr In

S*
neki duhovnik, ki je na 
nju duhovnikov oporečnikov 
šal: »Kaj se sveti Duh 
menjavo klime?*
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